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Θ' ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ (ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ)

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΞΘ'

Παρασκευή 29 Ιανουαρίου 1999

Αθήνα, σήµερα στις 29 Ιανουαρίου 1999, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.17' συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Ιωάννη Καλαµακίδη,
Βουλευτή Εύβοιας, τα ακόλουθα:
"Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Ο Βουλευτής Πειραιά κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Ποντιακών
Σωµατείων Νότιας Ελλάδας ζητεί να ρυθµισθεί το καθεστώς
συνταξιοδότησης και το ζήτηµα της ανταλλάξιµης περιουσίας των
µελών της.
2) Ο Βουλευτής Πειραιά κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Ελληνικών Χυτηρίων
ζητεί την προµήθεια φωτιστικών σωµάτων και ιστών από µέρους
της ΑΤΕΚΛ.
3) Ο Βουλευτής Πειραιά κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Συνταξιούχων
Υπαλλήλων ΟΛΠ ζητεί να µη µετατραπεί ο ΟΛΠ σε ΑΕ.
4) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Αλµυρού ζητεί
τη διευθέτηση θεµάτων, που προέκυψαν από τη συµπεριφορά της
Κοινοπραξίας "ΕΤΕΠ ΑΕ - ΜΕΤΩΝ ΑΕ - ΒΕΝΤ ΑΕ" στους
εργαζόµενους µέλη του.
5) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Αλιευτικός Συνεταιρισµός Γρι-Γρι Νύχτας
Βόλου Μαγνησίας ζητεί την ασφάλιση των αλιεργατών στον ΟΓΑ.
6) Ο Βουλευτής Χαλκιδικής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΠΑΠΠΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ιδιοκτητών
Φροντιστηρίων Ξένων Γλωσσών Χαλκιδικής ζητεί την κρατική
αναγνώριση των πτυχίων γλωσσοµάθειας PALSO.
7) Ο Βουλευτής Χαλκιδικής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΠΑΠΠΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι κάτοικοι της Νέας Τενέδου ζητεί να
µείνουν τα δηµατολόγια στα χωριά Ν.Τρίγλιας µέχρι την πλήρη
µηχανοργάνωση του ∆ήµου τους.

8) Ο Βουλευτής ∆ωδεκανήσου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Υπαλλήλων Καζίνο
Ρόδου ζητεί τη διευθέτηση των µετατάξεων ορισµένων
εργαζοµένων του Καζίνο Ρόδου.
9) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ - ΛΙΑΚΑΤΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Αιτωλικού του Νοµού
Αιτωλ/νίας ζητεί να µην καταργηθούν οι περιφερειακές υπηρεσίες
του ΕΟΜΜΕΧ.
10) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ - ΛΙΑΚΑΤΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Κεκροπίας του Νοµού
Αιτωλ/νίας ζητεί χρηµατοδότηση της πολεοδοµικής µελέτης του
∆ήµου Κεκροπίας.
11) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ - ΛΙΑΚΑΤΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ελληνική Οµοσπονδία
Αγωνιστικού Αυτοκινήτου και Μοτοσυκλέτας ζητεί να µη
θεσµοθετηθεί η χρηµατοδότηση της ΕΛΠΑ σε βάρος του Ελληνικού
∆ηµοσίου.
12) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ - ΛΙΑΚΑΤΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Αστακού του Νοµού
Αιτωλ/νίας υποβάλλει πρόταση για την ίδρυση της ∆ηµοτικής ΑΕ
που θα αναλάβει την αξιοποίηση του λιµανιού στο Πλατυγιάλι της
περιοχής του.
13) Ο Βουλευτής Φωκίδας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας για τα προβλήµατα των ελαιοκαλλιεργητών
του Νοµού Φωκίδας.
14) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ - ΛΙΑΚΑΤΑΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε καταγγελίες για
παράνοµες διοχετεύσεις αποβλήτων των ελαιοτριβείων στην
Τριχωνίδα του Νοµού Αιτωλ/νίας.
15) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Α. Τσαφαρίδης, κάτοικος
Ξηροποτάµου ∆ράµας, ζητεί την επίλυση ασφαλιστικού του
προβλήµατος.
16) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Κ. Γιόγκας, κάτοικος
Μυλοποτάµου ∆ράµας, ζητεί να συνταξιοδοτηθεί από τον ΟΓΑ.
17) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Χ. Μεταξάς, κάτοικος ∆ράµας,
ζητεί να συνταξιοδοτηθεί από τον ΟΓΑ/ΕΟΚ.
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18) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Μ. Κωνσταντινίδης, κάτοικος
∆ράµας, ζητεί να υπαχθεί αυτ/τό του στο ν. 1073/1980.
19) Η Βουλευτής Λάρισας κ. ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία αδιόριστοι καθηγητές φροντιστηρίων ζητούν να
αντιµετωπίζονται όπως οι αναπληρωτές συνάδελφοί τους στους
διαγωνισµούς.
20) Οι Βουλευτές κύριοι ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ και
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
το Συνδικάτο Οικοδόµων Πύργου Ηλείας καταγγέλλει το καθεστώς
µαύρης εργασίας για 100 εργαζόµενους - οικοδόµους στο
Μιραµάρε.
21) Οι Βουλευτές κύριοι ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ και ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ
ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία Επιτυχόντες στο
διαγωνισµό έτους 1996, για ιπτάµενους χειριστές της Ολυµπιακής
Αεροπορίας ζητούν την πρόσληψή τους στην Ολυµπιακή
Αεροπορία.
22) Οι Βουλευτές κύριοι ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ και ΜΑΡΙΑ
ΜΠΟΣΚΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Αναγκαστικός
Συνεταιρισµός ∆ιαχείρισης Αδιαθέτου ∆άσους Βασιλικών Ιστιαίας
Εύβοιας ζητεί την αύξηση των ηµεροµισθίων για τους εργαζόµενους
στα συνεργεία καταπολέµησης του δάκου της ελιάς το 1998.
23) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ και ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ
ΤΑΣΟΥΛΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος
Υπαλλήλων Εργ./Ιδρύµατος Κοιν. Πρόνοιας Αγιάσου Λέσβου "Η
ΘΕΟΜΗΤΩΡ" ζητεί την επίλυση οικονοµικών προβληµάτων του
Ιδρύµατος και των εργαζοµένων σ' αυτό.
24) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ και ΣΤΑΥΡΟΣ
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Ιατρικός
Σύλλογος Λέσβου ζητεί την αξιοποίηση του ξενοδοχείου Σάρλιτζα
και της περιοχής στη Θερµή Λέσβου.
25) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ και ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ
ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Τοπικό
Συµβούλιο Παµφίλων Λέσβου ζητεί την επίλυση περιβαλλοντικών
προβληµάτων της περιοχής του.
26) Ο Βουλευτής ∆ωδεκανήσου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Κοινότητα Ολύµπου Καρπάθου
ζητεί την πλήρωση της κενής θέσης του αγροτικού ιατρού στην
περιοχή της.
27) Ο Βουλευτής Πειραιά κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆/ντής του Λυκείου Κυθήρων
ζητεί την τοποθέτηση µόνιµου γιατρού στο αγροτικό ιατρείο της
Χώρας Κυθήρων.
28) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Τµήµα Μαγνησίας της Πανελλήνιας
'Ενωσης Πτυχιούχων Τεχνολόγων Γεωπόνων ζητεί οι Τεχνολόγοι
Γεωπόνοι να συµµετέχουν στο φορέα κατάρτισης εθνικού
συνταγολογίου φυτικών προϊόντων.
29) Ο Βουλευτής Καρδίτσας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Τµήµα Μαγνησίας της Πανελλήνιας
'Ενωσης Πτυχιούχων Τεχνολόγων Γεωπόνων ζητεί οι Τεχνολόγοι
Γεωπόνοι να συµµετέχουν στο φορέα κατάρτισης εθνικού
συνταγολογίου φυτικών προϊόντων.
30) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Χριστιανική 'Ενωσις Αγρινίου
"ΓΗΡΟΚΟΜΕΙΟΝ" ζητεί την απαλλαγή από το φόρο ακίνητης
περιουσίας των φιλανθρωπικών ιδρυµάτων µη κερδοσκοπικού

χαρακτήρα.
31) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Αδελφότης Ναυπακτίων Νοµού
Αττικής "Ο ΕΠΑΧΤΟΣ" ζητεί να περιληφθεί η Ναύπακτος στο
επίσηµο πρόγραµµα του Φεστιβάλ Αθηνών.
32) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία Γονείς και Φορείς Ιδρυµάτων ατόµων µε
ειδικές ανάγκες Κρήτης ζητούν την ίδρυση και λειτουργία
Παιδαγωγικού Τµήµατος Ειδικής Αγωγής στο Πανεπιστήµιο Κρήτης.
33) Ο Βουλευτής Πέλλας κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Γ. Ιωαννίδης, κάτοικος Αριδαίας Πέλλας,
ζητεί τη ρύθµιση θεµάτων που αφορούν σε δάνεια σεισµοπλήκτων.
34) Ο Βουλευτής Αττικής κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Αργιθέας Καρδίτσας ζητεί την
ίδρυση Υγειονοµικού Σταθµού στο Ανθηρό Καρδίτσας.
35) Ο Βουλευτής Χίου κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία ο ∆ήµαρχος Χίου ζητεί την έγκαιρη µεταφορά του
ηµερήσιου τύπου στη νήσο Χίο από την Ολυµπιακή Αεροπορία.
36) Ο Βουλευτής Χίου κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία η Ελληνική Οµοσπονδία Καλαθοσφαίρισης ζητεί την
έγκαιρη οικονοµική ενίσχυση των Σωµατείων Καλαθοσφαίρισης.
37) Ο Βουλευτής Ρεθύµνου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται η ολοκλήρωση
της ανακαίνισης του ΞΕΝΙΑ Ρεθύµνου.
38) Ο Βουλευτής Λάρισας κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΤΑΘΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται η χορήγηση του
στεγαστικού επιδόµατος σε όλους τους αστυνοµικούς.
39) Ο Βουλευτής Λάρισας κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΤΑΘΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται να µην καταργηθεί το
Γραφείο Τουρισµού Λάρισας.
40) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΩΜΑΤΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Χατζηγιάννης, ∆/ντής Ορθοπαιδικής
Κλινικής, ζητεί τη ρύθµιση των εφηµεριών των προσωποπαγών
∆/ντών του ΕΣΥ.
Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 2229/16-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
113/26-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2229/16-9-98 που κατέθεσε στη Βουλή
ο Βουλευτής κ. Λεωνίδας Κουρής, παρακαλούµε να
πληροφορήσετε τον κύριο Βουλευτή σύµφωνα µε τα στοιχεία της
ΕΥ∆Ε/ΠΑΘΕ ότι µε την απόφαση ΕΥ∆Ε-ΠΑΘΕ οικ/27084/25-9-
1998 εγκρίθηκε πίστωση ποσού 5,0 δισεκατοµµυρίων δραχµών για
την άµεση δηµοπράτηση της εργολαβίας κατασκευής των
υπολειποµένων εργασιών στο τµήµα του αυτοκινητοδρόµου από
Αθήνα µέχρι Υλίκη.
Στα πλαίσια της εργολαβίας αυτής θα κατασκευαστεί και ο
ηλεκτροφωτισµός στο τµήµα από Μεταµόρφωση µέχρι Κηφισιά.

Ο Υπουργός
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

2. Στην µε αριθµό 2371/17-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
115/26-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
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"Σε απάντηση της ερώτησης 2371/17-9-98 που κατέθεσε στη Βουλή
ο Βουλευτής κ. Λεωνίδας Κουρής, παρακαλούµε να
πληροφορήσετε τον κύριο Βουλευτή σύµφωνα µε τα στοιχεία της
∆/νσης Κατασκευής 'Εργων Συντήρησης Οδοποιϊας (∆ΚΕΣΟ) του
ΥΠΕΧΩ∆Ε ότι:
1. Με την απόφαση ∆9/11062/3-7-98 εγκρίθηκε παράταση του
έργου κατασκευής της πεζοδιάβασης του θέµατος, µέχρι 30-7-98.
2. Στις 24-7-98 η οδός ∆ηµ.Χρ. Μπέκα, που µέχρι τότε ήταν κλειστή
για την κατασκευή του έργου, παραδόθηκε στην κυκλοφορία των
οχηµάτων και µέχρι τη λήξη της παράτασης προθεσµίας περαίωσης
του έργου κατασκευάστηκαν όλα τα επιµέρους στοιχεία, που
προβλέπονται από τη µελέτη. Η τοποθέτηση µερικών στοιχείων,
όπως π.χ. οι σχάρες απορροής οµβρίων, τα καπάκια των φρεατίων
καθώς και το βάψιµο της διάβασης έγιναν πριν την έναρξη της νέας
σχολικής χρονιάς για λόγους ασφάλειας (κλοπή, λέρωµα τοίχων της
διάβασης µε συνθήµατα κλπ.).
3. 'Ηδη η πεζοδιάβαση λειτουργεί κανονικά και έχει προβλεφθεί µε
την δεύτερη εργολαβία Σ07/96, να τοποθετηθούν για πρόσθετη
ασφάλεια (σε συνεννόηση µε το ∆ήµο Σπάτων και την Τροχαία
Αγίας Παρασκευής) επιπλέον κιγκλιδώµατα και προστατευτικές
µπάρες.

Ο Υπουργός
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

3. Στην µε αριθµό 2381/17-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
116/26-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2381/17-9-98, που κατέθεσε στη
Βουλή ο Βουλευτής κ. Σπήλιος Σπηλιωτόπουλος, παρακαλούµε να
πληροφορήσετε τον κύριο Βουλευτή σύµφωνα µε τα στοιχεία της
∆/νσης Εγγειοβελτιωτικών 'Εργων (∆7) του ΥΠΕΧΩ∆Ε τα εξής:
Μετά τις πρόσφατες πυρκαγιές και τη σύσκεψη που
πραγµατοποιήθηκε στο ΥΠΕΧΩ∆Ε µεταξύ αρµοδίων Υπουργών και
Υφυπουργών, αποφασίστηκε η έκτακτη χρηµατοδότηση επειγόντων
αντιπληµµυρικών έργων στις πυρόπληκτες περιοχές.
Για το Νοµό Αχαίας αποφασίστηκε να διατεθεί ποσό 2.065
εκατοµµύρια δραχµές.
'Ηδη έχουν δοθεί στις αρµόδιες Υπηρεσίες, οδηγίες για τη σύνταξη
των σχετικών µελετών δηµοπράτησης έργων άµεσης
προτεραιότητας.

Ο Υπουργός
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

4. Στην µε αριθµό 2136/10-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
105/26-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2136/10-9-98, που κατέθεσαν στη
Βουλή οι Βουλευτές κύριοι Μήτσος Κωστόπουλος και Μπάµπης
Αγγουράκης, παρακαλούµε να πληροφορήσετε τους κυρίους
Βουλευτές σύµφωνα µε τα στοιχεία της ∆/νσης Υδραυλικών 'Εργων
Περιφέρειας Αττικής (∆10) τα εξής:
1. Το 1995 ανατέθηκε στην εταιρεία ΕΛΛΗΝΙΚΗ Υ∆ΡΟΚΑΤΑΣΚΕΥΗ
η εργολαβία Β136/94 "Κατασκευή βασικών συλλεκτήρων οµβρίων
στο ∆ήµο Γλυφάδας" µε διάρκεια κατασκευής του έργου 30.
2. Η ∆/νουσα το έργο Υπηρεσία ∆/νση Κατασκευής Υδραυλικών
'Εργων (∆ΚΥΕ) µε το 2263/16-10-95 έγγραφό της προς το ∆ήµο
Γλυφάδας και το οποίο σας καταθέτουµε, ζήτησε να διατεθεί χώρος
για την οργάνωση του εργοταξίου της αναδόχου για την κατασκευή
των έργων.
3. Ο ∆ήµος Γλυφάδας µε το 2458/11-10-95 έγγραφό του και το
οποίο σας καταθέτουµε επέτρεψε στην ανάδοχο να εγκαταστήσει το
εργοτάξιό της στην ∆' Μαρίνα για 30 µήνες.
4. Μετά την εγκατάσταση της Αναδόχου, δεν έγινε καµία
επιχωµάτωση (µπάζωµα) στον υπόψη χώρο.
5. Το έργο περαιώθηκε στις 2-11-97 και η ∆/νουσα Υπηρεσία
(∆ΚΥΕ) έδωσε εντολή στην ανάδοχο για την αποµάκρυνση του

εργοταξίου η οποία και πραγµατοποιήθηκε. Στο χώρο παραµένει
µόνον ένα σιλό τσιµέντου το οποίο θα αποµακρυνθεί εντός των
ηµερών.
6. 'Αλλο έργο δεν έχει ανατεθεί από την αρµόδια ∆/νση του
ΥΠΕΧΩ∆Ε σην υπόψη περιοχή.

Ο Υπουργός
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

5. Στην µε αριθµό 2526/24-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
157/26-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2526/24-9-98, που κατέθεσε στη
Βουλή ο Βουλευτής κ. Θανάσης ∆αβάκης, παρακαλούµε να
πληροφορήσετε τον κύριο Βουλευτή σε θέµατα της αρµοδιότητάς
µας, σύµφωνα µε τα στοιχεία της ∆/νσης Εγγειοβελτιωτικών 'Εργων
(∆7) του ΥΠΕΧΩ∆Ε τα εξής:
Μετά τις πρόσφατες πυρκαγιές και τη σύσκεψη που
πραγµατοποιήθηκε στο ΥΠΕΧΩ∆Ε µεταξύ αρµοδίων Υπουργών,
αποφασίστηκε η έκτακτη χρηµατοδότηση επειγόντων
αντιπληµµυρικών έργων στις πυρόπληκτες περιοχές. Για το Νοµό
Λακωνίας αποφασίστηκε να διατεθεί το ποσό 100 εκατ. δραχµών. Η
σχετική πρόταση έχει ήδη υποβληθεί στο ΥΠΕΘΟ για την τελική
απόφαση.
Επίσης, στα πλαίσια του προγράµµατος αντιπληµµυρικών έργων
του ΥΠΕΧΩ∆Ε (συγχρηµατοδοτούµενο απο το ΤΚΑΣΕ) έχουν
διατεθεί τα δύο τελευταία χρόνια πιστώσεις ύψους 95 εκατ.
δραχµών για την κατασκευή αντιπληµµυρικών έργων στο Νοµό
Λακωνίας.
Τον προγραµµατισµό και την εκτέλεση των έργων έχει η ∆/νση
Τεχνικών Υπηρεσιών Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης Λακωνίας, η
οποία και χειρίζεται τις πιο πάνω πιστώσεις.

Ο Υπουργός
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

6. Στην µε αριθµό 2543/24-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
162/26-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2543/24-9-98, που κατέθεσε στη
Βουλή ο Βουλευτής κ. Σταύρος ∆ήµας, παρακαλούµε να
πληροφορήσετε τον κ. Βουλευτή σύµφωνα µε τα στοιχεία της
Τεχνικής Υπηρεσίας της ΑΕ∆ΙΚ που δόθηκαν στην ∆/νση Λιµενικών
'Εργων (∆4) του ΥΠΕΧΩ∆Ε τα εξής:
1. Μετά την πρόσφατη κατολίσθηση των πρανών (17-9-98) η
ΑΕ∆ΙΚ σε συνεργασία µε ΕΜΠ, ΤΕΕ και τους συναρµόδιους φορείς
προωθεί την σύσταση επιτροπής που θα εξετάσει το θέµα της
συνολικής ευστάθειας των πρανών και θα προτείνει τις αναγκαίες
έρευνες και µελέτες, απ'όπου θα προκύψουν τα έργα, επεµβάσεις
για την συστηµατική συντήρηση και ανακούφιση των πρανών.
2. Μετά την εκτέλεση των ερευνών και την εκπόνηση των µελετών
που θα προτείνει η επιτροπή, και σε συνδυασµό - συσχετισµό µε τα
προτεινόµενα έργα θα επανεξεταστεί το θέµα της ανακατασκευής
των κρηπιδωµάτων της ∆ιώρυγας. Προ εξαµήνου περίπου
εκπονήθηκε από την Τεχνική Υπηρεσία της ΑΕ∆ΙΚ και τους
Συµβούλους της µελέτης ανακατασκευής των κρηπιδωµάτων και
της οποίας η δυνατότητα εφαρµογής θα επενεξεταστεί µετά τις
γεωλογικές, γεωδυναµικές µελέτες.
3. Μετά την τελική έγκριση όλων των αναγκαίων µελετών, από τις
οποίες θα προκύψει ο τελικός συνολικός προϋπολογισµός των
αναγκαίων έργων της ∆ιώρυγας, η ΑΕ∆ΙΚ σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Οικονοµικών (εποπτεύον την ∆ιώρυγα Κορίνθου) θα
εξετάσει την δυνατότητα ένταξης των έργων σε Κοινοτικό
Πρόγραµµα ώστε να καταστεί δυνατή η συνχρηµατοδότησή τους
από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση.

Ο Υπουργός
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

7. Στην µε αριθµό 2523/23-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το
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υπ'αριθµ. 156/26-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2523/23-9-98, που κατέθεσε στη
Βουλή ο Βουλευτής κ. Σταύρος ∆ήµας, παρακαλούµε να
πληροφορήσετε τον κ. Βουλευτή τα εξής:
Για το ίδιο θέµα, από τον ίδιο Βουλευτη είχε κατατεθεί η µε αριθµ.
2784/18-11-97 Ερώτηση καιδόθηκε η υπ'αριθµ. 385/11-12-97
απάντηση.
Πέραν των όσων περιελήφθησαν στην προηγούµενη απάντηση,
πληροφορούµε τον κ. Βουλευτή τα εξής:
Είναι γνωστό ότι η οµαλότητα της ασφαλτικής επιφάνεις, σε
ορισµένα περαιωµένα τµήµατα των αυτοκινητοδρόµων, µεταξύ των
οποίων και το αναφερόµενο στην Ερώτηση, δεν είναι η επιθυµητή,
µε αποτέλεσµα να δηµιουργείται δυσάρεστη εντύπωση στους
χρήστες.
Μετά την αποτυχούσα πρώτη προσπάθεια των αναδόχων για
αποκατάσταση της οµαλότητας, το ΥΠΕΧΩ∆Ε ζήτησε από αυτούς
να υποβάλουν από κοινού µελέτη δόκιµου τρόπου αντιµετώπισης
της κατάστασης που δηµιουργήθηκε.
Οι ανωτέρω υπέβαλαν την πρόταση τους, την οποία το Υπουργείο
διαβίβασε στον Σύµβουλο διαχείρισης Βορείου ΠΑΘΕ, για να την
σχολιάσει και να διατυπώσει τις δικές του απόψεις/προτάσεις.
Ο Σύµβουλος πρότεινε την κατάρτιση προγράµµατος διαγνωστικών
εργασιών σχεδίου, για την αποτύπωση και καταγραφή των
αστοχιών. Η πρότασή του έγινε αποδεκτή και η σχετική εργασία
υλοποιήθηκε µε τη συνεργασία του έγκυρου Κρατικού Οργανισµού
Danish Road Institute (∆ανία) που υπάγεται στη ∆/νση Οδικών
'Εργων του Υπουργείου Μεταφορών της ∆ανίας.
Τα στοιχεία που κατέγραψε το µηχάνηµα των ∆ανών είναι
πρωτογενή και πρόκειται αφού συµπληρωθούν και µε αντίστοιχα
που θα προκύψουν από τοπογραφική αποτύπωση, να υποστούν
επεξεργασία από τον Σύµβουλο διαχείρισης, µε Ηλεκτρονικό
Υπολογιστή και να αποτυπωθούν σε χάρτη.
Σηµειώνεται ότι η αποκατάσταση των ανωµαλιών πρόκειται να γίνει
αποσπασµατικά αλλά βάσει ειδικής µελέτης του Συµβούλου, ενώ το
όλο πρόβληµα θα αντιµετωπισθεί µε στενή συνεργασία Υπηρεσίας
(ΕΥ∆Ε/ΠΑΘΕ)-Συµβούλου ∆ιαχείρισης και Αναδόχων.
Κατ' αρχήν προβλέπεται να προηγηθεί πιλοτική εφαρµογή του
τρόπου αποκατάστασης.
Με βάση τα αποτελέσµατα της πιλοτικής εφαρµογής, θα εξαχθούν
συµπεράσµατα ως προς την αξιοπιστία και τις δυνατότητες
υλοποίησης των προτάσεων για τη συνολική αντιµετώπιση του
προβλήµατος που προβλέπεται να ξεκινήσει στη συνέχεια.
Γενικά το, προς αντιµετώπιση, πρόβληµα είναι εξαιρετικά λεπτό και
δυσχερές, τόσο ως προς την επιλογή της καταλληλότερης και πλέον
αξιόπιστης τεχνικής λύσης, για την αποκατάσταση των αστοχιών
όσο και ως προς την αντιµετώπιση των προβληµάτων που θα
προκύψουν κατά την εκτέλεση των εργασιών, που θα
πραγµατοποιούνται µε την παράλληλη διεξαγωγή της κυκλοφορίας,
ενώ προϋποθέτει την ύπαρξη κατάλληλων καιρικών συνθηκών,
λόγω της φύσης τους.
Θα πρέπει να σηµειωθεί ότι υπάρχουσες ανωµαλίες δηµιουργούν
ασφαλώς οχληρές συνθήκες κυκλοφορίας στους χρήστες της οδού,
αλλά σε καµµία περίπτωση δεν είναι δυνατό, να θεωρηθεί ότι αυτές
δηµιουργούν κινδύνους για τα κυκλοφορούντα οχήµατα.
Τέλος, υπογραµµίζεται ότι ακριβώς λόγω των ελαττωµάτων που
παρουσίασαν τα συγκεκριµένα τµήµατα του ΠΑΘΕ, ουδεµία από τις
σχετικές εργολαβίες έχει παραληφθεί (παρόλον ότι αυτές έχουν προ
πολλού ολοκληρωθεί), µε συνέπεια, οι αντίστοιχοι Ανάδοχοι να
επιβαρύνονται µε τις δαπάνες προµήθειας των εγγυητικών
επιστολων τους για την καλη εκτέλεση του έργου, που βρίσκονται
στην αρµόδια Υπηρεσία του Υπουργείου µας.

Ο Υπουργός
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

8. Στην µε αριθµό 2435/21-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
133/26-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2435/21-9-98, που κατέθεσε στη
Βουλή ο Βουλευτής κ. Λευτέρης Παπαγεωργόπουλος, παρακαλούε
να πληροφορήσετε τον κ. Βουλευτή σε θέµατα της αρµοδιότητάς
µας και σύµφωνα µε στοιχεία της ΕΥ∆Ε-ΠΑΘΕ τα εξής:
1. Το συγκεκριµένο ατύχηµα συνέβη στο οδικό τµήµα Βαρυµπόµπη
- Αφίδνες. Το τµήµα αυτό κατασκευάστηκε κατά το χρονικό
διάστηµα 1990 έως 1995 και δεν έχει παραληφθεί ακόµα από το
ΥΠΕΧΩ∆Ε λόγω µη οµαλότητας στο οδόστρωµα, το οποίο έχει
κληθεί η ανάδοχος να αποκαταστήσει.
2. Η συγκεκριµένη πάντως εργολαβία δεν περιελάµβανε την
κατασκευή αντιολισθηρού τάπητα, η οποία θα γίνει αµέσως µετά
την αποκατάσταση του οδοστρώµατος από την ανάδοχο. Η
αποκατάσταση αυτή θα γίνει το συντοµότερο µετά την εξεύρεση
δόκιµης παρέµβασης, για την οποία ήδη έχουν ενεργοποιηθεί ο
Σύµβουλος ∆ιαχείρισης του Βορείου ΠΑΘΕ και το Ε.Μ.Π.
Θα θέλαµε να επισηµάνουµε ότι µετά την ολοκλήρωση του κλειστού
αυτοκινητοδρόµου στο τµήµα Αθήνα - Υλίκη έχουν περιοριστεί στο
ελάχιστο τα τροχαία ατυχήµατα λόγω της υψηλής οδικής ασφάλειας
που παρέχεται στους χρήστες.

Ο Υπουργός
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

9. Στην µε αριθµό 2445/21-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
187/26-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2445/21-9-98, που κατέθεσαν στη
Βουλή οι Βουλευτές κύριοι Νίκος Γκατζής και Αχιλλέας Κανταρτζής,
παρακαλούµε να πληροφορήσετε τους κυρίους Βουλευτές ότι το
υπόψη έργο (κατασκευή Β' φάσης προβλήτα Ε/Κ) είναι ενταγµένο
στο πρόγραµµα ΠΟΑ µε προϋπολογισµό 1 δισ. δραχµές. Η
ανάλωση του προϊόντος της έκπτωσης ύψους 420 εκατ. δραχµών
περίπου, απαιτεί τη σύµφωνη γνώµη της Επιτροπής
Παρακολούθησης, για το λόγο αυτό, το θέµα θα τεθεί στην επόµενη
συνεδρίασή της.

Ο Υπουργός
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

10. Στην µε αριθµό 2512/23-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
153/26-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2512/23-9-98, που κατέθεσε στη
Βουλή ο Βουλευτής κ. Λεωνίδας Κουρής, παρακαλούµε να
πληροφορήσετε τον κ. Βουλευτή σύµφωνα µε τα στοιχεία της
∆/νσης Οδικών 'Εργων (∆9) του ΥΠΕΧΩ∆Ε τα εξής:
Το οδικό αυτό τµήµα ανακαινίζεται κατά τµήµατα. Ο οριστικός και
ολοκληρωµένος ηλεκτροφωτισµός του έργου τοποθετείται µετά την
ανακαίνιση της οδού και µετατροπής της σε αυτοκινητόδροµο.
'Ηδη µετά την ολοκλήρωση του ανισόπεδου κόµβου Μαγούλας-
Ελευσίνας έχει γίνει η υποδοµή του Ηλεκτροφωτισµού σε µήκος δύο
περίπου χιλιοµέτρων και δηµοπρατήθηκε η τοποθέτηση της
αναδοµής (στύλοι, φωτιστικά κλπ.) προϋπολογισµού 130 εκατ.
δραχµών. Το έργο θα αρχίσει να κατασκευάζεται από την αρµόδια
Υπηρεσία (∆ΚΕΟ) του ΥΠΕΧΩ∆Ε εντός των προσεχών ηµερών
από τον εγκατεστηµένο εργολάβο.

Ο Υπουργός
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ").

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Εχω την τιµή να
ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη ∆ευτέρα 1η Φεβρουαρίου 1999 και
ώρα 18.30' θα συζητηθεί σε ειδική ηµερήσια διάταξη η έκθεση της
∆ιακοµµατικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής "Πόρισµα για τη µελέτη
του προβλήµατος των τροχαίων ατυχηµάτων και την οδική
ασφάλεια στην Ελλάδα".
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδλεφοι,
εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ
Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Πρώτη είναι η µε αριθµό 503/26.1.99 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ιωάννη
Καλαµακίδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη λήψη
των αναγκαίων µέτρων για την καλύτερη λειτουργία της ∆ηµόσιας
Οικονοµικής Υπηρεσίας (∆ΟΥ) Χαλκίδας.
Η επίκαιρη ερώτηση συνοπτικώς έχει ως εξής:
"Το Υπουργείο Οικονοµικών στα πλαίσια εκσυγχρονισµού του
φορολογικού συστήµατος, προχώρησε στην εφαρµογή του
συστήµατος TAXIS και στη ∆ΟΥ Χαλκίδας, µιας από τις τρεις
µεγαλύτερες της Ελλάδας.
'Οµως, λόγω του χρόνου που επιλέχθηκε η εφαρµογή, την
ελλιπέστατη εκπαίδευση του προσωπικού, την ανύπαρκτη
υποστήριξη του συστήµατος και τη χρήση απαρχαιωµένων
µηχανηµάτων και προγραµµάτων µαζί µε τα χρόνια προβλήµατα,
όπως η έλλειψη προσωπικού, που αντιµετωπίζει η ∆ΟΥ Χαλκίδας,
αντί να απαλλείψουν τα διάφορα προβλήµατα τα επέτειναν και
δηµιούργησαν και νέα.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός αν προτίθεται να λάβει τα παρακάτω
ενδεικνυόµενα µέτρα για την εκτόνωση της υπάρχουσας
κατάστασης, όπως: Την αύξηση των θέσεων εργασίας στα καίρια
τµήµατα: Κ.Φ.Β.Σ., Μητρώο, ΦΠΑ µε την άµεση ανάληψη
υπηρεσίας των υπαλλήλων που έχει εγκριθεί η πρόσληψή τους τη
συνεχή καθηµερινή τεχνική υποστήριξη µέχρι να οµαλοποιηθεί η
κατάσταση, τον εκσυγχρονισµό της υπάρχουσας υποδοµής σε
µηχανήµατα και προγράµµατα, καθώς και τη δροµολόγηση της
διαδικασίας δηµιουργίας και δεύτερης ∆ΟΥ στη Χαλκίδα, αίτηµα
που είχε γίνει αποδεκτό από το Υπουργείο αλλά δεν προωθήθηκε
λόγω εφαρµογής του συστήµατος TAXIS, ενέργεια η οποία θα
εξαλείψει δια παντός τα υπάρχοντα προβλήµατα".
Ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Γεώργιος ∆ρυς έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε,
κύριε συνάδελφε, είναι αληθές ότι η ∆ΟΥ Χαλκίδας που εντάχθηκε
στο πρόγραµµα TAXIS στις 30.11.98, παρουσιάζει ορισµένα
λειτουργικά προβλήµατα, τα οποία η υπηρεσία µας είναι έτοιµη να
τα αντιµετωπίσει.
Κύριε Καλαµακίδη, να σας ευχαριστήσω για το ενδιαφέρον που
επιδεικνύεται για την οµαλή λειτουργία των υπηρεσιών του
Υπουργείου Οικονοµικών στο Νοµό της Εύβοιας. Να σας
παρακαλέσω όµως να ενηµερώσετε όλους τους ενδιαφερόµενους
φορολογούµενους πολίτες, ότι στη ∆ΟΥ Χαλκίδας έχουµε
εγκαταστήσει πενήντα νέους σταθµούς εργασίας και σαράντα
τέσσερις νέους εκτυπωτές.
Επιπλέον έχουµε εντάξει τη ∆ΟΥ Χαλκίδας στο πανελλαδικό
σύστηµα TAXIS, δηλαδή η ∆ΟΥ Χαλκίδας µπορεί να επικοινωνεί
αυτοµάτως µε εκατόν δέκα περίπου ∆ΟΥ σε ολόκληρη την Ελλάδα
που έχουν ενταχθεί στο πρόγραµµα ΤAXIS.
Για τη ∆ΟΥ Χαλκίδος εκπαιδεύσαµε σαράντα έναν (41) εκ των
ογδόντα πέντε (85) υπαλλήλων που έχει η ∆ΟΥ σε τρεις κύκλους:
Ο πρώτος κύκλος ήταν η εξοικείωση µε τον εξοπλισµό και τις
εφαρµογές. O δεύτερος κύκλος ήταν η εκµάθηση των
συγκεκριµένων εφαρµογών του TAXIS κατά αντικείµενο. O τρίτος
κύκλος είναι η επιτόπια εκπαίδευση στη συγκεκριµένη εφαρµογή
του TAXIS που είναι το µητρώο. Κατά την πρώτη περίοδο
λειτουργίας στο πρόγραµµα ΤΑΧΙS η ∆ΟΥ Χαλκίδος υποστηρίχθηκε
από τεχνικούς και φοροτεχνικούς του Κέντρου Πληροφορικής του
Υπουργείου Οικονοµικών.
Εκείνο το οποίο θέλω να σας διαβεβαιώσω, είναι ότι τα
προβλήµατα τα οποία σήµερα αντιµετωπίζουµε και ελπίζω ότι πολύ
γρήγορα θα επιλυθούν είναι αυτά που δυστυχώς οφείλονται στον
τρόπο µε τον οποίον ήταν οργανωµένα µέχρι το Νοέµβριο του 1998
ορισµένα τµήµατα της ∆ΟΥ Χαλκίδος και ιδιαίτερα το τµήµα
µητρώου. ∆υστυχώς, τα τµήµατα µητρώου και του Κ.Β.Σ. στις

εφορίες ουδεµίας προσοχής έτυχαν από τους προϊσταµένους των
∆ΟΥ και τούτο διότι δεν είχαν κανένα ενδιαφέρον για τους
προϊσταµένους. Και είµαι σαφής για το τι εννοώ. Αλλά το
πρόγραµµα ΤΑXIS έχει σχεδιαστεί κατά τέτοιον τρόπο, ώστε κάθε
εφαρµογή που εντάσσεται, να εδράζεται πάνω στην εφαρµογή του
µητρώου. Αν η εφαρµογή του µητρώου δεν τακτοποιηθεί, τότε σας
διαβεβαιώ ότι τα προβλήµατα TAXIS θα διαιωνίζονται.
Τώρα, όπως σας είπα, η ∆ΟΥ Χαλκίδος έχει ενενήντα έξι οργανικές
θέσεις. Υπηρετούν ογδόντα πέντε και µε τον πρόσφατο διαγωνισµό
τον οποίο κάναµε τοποθετήθηκαν επτά νέοι υπάλληλοι στη ∆ΟΥ
Χαλκίδος, εκ των οποίων οι δύο είναι Ανωτάτης Εκπαίδευσης. Αυτοί
ήδη έχουν εγκατασταθεί και εντός των επόµενων ηµερών θα
εγκατασταθούν και οι υπόλοιποι πέντε, αφού ξεπεραστούν µία
σειρά από γραφειοκρατικά προβλήµατα.
'Οσον αφορά το σκέλος της ερώτησής σας, δηλαδή, για τη
δηµιουργία δεύτερης ∆ΟΥ στην πόλη της Χαλκίδος, θέλω να σας
διαβεβαιώσω πως το Υπουργείο Οικονοµικών δεν κινείται προς την
κατεύθυνση της δηµιουργίας νέων ∆ΟΥ. Τουναντίον βλέπει ευνοϊκά
τη συνένωση µικρών ∆ΟΥ και εποµένως η αναγκαιότητα
δηµιουργίας νέας ∆ΟΥ στη Χαλκίδα µόνο στο µέλλον µπορεί να
εξετασθεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Καλαµακίδης έχει το
λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΛΑΜΑΚΙ∆ΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, κατέθεσα την
ερώτηση που συζητάµε µε αφορµή ένα περιστατικό που
αντιµετώπισα προ ηµερών στη ∆ΟΥ Χαλκίδος.
Αγανακτισµένοι οι πολίτες παραπονούνταν ότι δεν εξυπηρετούνται,
παρά τη φιλότιµη προσπάθεια που οµολογουµένως καταβάλλουν οι
υπάλληλοι της υπηρεσίας αυτής. Οφείλω και εγώ να οµολογήσω ότι
πρόκειται περί καλών και εργατικών υπαλλήλων, που έχουν
φιλότιµο και προσπαθούν να εξυπηρετήσουν τους πολίτες. 'Οµως,
αυτήν τη συγκεκριµένη περίοδο που εφαρµοζόταν το νέο σύστηµα
ΤΑXIS υπήρχε µία ακαταστασία, ένα χάος.
Σχηµάτισα εγώ προσωπική αντίληψη, γι' αυτό ακριβώς κατέθεσα
αυτήν την ερώτηση, γιατί είµαι και δέκτης µηνυµάτων και από την
'Ενωση Φοροτεχνικών Νοµού Ευβοίας και από το Επιµελητήριο
Ευβοίας, που παραπονούνται ότι πράγµατι ταλαιπωρούνται
προκειµένου να εξυπηρετηθούν ή να πάρουν κάποιο πιστοποιητικό.
Μάλιστα, χαρακτηριστικά µου είπαν, ότι για να πάρουν αυτό το
πιστοποιητικό, θα πρέπει να περιµένουν στη σειρά από τις τέσσερις
τα ξηµερώµατα. Εγώ για να διασταυρώσω αυτήν την καταγγελία,
σηκώθηκα στις τέσσερις το πρωί και όντως είδα ουρά έξω από τα
γραφεία της ∆ΟΥ. Γι'αυτό και όπως είπα κατέθεσα αυτήν την
ερώτηση, την οποία συζητούµε σήµερα.
Kύριε Υφυπουργέ, υπάρχουν ορισµένες προτάσεις και θα πρέπει
να τις δείτε µε µεγάλη συµπάθεια.
Κατ' αρχήν, θα πρέπει να δείτε τη δηµιουργία δεύτερης ∆ΟΥ. Η
Χαλκίδα πλέον δεν είναι η πόλη των είκοσι και τριάντα χιλιάδων
κατοίκων. Σήµερα έχει εκατόν πενήντα χιλιάδες κατοίκους. 'Οταν
δηµιουργήθηκε η ∆ΟΥ η Χαλκίδα είχε γύρω στους είκοσι χιλιάδες
κατοίκους και τώρα έχουµε εκατόν πενήντα χιλιάδες κατοίκους στην
Εύβοια, στην επαρχία Χαλκίδος. Συνεπώς, επιβάλλεται η
δηµιουργία και δεύτερης ∆ΟΥ στη Χαλκίδα.
Θα πρέπει να διπλασιαστούν οι θέσεις εργασίας στα καίρια τµήµατα
και ιδίως στον Κώδικα Φορολογικών Στοιχείων, στο Μητρώο και
στο ΦΠΑ. Να υπερκαλυφθούν οι πραγµατικές οργανικές θέσεις.
'Αµεση λύση στο πρόβληµα της επάρκειας του χώρου λειτουργίας
∆ΟΥ. Να υπάρχει συνεχής και καθηµερινή τεχνική υποστήριξη του
όλου συστήµατος, µέχρι να οµαλοποιηθεί η κατάσταση. Και τέλος, ο
εκσυγχρονισµός της υπάρχουσας υποδοµής, µηχανήµατα κλπ.
Χαίροµαι και σας ευχαριστώ, διότι µου δώσατε τις πληροφορίες και
τα στοιχεία, τα οποία βεβαίως και εγώ θα τα αναπαράγω εκεί που
ακριβώς πρέπει και τουλάχιστον σ' αυτούς, οι οποίοι
παραπονούνται και αυτοί είναι το Επιµελητήριο της Εύβοιας, και η
'Ενωση Φοροτεχνικών του Νοµού Εύβοιας.
Ευχαριστώ.
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος Υφυπουργός
έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε,
νοµίζω ότι η απάντηση του κ. Καλαµακίδη ήταν προς θετική
κατεύθυνση, εκτιµώντας τις προσπάθειες, τις οποίες καταβάλλει το
Υπουργείο Οικονοµικών για την επίλυση πράγµατι των
προβληµάτων, τα οποία παρουσιάστηκαν κατά τη µετάβαση από το
παλιό σύστηµα λειτουργίας της ∆ΟΥ Χαλκίδος, στο καινούριο
σύστηµα ΤΑΧΙΣ.
Οφείλω όµως να σας πω, κύριε Καλαµακίδη, ότι αυτοί οι
αγανακτισµένοι πολίτες, επιτέλους θα πρέπει να µας αφήσουν να
λειτουργήσουµε σωστά. 'Οταν ένας πολίτης, κύριε Καλαµακίδη,
χρησιµοποιούσε τρεις και τέσσερις αριθµούς φορολογικού
µητρώου, κατανοείτε ότι δεν µπορεί αυτό το καθεστώς να
συνεχίζεται για πολύ καιρό. 'Αρα, πρέπει να πάµε στον ένα και
µοναδικό αριθµό φορολογικού µητρώου. Οι φοροτεχνικοί, εν γνώσει
των οποίων εδηµιουργούντο τα φαινόµενα αυτά, πρέπει να
κατανοήσουν ότι δεν θα έχουν τη δυνατότητα να "συµβουλεύουν"
τους πολίτες και τους φορολογούµενους στην απόκτηση δεύτερου
και τρίτου αριθµού φορολογικού µητρώου.
'Ολοι αυτοί είναι εκείνοι, οι οποίοι διαµαρτύρονται εν όψει του
ελέγχου και περιορισµού των "δυνατοτήτων" ή των
"διευκολύνσεων" στις ∆.Ο.Υ. Το σύστηµα ΤΑΧΙS ευτυχώς δεν
αφήνει περιθώρια τέτοιων δράσεων πλέον. Εποµένως, πρέπει να
είσθε και εσείς ευαίσθητος µεν, αλλά µε επιφυλάξεις απέναντι σ'
εκείνους, οι οποίοι διαµαρτύρονται. Συµφωνώντας ότι υπάρχουν
διαµαρτυρίες σας προσκαλώ σήµερα το µεσηµέρι στις 14.30' που
Θα επισκεφθώ προσωπικά τη ∆ΟΥ Χαλκίδος, να δούµε µαζί
ακριβώς ποιοι είναι εκείνοι που διαµαρτύρονται. ∆ιότι αν
διαµαρτύρονται εκείνοι, οι οποίοι κατά πολλαπλό τρόπο είχαν
παραβιάσει το νοµοθετικό πλαίσιο της ορθής λειτουργίας της ∆ΟΥ,
δεν νοµίζω ότι πρέπει να τους ακούσουµε για πολύ καιρό ακόµη.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η δεύτερη µε αριθµό
513/27.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας
κ. 'Αγγελου Μπρατάκου προς τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε την επίλυση του προβλήµατος της
συνυπηρέτησης δηµοσίων λειτουργών κλπ. διαγράφεται λόγω
απουσίας του ερωτώντος συναδέλφου.
Η τρίτη µε αριθµό 517/27.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Ευστρατίου Κόρακα προς
τους Υπουργούς Εθνικής 'Αµυνας, Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, σχετικά µε την επαναπρόσληψη των
απολυθέντων από την Αµερικανική Βάση Γουρνών Ηρακλείου
Κρήτης κλπ. διαγράφεται επίσης, λόγω απουσίας του συναδέλφου
κ. Κόρακα, ο οποίος έχει µια ελαφρά αδιαθεσία και είναι στο ιατρείο
της Βουλής, αλλά δεν είναι δυνατόν να µη διαγραφεί η ερώτησή του.
Η τέταρτη µε αριθµό 516/27.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Ιωάννη
∆ραγασάκη προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, σχετικά µε τις προθέσεις του Υπουργείου να
προχωρήσει σε διάλογο για τη φορολογική µεταρρύθµιση κλπ.,
διαγράφεται λόγω απουσίας του ερωτώντος συναδέλφου.
Η πέµπτη µε αριθµό 507/26.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Γεωργίου Τσαφούλια
προς τον Υπουργό Γεωργίας, σχετικά µε τη λήψη µέτρων
προστασίας των ελαιοπαραγωγών, διαγράφεται λόγω απουσίας
εκτός Αθηνών του αρµοδίου Υπουργού.
Επίκαιρες ερωτήσεις δεύτερου κύκλου:

Η πρώτη µε αριθµό 505/26.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αλέξανδρου Βούλγαρη
προς τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε τη
χρηµατοδότηση αποπεράτωσης των έργων επέκτασης στο
Νοµαρχιακό Νοσοκοµείο Βόλου, διαγράφεται λόγω απουσίας εκτός
Αθηνών του αρµοδίου Υπουργού.
Η δεύτερη µε αριθµό 522/27.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεωργίου Καρασµάνη προς τον Υπουργό
Γεωργίας, σχετικά µε την καθυστέρηση καταβολή των
αποζηµιώσεων στους πληγέντες από παγετό δενδροκαλλιεργητές
της Κεντρικής Μακεδονίας κ.λπ., διαγράφεται λόγω απουσίας εκτός
Αθηνών του αρµοδίου Υπουργού.
Η τρίτη µε αριθµό 518/27.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Ευστρατίου Κόρακα προς
τους Υπουργούς Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Εθνικής
Οικονοµίας, σχετικά µε την απόλυση των εργαζοµένων στην
καθαριότητα της Κτηµατικής Τράπεζας κλπ., διαγράφεται επίσης,
λόγω απουσίας για το λόγο που ανέφερα του ερωτώντος
συναδέλφου.
Η τέταρτη µε αριθµό 500/25.1.99 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Μαρίας
∆αµανάκη προς τον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας, σχετικά µε τις
προθέσεις του Υπουργείου για θεσµοθέτηση του "Συνηγόρου του
ένστολου πολίτη" διαγράφεται λόγω απουσίας του αρµοδίου
Υπουργού.
Η πέµπτη µε αριθµό 508/26.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Γεωργίου Καρατάσου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος-Χωροταξίας και ∆ηµοσίων
'Εργων, σχετικά µε τη βελτίωση του οδικού άξονα Κορωπίου-Βάρης
διαγράφεται επίσης, λόγω απουσίας του αρµοδίου Υπουργού.
Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να υποβάλω µία θερµή
παράκληση.
Οι συνάδελφοι, όταν έχουν ένα κώλυµα, καλό θα είναι να
ενηµερώνουν τον Υπουργό µία ηµέρα πριν.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν είναι σωστό αυτό
που κάνετε, κύριε συνάδελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Τουλάχιστον, όταν συµβαίνει σε µένα νιώθω την
υποχρέωση να ενηµερώσω το συνάδελφό µου µία ηµέρα πριν.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς. ∆εν είναι
απαραίτητο.
Και οι συνάδελφοι, όταν επισηµαίνουν µία απουσία Υπουργού
κακώς κάνουν. Και εσείς τώρα, διότι προφανώς κάποιο κώλυµα θα
υπάρξει στην κυκλοφορία κλπ. 'Ηδη ο συνάδελφος, όπως είπα,
είναι στο ιατρείο αυτήν τη στιγµή. ∆εν είναι εκεί το θέµα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Αυτό το αντιλαµβανόµαστε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Εσείς είστε τακτικός,
συνεπής και δεν έχετε ανάγκη να επισηµάνετε την αταξία των
άλλων.
Λοιπόν, διακόπτουµε για τις 11.00' για να αρχίσουµε τη συζήτηση
της επερώτησης.

(∆ΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ∆ΙΑΚΟΠΗ)
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Επαναλαµβάνεται η
διακοπείσα συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ
Θα συζητηθεί η υπ' αριθµόν 12/12-11-1998 επερώτηση των
Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας κυρίων Βασιλείου Μαγγίνα,
Πέτρου Μολυβιάτη, Παναγιώτη Λουκάκου, κ. Μαριέτας Γιαννάκου-
Κουτσίκου, Ιωάννου Κεφαλογιάννη, Μιχάλη Λιάπη και κ. Ντόρας
Μπακογιάννη προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τις
ελληνοτουρκικές σχέσεις και την επίλυση του Κυπριακού
προβλήµατος.
Ο κ. Μαγγίνας έχει το λόγο.
BAΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ατυχώς για τη χώρα, η Κυβέρνηση Σηµίτη δεν µπορεί
να είναι υπερήφανη για την εξωτερική της πολιτική.
Με την Τουρκία οι σχέσεις µας δεν υπήρξαν ποτέ χειρότερες. Το
Κυπριακό την περίοδο αυτή βρίσκεται ίσως σε µια από τις
κρισιµότερες φάσεις του. Στην Ευρώπη -αν και η αλληλεγγύη
µεταξύ των µελών της συχνά δοκιµάζεται- πολλοί αµφιβάλλουν αν
πράγµατι ενεργούµε ως εταίροι. Κινούµεθα σχεδόν στο περιθώριο
της Ευρώπης.
Στην πορεία της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης, στην ΟΝΕ, µόνον
εµείς, χωρίς τη θέλησή µας καθυστερούµε. Στη Βαλκανική, παρά τις
διακηρύξεις για ένα σηµαντικό ρόλο, απλώς παρακολουθούµε τις
εξελίξεις, ενώ µε τα Σκόπια η παρόδος µακρού χρόνου
αποδυναµώνει, διεθνώς, τις θέσεις µας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπήρξε καίριο στρατηγικό σφάλµα
του κ. Σηµίτη, µετά από το επεισόδιο των Ιµίων τον Ιανουάριο του
1996, η σύσταση -αν µη προτροπή- στην Τουρκία, προφανώς λόγω
πιέσεων, να προσφύγει στο ∆ιεθνές ∆ικαστήριο της Χάγης, αν
πιστεύει πως έχει δικαιώµατα.
Μα, κύριοι συνάδελφοι, όταν κάποιος βιαίως διεκδικεί µέρος των
εθνικών εδαφών σου, δεν του συνιστάς να πάει στα δικαστήρια για
να βρει το δίκιο του. Στα οποία άλλωστε µπορεί να προσφύγει και
χωρίς τη δική σου υπόδειξη. ∆ιότι µια τέτοια σύσταση ενέχει εν
σπέρµατι τη δική σου αµφιβολία για τα δικά σου δικαιώµατα.
'Ετσι, φθάσαµε για πρώτη φορά σε ευθείες εδαφικές διεκδικήσεις
από την Τουρκία, µε τον Πρόεδρο Ντεµιρέλ να οµιλεί περί γκρίζων
ζωνών και επί εκατόν τριάντα δυο νήσων-νησίδων και
βραχονησίδων των οποίων δήθεν το ιδιοκτησιακό καθεστώς δεν
είναι σαφές.
Αµέσως µετά ο κ. Σηµίτης διεκήρυξε από την Ουάσινγκτον ότι στις
ελληνοτουρκικές σχέσεις θα ακολουθήσει τη "βήµα προς βήµα"
επίλυση των όποιων διαφορών, χωρίς βεβαίως να µας πει ποτέ,
αλλά φοβούµαι και χωρίς να γνωρίζει, ούτε το πρώτο ούτε το
δεύτερο, αλλά ούτε και το τελευταίο βήµα εκείνης της περίεργης
πορείας. Μπήκαµε έτσι σε µια επικίνδυνη πορεία, η οποία αντί να
βελτιώσει, επιβάρυνε το κλίµα και τις σχέσεις µας.
∆εν επιχαίρουµε γι' αυτό, θα ήταν χρήσιµο όµως, κύριε Υπουργέ, να
ενηµερώνατε τον ελληνικό λαό, σήµερα σε ποιο βήµα εκείνης της
πορείας βρισκόµαστε;
Στη συνέχεια, ήλθε το παράδοξο κείµενο της Μαδρίτης, το οποίο σε
λιγότερο από δέκα µέρες, παραβίασαν οι Τούρκοι, διατηρώντας
βεβαίως ως κεκτηµένα τα υπέρ αυτών στοιχεία του κειµένου
εκείνου.
Υπενθυµίζω τη δήλωση Γκιλµάζ ότι "στο Αιγαίο δεν ισχύει το
∆ιεθνές ∆ίκαιο", καθώς και το γεγονός ότι στη Μαδρίτη
αναγνωρίσατε ζωτικά συµφέροντα για την ασφάλεια και την
κυριαρχία της Τουρκίας στο Αιγαίο και περίπου εγκαταλείψατε το
δικαίωµα επέκτασης των χωρικών µας υδάτων.
Την ίδια περίοδο, κατά τρόπο αντιφατικό, άλλοτε ισχυριζόσαστε το
καινοφανές ότι δεν υπάρχει Ευρώπη χωρίς Τουρκία, και άλλοτε

αποκαλούσατε τους Τούρκους συνοµιλητές σας ληστές, εκβιαστές
κλπ. Παρόµοιους χαρακτηρισµούς δυστυχώς χρησιµοποιήσατε και
πρόσφατα και για Ευρωπαίους εταίρους µας. Εσχάτως µάλιστα,
διατυπώνετε την άποψη ότι "η Ελλάδα δεν κάνει πολιτική ευκαιριών,
αλλά πολιτική αρχών."
Και το µεν πρώτο, το αντιλαµβάνοµαι. Εννοείτε ότι όποια ευκαιρία
παρουσιάζεται, εσείς την χάνετε, προφανώς χάριν των αρχών σας.
Οι αρχές σας όµως ποιες είναι; Ουδείς τις αντιλαµβάνεται. Εκτός αν
εννοείτε αρχές τον πανικό, τη σύγχυση και τον κατευνασµό στο
επεισόδιο των Ιµίων, την αδιέξοδη και βλαπτική εµµονή σας στο
βέτο για τη χρηµατοδότηση της Τουρκίας, αφού όµως
συµφωνήσατε και στην τελωνειακή της σύνδεση και στην
οικονοµική ενίσχυσή της στο Κάρντιφ τον Ιανουάριο του 1998.
'H µήπως είναι αρχές η απρονοησία και η προχειρότητα µε την
οποία αποφασίζετε ή συναποφασίζετε δόγµατα και S-300 που στη
συνέχεια δεν στηρίζετε, βάζοντας τους ίδιους -και αυτό µεν έχει
µικρή αξία- αλλά και τη χώρα σε τραγικά αδιέξοδα;
Και στο σηµείο αυτό, κύριε Υπουργέ, απευθύνω έκκληση και σε σας
προσωπικώς αλλά και στην Κυβέρνηση συνολικά: Μην αναφέρεσθε
στο αµυντικό δόγµα. ∆εν χρειάζεται να το ευτελίσετε περαιτέρω και
µε τους λόγους σας. Οι πράξεις σας αρκούν.
Κύριε Υπουργέ, αυτή η συµπεριφορά των συνεχών µεταπτώσεων
δεν είναι πολιτική. Είναι σπασµωδικές αντιδράσεις ενός
κατευναστικού τακτικισµού. Ο τακτικισµός όµως υπήρξε πάντοτε
συνταγή ήττας. Γι' αυτό οδηγείτε τα πράγµατα από το κακό στο
χειρότερο. Τα µηνύµατα που διαρκώς εκπέµπετε, είναι εσφαλµένα.
∆εν λέω πως το κάνετε σκόπιµα, ούτε θα ανιχνεύσω εδώ
ενδοτισµό. Αυτή όµως είναι η πραγµατικότητα. ∆ίνετε διαρκώς την
εντύπωση της µειωµένης αντίστασης κινούµενοι µέσα στο
παραλυτικό δέος µιας δήθεν "πανίσχυρης" Τουρκίας, η οποία ανά
πάσα στιγµή απειλεί να µας αφανίσει και έναντι της οποίας
υποτίθεται δεν έχουµε άλλη επιλογή από την υποχώρηση. Εδώ,
σας προκαταλαµβάνω να αποφύγετε το προσφιλές σας, αλλά
ανύπαρκτο δίληµµα "υποχώρηση ή πόλεµος" διότι γνωρίζετε πολύ
καλά πως τα πράγµατα δεν είναι καθόλου έτσι.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ιστορία των ελληνοτουρκικών
σχέσεων και η πορεία της µαρτυρικής Κύπρου, είναι µία παλαιά και
θλιβερή ιστορία και ασφαλώς δεν βαρύνει αποκλειστικά τη σηµερινή
Κυβέρνηση. Αν σήµερα οι ευθύνες είναι πράγµατι βαρύτατες, είναι
κατ' αρχήν, διότι για πρώτη φορά απροσχηµάτιστα η Τουρκία στα
πλαίσια του αναθεωρητισµού της διεκδικεί ευθέως ελληνικά εδάφη,
αλλά και διότι οι γεωπολιτικές εξελίξεις στην περιοχή µετά το 1990
υπαγορεύουν στις ΗΠΑ και σε κάποιους Ευρωπαίους εταίρους µας
να µην επιτρέψουν σε άλλους τον έλεγχο των τεραστίων
ενεργειακών αποθεµάτων της Υπερκαυκασίας, αλλά και την
επιρροή στη Μέση Ανατολή. Ο στρατηγικός αυτός στόχος στον
οποίο ο αµερικανικός παράγων εκτιµά ότι η Τουρκία συµβάλλει,
συνεπάγεται µεταξύ άλλων, συνθήκες ειρήνης στο Αιγαίο και τη
νοτιοανατολική λεκάνη της Μεσογείου.
Η Τουρκία από την πλευρά της επιδιώκει και την ευκαιρία να
αξιοποιήσει και να προωθήσει τις διεκδικήσεις της σε βάρος µας και
σε βάρος της Κύπρου. Αυτή είναι η κυνική πραγµατικότητα και η
Κυβέρνηση Σηµίτη επί µία τριετία τώρα αυτοσχεδιάζει και
πειραµατίζεται.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν θέλουµε πραγµατικά να
οδηγηθούµε σε ειρηνική επίλυση των διµερών προβληµάτων,
πρέπει να πείσουµε την Τουρκία ότι δεν µπορεί αδαπάνως και
ακινδύνως να περιφρονεί τη διεθνή νοµιµότητα και να επεκτείνει τις
αµφισβητήσεις της. Αν δεν το κάνουµε, καµία διαπραγµάτευση δεν
θα καταπραϋνει την 'Αγκυρα και καµία ελληνική υποχώρηση δεν θα
κορέσει τη βουληµία της.
Ειδικότερα  οι  ΗΠΑ  οι  οποίες  όπως  κάθε  χώρα  υπηρετούν  τα
δικά  τους  συµφέροντα,  θα  πρέπει  να  κατανοήσουν  ότι  η
εξοµάλυνση  των  ελληνοτουρκικών  σχέσεων  και  η  διασφάλιση
της  ειρήνης  στην  περιοχή  την  οποία  και  εµείς  διακαώς
επιθυµούµε,  δεν  µπορεί  να  είναι  αποκλειστικά  προϊόν
ελληνικών  υποχωρήσεων.  Να  αντιληφθούν,  δηλαδή,  ότι  για  να
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διατηρηθεί η ειρήνη, ο µόνος τρόπος δεν είναι να δεχθεί η Ελλάδα
τους τουρκικούς όρους. Υπάρχει και άλλος τρόπος για να µην
εκραγεί πόλεµος. Είναι να µην τον αρχίσει η Τουρκία
εκλογικεύοντας τη συµπεριφορά της.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να µιλάµε συγχρόνως τη
γλώσσα της περιφερειακής σταθερότητας, την οποία πολλαπλώς
υπονοµεύει η 'Αγκυρα µε τη στάση της, αλλά και τη γλώσσα της
ισχύος.
Εµείς, επί του παρόντος τουλάχιστον, µιλάµε µόνον τη γλώσσα του
∆ικαίου και αυτό δεν αρκεί. Οι διεθνείς σχέσεις άλλωστε, όπως
γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, είτε µας αρέσει είτε δεν µας αρέσει, δεν
κρίνονται κυρίως στο νοµικό επίπεδο, αλλά στο επίπεδο του
συσχετισµού δυνάµεων. Αλλά και η ελληνική κοινή γνώµη, θα
πρέπει να αποδεχθεί, ότι διάλογος και µάλιστα υπό όρους, δηλαδή
σεβασµό του διεθνούς δικαίου και των διεθνών συνθηκών και µη
διεκδίκηση εδαφών, δεν γίνεται µεταξύ φίλων, αλλά µεταξύ
αντιπάλων, και ότι διάλογος δεν σηµαίνει συνθηκολόγηση, αλλά
έντιµη ειρηνική και εθνικά παραδεκτή διευθέτηση διαφορών.
∆ιευθέτηση που διασφαλίζει τα κυριαρχικά δικαιώµατα και τα εθνικά
συµφέροντα της χώρας µας.
Για να συµβούν, όµως αυτά, χρειάζεται µια στιβαρή εξωτερική
πολιτική της οποίας οι άξονες δεν θα µεταβάλλονται διαρκώς. Μια
πολιτική µε τα αµέσως επόµενα βήµατα σχεδιασµένα και µε
ετοιµότητα αντίδρασης, έναντι οποιασδήποτε πιθανής εξέλιξης.
Χρειάζεται δηλαδή πολιτική αποτροπής και ισχυρές ένοπλες
δυνάµεις. Ατυχώς η Κυβέρνηση πολύ απέχει από µια τέτοια
προσπάθεια.
Πριν περάσω στο θέµα της Ευρωπαϊκής προσέγγισης της
Τουρκίας, θα αναφερθώ στους πυραύλους S-300. Το ζήτηµα αυτό
από αδιαµφισβήτητο δικαίωµα άµυνας κατέστη µε σχεδόν
αποκλειστική σας ευθύνη επιβαρυντικός παράγων σε όλο το
πλέγµα των σχέσεών µας και µε την Τουρκία και µε τις Ηνωµένες
Πολιτείες της Αµερικής και µε την Ευρώπη. Το σχεδιάσατε λάθος,
δεν προνοήσατε για τις αντιδράσεις που θα προκαλούσε και
τελικώς µόνοι σας το υπονοµεύσατε, µετατρέποντάς το, από
δικαίωµα σε µπλόφα και τελικά σε πολιτική φάρσα.
∆εν καταφέρατε να εξασφαλίσετε το παραµικρό αντάλλαγµα, έναντι
της µη εγκατάστασης. Ούτε µια ευπρεπή έξοδο από την
αυτοπαγίδευσή σας. Και υπό συνθήκες εξαιρετικά µειωτικές
οδηγήσατε τη χώρα σε µία ακόµη εθνική ταπείνωση. Ο
ερασιτεχνισµός σας στο θέµα αυτό, κύριε Υπουργέ, υπήρξεν άνευ
προηγουµένου.
Τώρα, ετοιµάζεστε για νέες απερισκεψίες. Σας εφιστούµε την
προσοχή να αποφύγετε αδιεξιότητες, οι οποίες θα εγείρουν µείζονα
ερωτηµατικά και θα οδηγήσουν σε νέα αδιέξοδα. Αυτό ακριβώς
περιµένει η Τουρκία, για να δικαιολογήσει και πάλι την
προκλητικότητά της.
Και έρχοµαι τώρα στο θέµα της ευρωπαϊκής προσέγγισης της
Τουρκίας, το οποίο βεβαίως η ίδια το συνδέει µε την ενταξιακή
πορεία της Κύπρου και την ουσία του Κυπριακού. ∆ιότι, είναι µεν
ορθό και αληθές, ότι άλλο θέµα η ένταξη της Κύπρου στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση και άλλο θέµα η επίλυση του Κυπριακού
προβλήµατος. Είναι όµως δυστυχώς, εξίσου αληθές, ότι η Τουρκία
εκβιάζοντας, επιχειρεί να τα συνδέσει και ενίοτε το επιτυγχάνει.
Στο θέµα αυτό, κύριε Υπουργέ, αποτύχατε παταγωδώς, διότι και
δεν αποτρέψατε την προσέγγιση της Τουρκίας στην Ευρώπη, εάν
αυτή -κακώς- ήταν η πολιτική σας, και κανένα αντάλλαγµα δεν
εξασφαλίσατε. Στο Κάρντιφ, εσείς, ο κ. Σηµίτης, συµφωνήσατε στην
οικονοµική ενίσχυση της Τουρκίας από ευρωπαϊκούς πόρους,
χωρίς να εξασφαλίσετε κανένα αντάλλαγµα. Τώρα που η
Ευρωπαϊκή Στρατηγική για την Τουρκία ξεκίνησε και η όλη
διαδικασία προχωρεί και το ελληνικό βέτο παρακάµπτεται, εσείς
απειλείτε µε προσφυγή στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο. Η διεθνής κοινή
γνώµη εξάλλου µε δική σας ευθύνη πιστεύει, ότι η Ελλάς εµποδίζει
την ευρωπαϊκή πορεία της Τουρκίας. Πέραν της ανακρίβειας του
γεγονότος αυτού, που εις µε την 'Αγκυρα προσφέρει πρόσχηµα
προκλητικότητας εις βάρος µας, εις δε τους πράγµατι υπευθύνους
ένα πρώτης τάξεως άλλοθι.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Μας
διαβάζετε την επερώτηση, κύριε συνάδελφε; Αυτό είναι το κείµενο

της επερωτήσεως.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ: Σε ορισµένα σηµεία. Σας ενοχλεί να είναι
από την επερώτηση;
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Μα,
διαβάζετε την επερώτησή σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, αφήστε τον οµιλητή να αναπτύξει την επερώτηση, όπως
νοµίζει.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Χάνουµε τον
καιρό µας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ: Ας απαντήσετε σ' αυτό το κείµενο, κύριε
Υπουργέ, επαρκώς και δεν πειράζει, αν µέρος αυτού που διαβάζω
εγώ είναι στο κείµενο της επερώτησης.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Αν επιµένετε,
διαβάστε την επερώτησή σας, αλλά χάνουµε το χρόνο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ: Μετά τη Σύνοδο της Βιένης µοιάζει να
αισθάνεσθε µια χαλαρωτική ανακούφιση για το θέµα των σχέσεων
Τουρκίας - Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Η αλήθεια είναι ότι οι εταίροι µας
συνέχισαν και στη Βιένη την πολιτική της διακριτικής φιλοτουρκικής
διολίσθησης. Το ότι η Τουρκία δεν χαρακτηρίσθηκε εκεί υποψήφια
χώρα, καθόλου δεν σηµαίνει ότι το θέµα έκλεισε. Αντίθετα, θα
επανέλθει σύντοµα και µάλιστα οξύτερο.
Πλανάται ωστόσο ένα καίριο ερώτηµα, ένα ερώτηµα που ναι µεν
καλείται να το απαντήσει η Τουρκία, καλόν είναι όµως να το
προσεγγίσουµε κι εµείς, διότι η απάντηση διευκολύνει τις δικές µας
εκτιµήσεις: Πραγµατικά επιθυµεί η Τουρκία την προσέγγισή της
τώρα και την ενσωµάτωσή της αργότερα στην Ευρώπη; Οι
πολιτικοεπιχειρηµατικοί κύκλοι της Τουρκίας έχουν ταυτόσηµους
στόχους µε το αδιάλλακτο διπλωµατικό, στρατιωτικό κατεστηµένο
της 'Αγκυρας; Πολλοί αµφιβάλλουν. Και περισσότεροι υποστηρίζουν
ότι για πολλά χρόνια θα επικρατούν άλλοτε οι απόψεις των µεν,
άλλοτε των δε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάς έχει πολλαπλά και πρόδηλα
συµφέροντα από τον ευρωπαϊκό προσανατολισµό της Τουρκίας.
Την εθνικά σκόπιµη και επωφελή αυτή στάση έχουµε συµφέρον µε
κάθε τρόπο να την εκδηλώνουµε, υποβοηθώντας την πορεία της
Τουρκίας προς την Ευρώπη, εφόσον βεβαίως η ίδια την επιθυµεί.
Προσερχόµενοι συνεπώς στην Ευρώπη, ασφαλώς θα διεκδικούµε,
ασφαλώς δεν πρέπει να φαινόµαστε δεδοµένοι, δεν είναι όµως
δυνατόν να αποτελούµε µέρος του προβλήµατος.
Η αξιοπιστία µας και η πεποίθηση των εταίρων για τη στάση µας
είναι βέβαιο ότι θα προασπίσουν αποτελεσµατικότερα τα εθνικά µας
συµφέροντα.
Το αντίθετο, δηλαδή µια διαρκώς αντιδραστική και αντιφατική
τακτική, όπως αυτή στην οποία επιδίδεσθε και µάλιστα για
µακροχρόνιας εξέλιξης θέµατα, όχι µόνον δεν τελεσφορεί, αλλά
προφανώς δυσχεραίνει και τις δικές µας -περί την ΟΝΕ, ας πούµε-
άµεσες επιδιώξεις.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάς έχει ξεφύγει ανεπιστρεπτί
από την περίοδο των εσωτερικών διχασµών, της οικονοµικής και
πολιτικής υπανάπτυξης και της απόλυτης εξωτερικής εξάρτησης.
Συνεπώς, δεν υπάρχει σήµερα έδαφος για τη µοιρολατρική άποψη
ότι το µέλλον καθορίζεται από ξένα συνοµωτικά κέντρα
αποφάσεων. Αυτό ισχύει για τις σχέσεις µας και µε την Αµερική και
µε την Ευρώπη.
∆υστυχώς όµως το ΠΑ.ΣΟ.Κ. τις αλήθειες αυτές δεν τις έχει
ενστερνιστεί. Και τις συγχέετε, κύριε Υπουργέ, µε τη γεωστρατηγική
σηµασία των διαφόρων µεγεθών. Παραπονείσθε δε -και ενίοτε
υβρίζετε- ότι πάντα κάποιοι µας αδικούν και δεν επιλύουν για
λογαριασµό µας τα δικά µας προβλήµατα και µάλιστα όπως εµείς
θέλουµε αυτά να επιλυθούν, χωρίς να διερωτάσθε: γιατί να το
κάνουν;
Και βεβαίως ξεχνάτε ότι µία χώρα δεν βρίσκει ερείσµατα για να γίνει
ισχυρή. Βρίσκει ερείµασµατα εφόσον είναι ισχυρή. 'Αλλοτε πάλι τις
αλήθειες αυτές τις αρνείσθε για να υπηρετείτε µικροκοµµατικές σας
ανάγκες.
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Με άλλα λόγια, όχι µόνο δεν είσθε σε θέση να προβλέψετε, όχι µόνο
δεν σταθµίζετε ορθά τους αντικειµενικούς παράγοντες που
επιδρούν στις εθνικές µας υποθέσεις, όχι µόνο δεν επιτυγχάνετε να
αξιοποιήσετε µε ανταλλάγµατα τις εξελίξεις, αλλά δεν λέτε και την
αλήθεια στον ελληνικό λαό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλήθεια είναι ότι µε την ανατολή του
21ου αιώνα απέναντι στην ελληνική κοινωνία και προπαντός
απέναντι στους νέους, έχουµε χρέος να αποκαταστήσουµε
συνθήκες προσέγγισης και συνεννόησης µε όλους τους γειτονικούς
λαούς, υπηρετώντας και διασφαλίζοντας τα κυριαρχικά µας
δικαιώµατα και συµφέροντα. Και αυτό για να µπορέσουµε να
στραφούµε µε επιτυχία σε ένα καλύτερο αύριο για τον ελληνικό λαό.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι, τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα δυτικά θεωρεία αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
"ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", είκοσι ένας µαθητές και τρεις
συνοδοί-δάσκαλοι του 9ου ∆ηµοτικού Σχολείου Ελευσίνας.
Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ' όλες τις πτέρυγες)
Μελλοντικοί ψηφοφόροι του κ. Πάγκαλου!
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κατά
σύµπτωση κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου ορίζει ως
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο για τη συζήτηση της σηµερινής
επερώτησης τη Βουλευτή κ. Μαρία ∆αµανάκη.
Ο κ. Λουκάκος έχει το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΟΥΚΑΚΟΣ: Κύριε Υπουργέ, θα προσπαθήσω, σε
όσο το δυνατόν πιο χαµηλούς τόνους, να περιορισθώ στο θέµα των
πυραύλων S-300, όπου υπάρχει η αντίληψη -τουλάχιστον από τα
δηµοσιεύµατα- ότι η δική σας εµπλοκή και οι ευθύνες σας, είναι
ανύπαρκτες.
Τώρα λοιπόν δι' υµών προς την Κυβέρνηση θα θέσω τις εξής πολύ
απλές ερωτήσεις:
Εκδοχή πρώτη: Ορθώς επελέγη το σύστηµα αυτό το
πυραυλικό.Είχαν µελετηθεί οι αντιδράσεις, γνώριζαν τι θα συµβεί
και ορθώς προχώρησαν. Τότε γιατί το σύστηµα αυτό δεν
εγκαθίσταται;
'Aρα η µη εγκατάσταση είναι λάθος.
Εκδοχή δεύτερη: Κακώς επελέγη εξ αρχής το σύστηµα. ∆εν είχαν
µελετηθεί οι αντιδράσεις και σήµερα, ορθώς βεβαίως, το πυραυλικό
αυτό σύστηµα δεν εγκαθίσταται στην Κύπρο. Αλλά και πάλι
υπάρχουν ευθύνες τεράστιες. Ευθύνες δηλαδή έχουν εκείνοι οι
οποίοι αρχικώς έκαναν την επιλογή. Και βεβαίως δεν µπορεί να
ευσταθήσει µια εύκολη απάντηση του τύπου "άλλαξαν οι συνθήκες",
διότι τίποτα δεν έχει αλλάξει από τις συνθήκες που υπήρχαν. Και
βεβαίως πάλι δεν µπορεί να ευσταθήσει το επιχείρηµα ότι όλη αυτή
η υπόθεση ήταν ένα διαπραγµατευτικό χαρτί. ∆ιότι ακριβώς αυτό το
διαπραγµατευτικό χαρτί δεν παίχτηκε ποτέ και µάλιστα εξ αρχής
είχε φανεί ότι δεν εννοούµε να βάλουµε τους πυραύλους, καίτοι
τους είχαµε παραγγείλει.
Κατά συνέπεια, τι διαπραγµάτευση κάνει κανείς, όταν ο αντίπαλός
του γνωρίζει ότι δεν είναι διατεθειµένος να πράξει εκείνο το οποίο
λέγει ότι θα πράξει;
Είναι λοιπόν ένα πακέτο απαντήσεων που οφείλετε, στο τι έχει γίνει
µέχρι τώρα στην Κύπρο. Αλλά υπάρχει και ένα δεύτερο πακέτο
ερωτήσεων πλέον: "Τι θα γίνει από εδώ και πέρα";
Η εκδοχή είναι ότι οι πύραυλοι αυτοί θα εγκατασταθούν στην Κρήτη.
Και πάλι µπαίνουν δύο ερωτήµατα: Οι πύραυλοι θα εγκατασταθούν
και θα λειτουργήσουν ή απλά θα αποθηκευθούν; Ούτε αυτό έχει
ξεκαθαρίσει µέχρις αυτήν τη στιγµή που µιλάµε. Και πάλι και εκεί
πλανάται στον αέρα µια σειρά ερωτηµάτων.
'Εχετε µελετήσει τις επιπτώσεις του τι σηµαίνει εγκατάσταση αυτού
του συστήµατος, εάν τελικά λειτουργήσει, στην Κρήτη; 'Εχουν
µελετηθεί οι αντιδράσεις; Αυτοί δηλαδή οι οποίοι δεν απεδέχθησαν

και εσείς υποχωρήσατε, την εγκατάσταση ενός πυραυλικού
συστήµατος στην Κύπρο, τώρα θα το αποδεχθούν στην Κρήτη; 'Η
µήπως πάλι θα έχουµε τα ίδια; 'Η µήπως αυτόν τον εξευτελισµό και
διασυρµό τον οποίο υπέστη η Λευκωσία, µε την Αθήνα σε δεύτερο
πλάνο, θα τον υποστεί σήµερα πάλι η Αθήνα, εάν επιχειρήσετε να
εγκαταστήσετε και να λειτουργήσετε αυτούς τους πυραύλους στην
Κρήτη;
'Αρα, λοιπόν, καθώς αυτή η υπόθεση έχει προκαλέσει µια τεράστια
ζηµιά και στην Αθήνα και στη Λευκωσία και καθώς έχει δώσει στην
'Αγκυρα τη δυνατότητα να υποστηρίζει ότι είναι ο ρυθµιστής των
καταστάσεων στην περιοχή, ότι είναι η χώρα η οποία επιβάλλει τις
απόψεις της και οι άλλοι υπακούουν, όταν λοιπόν τα πράγµατα
βρίσκονται σ'αυτό το σηµείο και όταν έχουν γίνει τόσα αλλεπάλληλα
λάθη - µήπως θα πρέπει σήµερα να δοθούν κάποιες σαφείς
απαντήσεις τι θα γίνει µε αυτήν την υπόθεση; Πώς θα κλείσει κατά
τον πλέον ανώδυνο για όλους τρόπο και επιτέλους πώς δεν θα
εµφανιστεί η Αθήνα να σύρεται πίσω από τις θελήσεις της 'Αγκυρας
στην περιοχή αυτή;
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Η κ. Γιαννάκου έχει το
λόγο.
ΜΑΡΙΕΤΤΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, θα
αρχίσω από την προµήθεια του συστήµατος S-300 που
δηµιούργησε µια ατµόσφαιρα, τον τελευταίο χρόνο, ότι θα
επελύοντο έτσι όλα τα προβλήµατα που είχαν σχέση µε την άµυνα
της Κύπρου.
Μέχρι πρότινος όλοι και στην Κύπρο και στην Ελλάδα έλεγαν ότι
είναι απαραίτητο στοιχείο για τη θωράκιση της Κύπρου. Μάλιστα
είχε αναπτυχθεί και ειδική φιλολογία για το κατά πόσον οι πύραυλοι
είναι αµυντικοί ή επιθετικοί και ο ισχυρισµός της απέναντι πλευράς
ήταν ότι είναι επιθετικοί και εµείς λέγαµε ότι είναι αµυντικοί. Αν η
εγκατάσταση αποσκοπούσε στη µη διατάραξη της ενταξιακής
πορείας της Κύπρου και στην άσκηση πίεσης προς την Τουρκία για
περαιτέρω υποχωρήσεις, πώς δικαιολογείται η δήλωση του
Βρετανού µεσολαβητή Σερ Ντεϊβιντ Χάνεϋ, ότι η Τουρκία δεν είναι
υποχρεωµένη να προβεί σε οποιαδήποτε κίνηση καλής θέλησης εν
είδει ανταλλάγµατος;
Εφόσον η Κυβέρνηση πίστευε πραγµατικά στην πολιτική,
διπλωµατική και επιχειρησιακή χρησιµότητα του καλουµένου
"∆όγµατος του Ενιαίου Αµυντικού Χώρου", γιατί δεν προχώρησε
στις κατάλληλες πολιτικές µεθοδεύσεις στο πλαίσιο είτε των
Συµβουλίων Κορυφής είτε των συµβουλίων Υπουργών της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, ώστε να αποδεσµευθεί έγκαιρα η ενταξιακή
πορεία της Κύπρου από το επιµέρους θέµα της εγκατάστασης των
πυραύλων;
Τι είδους συνεννόηση υπάρχει µεταξύ Αθηνών και Λευκωσίας, όταν
ο Υπουργός 'Αµυνας αναφέρεται σε προµήθεια εναλλακτικών
πυραυλικών συστηµάτων στο πλαίσιο του ∆όγµατος του Ενιαίου
Αµυντικού Χώρου και την ίδια στιγµή ο Πρόεδρος Κληρίδης
αναγγέλλει το πάγωµα των εξοπλιστικών προγραµµάτων και
δηλώνει, µόλις χθές, ότι το µέλλον της Κύπρου δεν θα θυσιαστεί
προς χάριν της ένταξης στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση; Αυτό, δεν
συµβαδίζει καθόλου και µε την επιχειρηµατολογία του
Πρωθυπουργού για τη µαταίωση της εγκατάστασης των S-300.
Υπάρχει πραγµατική συνεννόηση ανάµεσα στην Κυβέρνηση της
Ελλάδος και της Κύπρου;
Τα περί εγκατάστασης των S-300 στην Κρήτη, ώστε δήθεν να
εξυπηρετηθούν οι επιχειρησιακοί στόχοι του δόγµατος του ενιαίου
αµυντικού χώρου, δεν νοµίζουµε ότι µπορούν να σταθούν. Η ακτίνα
δράσης των πυραύλων καλύπτει µετά βίας το 1/3 της απόστασης
Κρήτης-Κύπρου. 'Αρα, τα ελληνικά αεροσκάφη θα εξακολουθούν να
έχουν τον ίδιο µικρό επιχειρησιακό χρόνο πάνω από την Κύπρο και
θα παραµένουν ακάλυπτα.
Γιατί δεν τολµάει η ελληνική Κυβέρνηση να εγκαταστήσει τους S-
300 σε άλλα σηµεία στρατηγικής σηµασίας, αλλά και ως απάντηση
στις προκλήσεις της Τουρκίας για τον αφοπλισµό των νησιών του
Αιγαίου;
Μήπως τελικά έχουµε υπερτιµήσει το κόστος της εισόδου µας στην
ΟΝΕ; Μήπως στην αγωνία µας να πετύχουµε κυρίως
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και µόνο αυτό το στόχο πλειοδοτούµε και έχουµε θέσει εν αµφιβόλω
πάγια συµφέροντά µας, κύριε Υπουργέ;
Το δόγµα του Ενιαίου Αµυντικού Χώρου φυσικά, έχει ενταφιαστεί
από την ώρα που άρχισαν να αλληλοκατηγορούνται οι Κυβερνήσεις
της Ελλάδας και της Κύπρου. Οποιαδήποτε κίνηση και αν γίνει,
είναι πλέον χωρίς νόηµα τουλάχιστον σε ό,τι αφορά στην
ουσιαστική αποτρεπτική σηµασία του δόγµατος.
Μνεία για τα εξοπλιστικά προγράµµατα πρέπει να γίνει, σε σχέση µε
ό,τι προγραµµατίζεται σε κυβερνητικό επίπεδο, υπό την έννοια ότι
αυτά συνδέονται και µε την άσκηση εξωτερικής πολιτικής υπέρ της
Κύπρου. Αλλά και από δηµοσιεύµατα που παρακολουθούµε, έχουν
τεθεί επανειληµµένα εν αµφιβόλω οι στόχοι αυτοί, αν δηλαδή
πραγµατικά θα υπάρχει µία τέτοια αποτρεπτική πολιτική επί της
ουσίας µε βάση όσα εξοπλιστικά προγράµµατα έχουν υλοποιηθεί
µέχρι στιγµής και όσα έχουν αποφασιστεί. Είναι δηλαδή οι
καλύτερες επιλογές που θα µπορούσαν να γίνουν και οι
σωστότερες για να ικανοποιηθεί τουλάχιστον αυτός ο στόχος;
'Ενα άλλο ζήτηµα που είναι σηµαντικό, είναι τα ανταλλάγµατα από
την Τουρκία στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Υπήρξαν
εποχές κατά τις οποίες οι συνθήκες ήταν ευνοϊκότερες για τις
εθνικές θέσεις υπό την έννοια ότι θα µπορούσαµε κάλλιστα να
άρουµε το βέτο παραδείγµατος χάρη για το χρηµατοδοτικό
πρωτόκολλο µε βάση πολύ ουσιαστικά και συγκεκριµένα
ανταλλάγµατα. Σήµερα το βέτο έχει γίνει αδιέξοδο σε πολλές
περιπτώσεις. Εσείς ξέρετε πολύ καλύτερα από όλους ότι δεν
υπήρχε περίπτωση να µην ασκηθεί τεράστια πίεση και µέχρι τέλους
στην Ελλάδα για να χρηµατοδοτηθεί η Τουρκία. Τα τελευταία
σχόλια, µάλιστα, θέλουν να θεωρείται και κάπως πολιτική χαµηλού
επιπέδου, αν θέλετε, το να θέλουµε να εµποδίσουµε να
χρηµατοδοτηθεί µε ποσά που δεν είναι και τόσο τεράστια η
Τουρκία, θέτοντας το βέτο για την ικανοποίηση των
χρηµατοδοτικών πρωτοκόλλων, ενώ ταυτόχρονα αυτό µας φέρνει
σε πλήρη σύγκρουση µε το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και µε όλα τα
συµφέροντα που υπάρχουν στην Ευρώπη. Τελικά έχουµε πετύχει
να κατανοήσουν ...
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Με το
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο νοµίζω ότι κάνετε λάθος.
ΜΑΡΙΕΤΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, µπορώ να το
συµπληρώσω; Θα σας πω τι εννοώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συνεχίστε, κυρία
Γιαννάκου.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Αφού
επιµένετε. Είπα να σας σώσω.
ΜΑΡΙΕΤΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ: Μετά από µεγάλη πίεση πάντα
καταφέρναµε να απορριφθούν τα χρηµατοδοτικά πρωτόκολλα στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και κάθε χρόνο προστίθεντο και νέοι
εχθροί αυτής της ελληνικής πολιτικής. Και γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά ότι υπάρχουν συµφέροντα εταιρειών στην Ευρώπη που
πραγµατοποιούν έργα στην Τουρκία και που περιµένουν να
πάρουν τα χρήµατά τους. Εταιρείες που οι Τούρκοι έχουν ήδη
χρησιµοποιήσει για διάφορα έργα.
Μπορούµε ή δεν µπορούµε, έστω και τώρα, να αλλάξουµε πολιτική
στο συγκεκριµένο ζήτηµα παίρνοντας πολύ συγκεκριµένα
ανταλλάγµατα µε βάση τους πάγιους εθνικούς µας στόχους;
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε την κ.
Γιαννάκου.
Ο κ. Λιάπης έχει το λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΛΙΑΠΗΣ: Μπορεί βέβαια, κύριε Πρόεδρε, η επικαιρότητα
και τα φώτα της δηµοσιότητας να έχουν στραφεί τελευταία στην
εξέγερση των µαθητών, στην παιδεία, στις αγροτικές κινητοποιήσεις
κ.ο.κ., αλλά...
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Στον κ.
Αβραµόπουλο.
ΜΙΧΑΗΛ ΛΙΑΠΗΣ: Θα µε ακούσετε, κύριε Πάγκαλε, και δεν θα µε
διακόψετε.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Σας

προσθέτω απλώς ένα θέµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Σας ενδιαφέρει ο
Αβραµόπουλος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ.
ΜΙΧΑΗΛ ΛΙΑΠΗΣ:...αλλά η διαχρονική...
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Επειδή
αναφερθήκατε στην επικαιρότητα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ.
ΜΙΧΑΗΛ ΛΙΑΠΗΣ: Ακούστε, όλους τους οµιλητές τους έχετε
διακόψει. Κάντε λίγη υποµονή.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Φιλική ήταν η
παρέµβαση.
ΜΙΧΑΗΛ ΛΙΑΠΗΣ: Θέλω το χρόνο µου, κύριε Πρόεδρε.
Η διαχρονική, η εθνική επικαιρότητα, η ιστορική επικαιρότητα,
βρίσκεται στα εθνικά θέµατα. Εκεί που διακυβεύονται εθνικές
υποθέσεις, που αναφέρεται η εδαφική µας ανεξαρτησία και η
ακεραιότητα της χώρας µας.
Εάν σε όλους τους τοµείς, κύριε Πρόεδρε, η Κυβέρνηση έχει
σωρεύσει προβλήµατα, δεινά, αδιέξοδα, στην εξωτερική πολιτική οι
αποδόσεις της είναι λίαν αρνητικές, είναι λίαν καταστροφικές.
Ιδού το έργο σας, κύριε Πάγκαλε, όλα αυτά τα χρόνια. Ξεκινήσαµε
µε την εθνική περιπέτεια των Ιµίων, εκεί που υπήρξε εθνική
ταπείνωση. Συνεχίσαµε µε την επώδυνη συµφωνία της Μαδρίτης,
που παραχωρήσατε ουσιαστικά δικαιώµατα στην Τουρκία. Για το
Αιγαίο µιλάω. Καταλήξαµε αργότερα στις διεκδικήσεις των γκρίζων
ζωνών. Και φθάσαµε να µας αποκλείσουν από την ΟΝΕ.
Μεταξεταστέοι λοιπόν και στις οικονοµικές επιδόσεις. Και τελευταία
οι S-300. Αυτό είναι το έργο σας, αυτή είναι η προσφορά σας, αυτή
είναι η προσωπική σας σφραγίδα. Και όλα αυτά επειδή δεν υπάρχει
πολιτική, δεν έχει πολιτική η Κυβέρνηση.
Για να το πω διαφορετικά, φοβάµαι, κύριε Πάγκαλε, ότι η πολιτική
σας ταυτίζεται µε το χαρακτήρα σας. Είναι παρορµητική, είναι
ευµετάβλητη.
'Οµως, για να χαράξει κανένας µια σοβαρή εξωτερική πολιτική,
χρειάζεται φρόνηση, χρειάζεται σχεδιασµός, χρειάζεται
διορατικότητα. Και όλες αυτές τις τρεις προϋποθέσεις της
διπλωµατικής τέχνης τις επιδείξατε µε τους S-300, µε "συνέπεια"!
Κατ' αρχήν, υπήρξε κατακερµατισµός, έχει γίνει κουρέλια το Εθνικό
∆όγµα περί Ενιαίου Χώρου.
∆εύτερη συνέπεια, το ηθικό του Ελληνισµού. Συντρίµµια και αυτό
και στην Κύπρο και στην Ελλάδα!
Τρίτη συνέπεια: Φοβάµαι, κύριε Πάγκαλε, ότι δώσατε µηνύµατα
επώδυνα για µας στους εχθρούς µας. Γιατί γνωρίζουν πλέον ότι
όσο επιµένουν, όσο πιέζουν, έχουν µια κυβέρνηση που
οπισθοχωρεί, που υποχωρεί στα εθνικά µας δίκαια.
Και κάτω απ' αυτήν τη λογική, νοµίζω ότι τελικά λεονταρίζετε, αλλά
από την άλλη, υποχωρείτε σαν το λαγό.
Και ερχόµαστε σε µια περαιτέρω συνέπεια: Και εδώ παίζεται το
µεγάλο θέατρο. Και εδώ υπάρχει µια κυβερνητική αντίφαση. Λέτε ότι
τους πυραύλους -και αυτό θα το αποκαλούσα το ακριβότερο
πυροτέχνηµα στην ελληνική ιστορία- θα τους εγκαταστήσετε στην
Κρήτη. Ξέρετε πολύ καλά ότι δεν θα το κάνετε. Και παίζετε θέατρο
εκεί  και  παραπληροφορείτε  τον  ελληνικό  λαό.  ∆εν  θα
µπορέσετε.  Και  δεν  θα  µπορέσετε,  για  τους  ίδιους  λόγους  που
δεν  τα  καταφέρατε  για  την  Κύπρο.  Γιατί  δεν  θα  σας  το
επιτρέψουν.  Και  δεν  θα  σας  το  επιτρέψουν  οι  Αµερικανοί  -να
είµαστε  ειλικρινείς  και  ευθείς-  όπως  δεν  το  έκαναν  και  για  την
Κύπρο.  Γιατί  δεν  το  επιτρέπουν  τα  συµφέροντά  τους.  Και  εδώ
είναι  το  ιστορικό  λάθος  που  κάνετε,  που  δεν  το  έκανε  καµία
ελληνική  Κυβέρνηση.  Καταφέρατε  να  κάνετε  την  Αµερική  -φίλη,
σύµµαχη  χώρα-επιδιαιτητή  των  διαφορών  µας  µε  την  Τουρκία.
Να  τους  κάνετε  µεσολαβητές.  Εµείς  θέλουµε  αυτήν  την
πανίσχυρη  χώρα,  να  είναι  πραγµατικά  ο  εγγυητής  της
σταθερότητας  και  της  ασφάλειας  στην  περιοχή  και  όχι  να
έρχεται  να  µεσολαβεί.  Γιατί  όταν  µεσολαβεί  κάποιος,
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αυτονόητα θα δώσει και µερικά στους άλλους. Αυτή είναι η
ασυνέπειά σας, αυτή είναι η αντιφατικότητά σας, αυτή είναι η τάχα
εθνική υπερήφανη εξωτερική πολιτική!
Και ο κύριος Πρωθυπουργός, πριν από µερικές ηµέρες, έδωσε
µερικές απαντήσεις για τους S-300. Απαντήσεις, οι οποίες όµως
είναι αδύναµες. Είπε ότι τάχα οι εξοπλισµοί δεν είναι αυτοσκοπός.
Μα είναι, κατά την ίδια λογική, η εξωτερική πολιτική αυτοσκοπός;
'Οχι. Είναι η πολιτική αυτοσκοπός; 'Οχι. Αυτοσκοπός είναι το
συµφέρον της χώρας. Είναι η ανεξαρτησία µας. Είναι η εθνική
κυριαρχία.
Αλλά η ασφάλεια της χώρας, κύριε Πάγκαλε, είναι ουσιαστικά
αυτοσκοπός. ∆εν µπορούµε να επικαλούµεθα τέτοια επιχειρήµατα.
Ούτε βέβαια ότι τάχα διευκολύνει αυτή η απόφαση στο να λυθεί το
Κυπριακό. Πώς θα λυθεί το Κυπριακό, όταν το ηθικό του
ελληνισµού είναι χαµηλό; 'Οταν η χώρα µας και η Κύπρος είναι
αδύναµες; 'Οταν έχει διχασθεί η κυπριακή κοινότητα κάτω στη
Μεγαλόνησο; Με ποιες δυνάµεις, πώς θα διαπραγµατευθούµε;
'Ολα αυτά οδηγούν σε ένα συµπέρασµα: Αποτύχατε! Και ενώ είσθε
αδιάλλακτοι στο εσωτερικό µέτωπο, στους µαθητές, στους
συνταξιούχους, στους αγρότες, είσαστε διαλλακτικοί στους ξένους,
σε εκείνους που θέλουν µια ανίσχυρη Ελλάδα!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Η κ. Μπακογιάννη έχει
το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω τρεις παρατηρήσεις, οι οποίες
αφορούν τη βαλκανική πολιτική της Κυβέρνησης. Και θα ξεκινήσω,
κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, από το θέµα του Κοσόβου. Με
µεγάλη ανησυχία, οµολογώ παρακολουθώ τα τελευταία
τεκταινόµενα στο Κόσοβο, όπως φαντάζοµαι και εσείς. Και
παρακολουθώ επίσης, τη διεθνή κοινότητα, τις παρεµβάσεις της και
τις ενέργειες τις οποίες έχει σκοπό να κάνει και τις αποφάσεις του
ΝΑΤΟ.
∆εν υπάρχει καµία αµφιβολία ότι πάγια ελληνική εξωτερική πολιτική
ήταν η υπεράσπιση των συνόρων όλων των χωρών των
Βαλκανίων. Πάγια ελληνική εξωτερική πολιτική ήταν και η έντονη
παρουσία στο βαλκανικό χώρο. Η έντονη παρουσία µε προτάσεις.
Η έντονη παρουσία µε παρεµβάσεις.
Οµολογώ, κύριε Υπουργέ, ότι ανησυχώ ιδιαίτερα, γιατί αυτό το
οποίο συµβαίνει σήµερα στο Κόσσοβο είναι αφ' ενός η στάση της
ελληνικής Κυβέρνησης, αφ' ετέρου όµως, χωρίς καµία αµφιβολία,
ένας ένοπλος αγώνας, ο οποίος γίνεται µέσα στο χώρο αυτόν µε
στρατιώτες και µε οπλισµό -το ξέρετε καλύτερα από εµένα ...
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κυρία
Μπακογιάννη, έχω µια ένσταση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Υπουργέ, αν
θέλετε να παρέµβετε, θα κρατήσω το χρόνο της κ. Μπακογιάννη και
σας δίνω το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Η επερώτησή
σας είναι περί των ελληνοτουρκικών σχέσεων και του Κυπριακού.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Είναι γενικότερα επερώτηση για την
εξωτερική πολιτική, κύριε Υπουργέ. Και ελπίζω, κύριε Υπουργέ, ότι
για τέτοια απλά πράγµατα, θα είσαστε σε θέση να µου απαντήσετε
και εµένα. Ετέθησαν από τους συναδέλφους τα θέµατα τα
ελληνοτουρκικά...
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): ∆εν µπορώ
να απαντήσω σε όλους. Θα πρέπει να µιλάω δύο ώρες.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: ∆εν νοµίζω. 'Οταν έχετε απαντήσεις,
κύριε Υπουργέ, είσαστε σε θέση να τις δώσετε.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Στην επαφή
που είχα µε τον κ. Μαγγίνα, µου µίλησε περί επερωτήσεως που
αφορά στα ελληνοτουρκικά και στο Κυπριακό. Θέλετε να την
επεκτείνετε; Επεκτείνατέ την.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Την επεκτείνω, κύριε Υπουργέ.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Και τότε ή θα
σας απαντήσω, οπότε θα αδιαφορήσω για τους υπολοίπους
συναδέλφους και θα περιορίσω το χρόνο µου ή δεν θα σας

απαντήσω.
'Ηλθα εδώ για να σας απαντήσω σε µια επερώτηση για τα
ελληνοτουρκικά και το Κυπριακό, όπως εσείς την καθορίσατε.
Μπορείτε, αν θέλετε, να επεκταθείτε στα βαλκανικά. Αλλά τότε, θα
µιλήσω για τα βαλκανικά και θα τους αφιερώσω ικανό χρόνο, τον
οποίο θα αναγκαστώ να περικόψω από την απάντηση που θα
µπορούσα να σας δώσω για τα ελληνοτουρκικά και το Κυπριακό.
Και τότε, η απάντηση αυτή θα ήταν λιγότερο ικανοποιητική.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Υπουργέ, εάν είχατε λίγο
περισσότερη ψυχραιµία να µε ακούσετε, θα βλέπατε ότι αυτά τα
οποία θα σας θέσω, δεν σας δηµιουργούν τόσο µεγάλο πρόβληµα.
Και οι απαντήσεις θα ήταν απλές.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Πολύ
ψύχραιµος είµαι!
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Υπουργέ, θα µε αφήσετε να
τελειώσω; Αντιλαµβάνοµαι τον εκνευρισµό, αλλά είναι περιττός.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): ∆εν υπάρχει
κανένας εκνευρισµός. Φιλική είναι η παρέµβασή µου. Απλώς, δεν
έχω το χαµόγελο το δικό σας.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Με χαµόγελο µπορώ να σας πω,
κύριε Υπουργέ, ότι αυτή η ανησυχία υπάρχει. Και υπάρχει, για µια
επέκταση, η οποία παρουσιάζεται στον ένοπλο αγώνα, ο οποίος
υπάρχει αυτήν τη στιγµή στο Κόσοβο. Και θα µου επιτρέψετε
επίσης να πω και για µια µονοµερή στάση, η οποία εµφανίζεται,
έναντι αυτού του ένοπλου αγώνα, από τη διεθνή κοινότητα.
Και ήθελα να ειλικρινά να γνωρίζω, ποια είναι η θέση της Ελλάδος
και ποιες είναι οι παρεµβάσεις της Ελλάδος ή εάν η Ελλάδα
αποδέχεται πραγµατικά, µε αλλαγή της εξωτερικής της πολιτικής,
ότι ένα τέτοιο φαινόµενο µπορεί να γίνει ανεκτό. Εννοώ, δηλαδή, τη
µονοµερή πίεση προς τη σερβική πλευρά. Αυτό είναι το πρώτο µου
ερώτηµα.
Τώρα, µόλις σας θέσω τα άλλα δύο, φαντάζοµαι ότι θα πηδήξετε
στον αέρα!
Το δεύτερο, το οποίο ήθελα να σηµειώσω, είναι η στάση της
ελληνικής Κυβέρνησης για τα Σκόπια. Κύριε Υπουργέ, δε νοµίζετε
πως έφθασε η ώρα να πείτε την αλήθεια στον ελληνικό λαό; Να
πείτε την αλήθεια στον ελληνικό λαό, για το ποια ήταν τα
αποτελέσµατα της πολιτικής την οποία ασκήσατε στο θέµα των
Σκοπίων; Ποια ήταν τα αποτελέσµατα της ενδιάµεσης συµφωνίας;
Πώς βρεθήκατε στα Σκόπια και ποια είναι τα αποτελέσµατα της
περίφηµης επίσκεψής σας στα Σκόπια; Αυτή είναι η δεύτερη
παρατήρηση.
Και η τρίτη παρατήρηση είναι η εξής: Είδα ότι εκνευριστήκατε τα
µάλλα, όταν σας ετέθη η ερώτηση από ένα δηµοσιογράφο στην
επίσκεψή σας στη Βουλγαρία, για το θέµα του Κοζλοντούι. 'Ηθελα,
λοιπόν, να ερωτήσω και εδώ πέρα: Ποια η θέση της ελληνικής
Κυβερνήσεως; Τι επράξατε; Τι είπατε στους Βούλγαρους και τι
απάντηση πήρατε;
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο, για τριάντα λεπτά.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αρχίσω από τις τελευταίες ερωτήσεις, που ήταν και σαφείς, που
µου έθεσε η κ. Μπακογιάννη και πρώτα, για το Κοζλοντούι.
Η Ελλάδα, όπως ξέρετε, είναι µία χώρα µη πυρηνική. ∆εν έχει
σκοπό να αποκτήσει πυρηνικά όπλα. Συµµετέχει ενεργά σε όλες τις
διεθνείς συνεργασίες, οι οποίες έχουν ως στόχο τον περιορισµό των
πυρηνικών εξοπλισµών. Ξέρετε ότι η επέκταση των πυρηνικών
εξοπλισµών είναι παράνοµη και αντιµετωπίζεται µε µέτρα εναντίον
όσων δεν υπακούουν σε αυτού του είδους τον προσανατολισµό.
Πρόσφατα,  είχαµε  τις  περιπτώσεις  των  πυρηνικών  δοκιµών  της
Ινδίας  και  του  Πακιστάν.  Και  υπήρξαν  µέτρα,  ισχυρότατα  µέτρα
-υπήρξε  µεγάλη  οικονοµική  δοκιµασία  γι'  αυτές  τις  χώρες-  που
έλαβαν   οι   διεθνείς   οργανισµοί,   η   διεθνής   κοινότητα,  υπό
την  έµπνευση  και  θα  έλεγα,  µε  την  ενεργό
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ώθηση κυρίως των ΗΠΑ.
Επίσης, λαµβάνονται σοβαρότατα µέτρα για να περιοριστεί το
εµπόριο και το λαθρεµπόριο πυρηνικών ουσιών και τεχνολογίας.
Στο Κοζλοντούι της Βουλγαρίας υπάρχει µία εγκατάσταση τύπου
Τσέρνοµπιλ. Είναι µία σοβιετική τεχνική η οποία απέδειξε µε τα
τραγικά γεγονότα που όλοι έχουµε ζήσει στο Τσέρνοµπιλ ότι έχει
σοβαρά ελαττώµατα και κυρίως δεν αντέχει στο χρόνο.
Για το Κοζλοντούι η Ευρωπαϊκή 'Ενωση και η Ελλάδα µαζί µε τις
άλλες χώρες έχουν πάρει επανειληµµένα θέση, ότι επιβάλλεται η
διακοπή λειτουργίας του και από εκεί και πέρα, η αδρανοποίησή
του, η εξουδετέρωσή του.
Οι Βούλγαροι βέβαια, έχουν το επιχείρηµα ότι δεν έχουν πηγές
ενεργείας, ότι σε εποχή που ο βουλγαρικός λαός δεν συµµετείχε,
εάν θέλετε, ενεργά και δηµοκρατικά στη λήψη των αποφάσεων που
τον αφορούσαν, επεβλήθη -µέσα στα πλαίσια του λεγοµένου
σοσιαλιστικού καταµερισµού εργασίας, τον οποίο επέβαλε η
Μόσχα- αυτού του είδους η πυρηνική εγκατάσταση και η εξάρτηση
της Βουλγαρίας. Αυτήν τη στιγµή νοµίζω ότι περίπου το 32% της
ενέργειας της Βουλγαρίας προέρχεται από το Κοζλοντούι.
'Εχουν ληφθεί αρκετά µέτρα για τη συντήρηση του Κοζλοντούι υπό
τον έλεγχο του EURATOM, της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Ατοµικής
Ενέργειας και υπάρχουν και περαιτέρω προγράµµατα.
Αυτό εµάς δεν µας ικανοποιεί. Εµείς είµαστε υπέρ του κλεισίµατος
του Κοζλοντούι, κατ' αρχήν γιατί είναι σε µία γειτονική χώρα και
βεβαίως θα κινδυνεύουµε να είµαστε θύµατα της οποιασδήποτε
δυσµενούς εξελίξεως και επίσης, γιατί γενικότερα είµαστε κατά της
χρήσης πυρηνικής ενέργειας για πολεµικούς ή για ειρηνικούς
λόγους.
Εφόσον αναφέρατε αυτό το θέµα, είµαι υποχρεωµένος να κάνω µία
µικρή επέκταση για να µη θεωρηθεί ότι το λησµόνησα και στο θέµα
του Ακουγιού, δηλαδή, του πυρηνικού εργοστασίου το οποίο
κατασκευάζουν οι Τούρκοι στην ακτή της Μεσογείου σε χώρο ο
οποίος θεωρείται σεισµικός µε συνθήκες, δηλαδή, που δεν
προδιαθέτουν ευµενώς για την ασφάλεια των εγκαταστάσεων. Και
έχουν επιλέξει τεχνολογία CANDU, καναδικής προέλευσης, η οποία
έχει αποδειχθεί στο Πακιστάν ότι µε κάποια προσπάθεια -δεν είναι
εύκολο, δεν µπορείς να το κάνεις από τη µία µέρα στην άλλη- µε
κάποια επιστηµονική και τεχνολογική προσπάθεια µπορεί να
χρησιµεύσει ως βάση για την ανάπτυξη πυρηνικών όπλων.
Εκεί, λοιπόν, υπάρχει σοβαρός κίνδυνος και για τη στρατιωτική
ισορροπία και την ειρήνη της Μεσογείου και για την ασφάλεια των
λαών οι οποίοι κατοικούν στις ακτές της. Η Ελλάδα έχει αποδυθεί σε
σηµαντική προσπάθεια για να επισηµάνει αυτούς τους κινδύνους
στις χώρες από τις οποίες µπορεί να προέλθει η τεχνολογία για την
ίδρυση αυτού του εργοστασίου. 'Εχει έρθει σε επαφή µε τις
Κυβερνήσεις των χωρών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, έχει
επανειληµµένα θέσει το ζήτηµα αυτό στα γεύµατα κυρίως των
Συµβουλίων Υπουργών και ελληνικές µη κυβερνητικές οργανώσεις
έχουν κινητοποιηθεί σε συνδυασµό µε τις αντίστοιχες µη
κυβερνητικές οργανώσεις της Τουρκίας, οι οποίες και αυτές έχουν
σοβαρές επιφυλάξεις γι' αυτού του είδους το σχέδιο.
Πρέπει να πω εδώ, εφόσον το έφερε η συζήτηση, ότι πρέπει να
εκφράσω την ευγνωµοσύνη µου και την ικανοποίησή µου για τη
δράση του ελληνισµού του Καναδά, ο οποίος πραγµατικά έχει
ξεσηκώσει ένα τεράστιο µέτωπο αντίδρασης προς αυτήν την
προοπτική παραχώρησης από τον Καναδά πυρηνικής τεχνολογίας
προς την Τουρκία.
Ο εκνευρισµός µου στη Σόφια, κυρία Μπακογιάννη, ήταν πολύ
φυσικός. Είχα στα χέρια µου το βουλγαρικό Τύπο. ∆εν ξέρω κάτω
από ποιες επιρροές, ίσως και τυχαία, όλος ο βουλγαρικός Τύπος
έγραφε πρωτοσέλιδα ότι πήγαινα στη Βουλγαρία να τους θέσω το
θέµα του Κοζλοντούι.
Υπήρχε µία προσπάθεια από κάποια κέντρα επιρροών να
µεταβληθεί η επίσκεψή µου σε µία επίσκεψη για το Κοζλοντούι.
Ενηµέρωσα τους 'Ελληνες δηµοσιογράφους κατά την πτήση και

τους είπα "πάµε σε αυτήν την ατµόσφαιρα". Θεώρησα ότι δεν ήταν
ιδιαίτερα ευφιές να βρεθεί 'Ελληνας δηµοσιογράφος να θέσει το
προκατασκευασµένο ερώτηµα επί του οποίου αυτοί που δεν θέλουν
την ελληνοβουλγαρική φιλία και τη ελληνοβουλγαρική συνεργασία
είχαν εδραιώσει την όλη επιχείρησή τους. Νοµίζω ότι έχω αυτό το
δικαίωµα. Θα µου επιτρέψετε να διαµορφώνω τις σχέσεις µου µε
τον Τύπο όπως εγώ επιθυµώ και όχι µε βάση συνταγές άλλων, που
προσπαθούν να έχουν πάντα καλές σχέσεις µε τον Τύπο, ό,τι και
να γράφει, όπως και να φέρεται.
Για τα Σκόπια δεν θέλω να κάνω αναδροµή στο παρελθόν, εγώ δεν
είµαι της σχολής αυτής που ψάχνει να βρει: ποιος ευθύνεται, τι έγινε
ποιοι έθεσαν το θέµα, πώς το έθεσαν, τι προβλήµατα δηµιούργησε
εκείνη την εποχή. ∆εν θα το κάνω, γιατί πιστεύω συν τοις άλλοις ότι
κάνοντας συνεχώς αυτού του είδους αναµόχλευση του
παρελθόντος κουράζουµε τον ελληνικό λαό µε το παιχνίδι: "εσείς
φταίτε", "όχι εσείς" κλπ. και τον οδηγούµε σε ένα είδος απολιτικής
προδιάθεσης και αναζήτησης νέων σωτήρων για τους οποίους
γνωρίζετε τις απόψεις µου και οι οποίοι δεν έχουν τίποτα να
προσφέρουν στην πολιτική ζωή. 'Ο,τι είναι να σκεφτεί κανείς, τα
υπάρχοντα κόµµατα το έχουν σκεφτεί και ό,τι µπορεί να πράξει
κανείς τα υπάρχοντα κόµµατα προσπαθούν να το πράξουν. Αν κάτι
δεν γίνεται σωστά ή δεν γίνεται εγκαίρως, είναι γιατί ζούµε σε µία
σύνθετη κοινωνία και η κοινωνία έχει τις αντιστάσεις της. ∆εν θέλω,
λοιπόν, να µπω σε αυτό το παιχνίδι και να θυµηθώ πώς
ανακηρύχθηκε η ανεξαρτησία των Σκοπίων, τι είπαµε, τι ελέχθη πού
οδηγηθήκαµε.
Φτάσαµε σε µία πολιτική η οποία εφαρµόζεται από την ελληνική
Κυβέρνηση απαρέγκλιτα. Είναι η πολιτική της ενδιάµεσης
συµφωνίας. Θα θεωρήσω επίσης ότι το να καθήσουµε τώρα να
ασκήσουµε την κριτική της ενδιάµεσης συµφωνίας, επίσης δεν
προσφέρεται. Η ενδιάµεση συµφωνία προβλέπει την ανάπτυξη των
σχέσεων µεταξύ Ελλάδας και πρώην Γιουγκοσλαβικής ∆ηµοκρατίας
της Μακεδονίας στη βάση ενός κειµένου που έχει υπογραφεί από
τις δύο κυβερνήσεις: την τότε κυβέρνηση του Προέδρου Γκλιγκόροφ
και την κυβέρνηση του Ανδρέα Παπανδρέου. Αυτή είναι η πολιτική
που ασκούµε, τίποτα λιγότερο, τίποτα περισσότερο.
Στα πλαίσια αυτής της πολιτικής αναφέρεται ρητά ότι υπάρχει ένα
πρόβληµα, το πρόβληµα του ονόµατος. Προβλέπεται διαδικασία
στον ΟΗΕ όπου αναζητείται κοινά αποδεκτή λύση, για την οποία
δεν υπάρχει µέχρι αυτήν τη στιγµή επιτυχία. Υπήρξε µία µακρά
αναστολή της διαδικασίας λόγω των εκλογών στα Σκόπια. Νοµίζω
ότι εντός των ηµερών, δηλαδή, µέσα σε αυτήν την εβδοµάδα,
ξαναξεκινούν οι συζητήσεις µεταξύ του κ. Ζαχαράκη και του κ.
Τοσέφσκι. ∆ιατηρείται ο διαπραγµατευτής κ. Τοσέφσκι από τη
σκοπιανή πλευρά και από την ελληνική πλευρά διατηρείται ο κ.
Ζαχαράκης. Καίτοι για λόγους υπηρεσιακούς θα µεταφερθεί στο
Λονδίνο -θα είναι πλέον σε µερικούς µήνες πρέσβης στο Λονδίνο-
θα πηγαίνει στη Νέα Υόρκη και θα συνεχίζει τις διαπραγµατεύσεις,
για να µην υπάρξει διακοπή συνεχείας.
Παράλληλα, προβλεπόταν στη µεταβατική συµφωνία, την οποία
ανέφερα ολόπλευρη ανάπτυξη των οικονοµικών και άλλων
σχέσεων, και αυτό συνέβη. Αυτήν τη στιγµή η Ελλάδα κατέχει
κυρίαρχη θέση στην οικονοµία των Σκοπίων. Είµαστε οι δεύτεροι
εµπορικοί τους εταίροι µετά τη Νέα Γιουγκοσλαβία, δηλαδή, και οι
πρώτοι επενδυτές. Πέρυσι υπολογίσαµε ότι τετρακόσιες πενήντα
χιλιάδες πολίτες αυτής της χώρας πέρασαν για διάφορους λόγους
τα σύνορά µας, κυρίως για να κάνουν τις διακοπές τους στις ακτές
της Βόρειας Ελλάδας.
Υπάρχουν εξαιρετικά φιλικά αισθήµατα για την Ελλάδα στα Σκόπια.
Στην κρισιµότερη στιγµή της διένεξης, τότε που γίνονταν τα µεγάλα
συλλαλητήρια κλπ., στα Σκόπια το Ευρωβαρόµετρο -γνωρίζετε το
Ευρωβαρόµετρο, το οποίο κάνει κατά καιρούς διάφορες
δηµοσκοπήσεις,  στις  διάφορες  χώρες  της  Ευρώπης,  µέλη  της
Ευρωπαϊκής  'Ενωσης  και  µη  µέλη  της  Ευρωπαϊκής  'Ενωσης-
έδειχνε  ότι  το  67%  των  πολιτών  αυτής  της  χώρας  θεωρούσαν
την  Ελλάδα  την  καλύτερη  σύµµαχό  τους.  Και  αυτό
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το πσοστό από τότε αυξάνεται συνεχώς.
Τέτοιο ποσοστό αποδοχής η Ελλάδα δεν έχει σε καµία άλλη χώρα
του κόσµου, περιλαµβανοµένων και των εταίρων µας στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση. 'Εγιναν εκλογές στα Σκόπια, προέκυψε η νέα
κυβέρνηση...
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Μια συγκεκριµένη ερώτηση σας
έκανα εγώ.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Και εγώ σας
δίνω µια συγκεκριµένη απάντηση. ∆ε νοµίζω ότι σας λέω θεωρίες.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ: Μακρυγορείτε.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κυρία
Μπακογιάννη, δεν µπορείτε να µε κόψετε στα µέτρα σας. Σας
προειδοποίησα, σας είπα ότι δεν περιλαµβάνεται και ότι αν θέλετε
απάντηση, θα πάρετε απάντηση, η οποία κατ' ανάγκη θα καλύψει
το χρόνο µου. Μου είπατε ότι δεν σας ενδιαφέρει ο χρόνος -έτσι
άκουσα από τους συναδέλφους- και θα µείνετε όσο θέλουµε...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Εκδικείσθε έτσι.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Μείνετε
λοιπόν και πάρτε τις απαντήσεις.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Απάντηση, όχι διάλεξη.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Θα σας
απαντήσω όπως εγώ επιθυµώ. Μην το παρακάνουµε κιόλας.
Κάνετε ερώτηση η οποία δεν περιλαµβάνεται στην επερώτηση και
θέλετε τώρα να µη σας απαντήσω, ώστε να παραµείνει η ερώτησή
σας και να µην υπάρχει απάντηση. Τι άποψη για τον
κοινοβουλευτικό διάλογο είναι αυτή;
'Εγιναν, λοιπόν, οι εκλογές και εξελέγη το κόµµα της αντιπολίτευσης
το VMRΟ και έγινε πρωθυπουργός ο κ. Γκιοργκέφσκι µε µία
συµµαχία η οποία περιλαµβάνει, ευτυχώς θα έλεγα -είναι µια
ευτυχής εξέλιξη- και το βασικό κόµµα των Αλβανοφώνων.
'Ηρθε προς την Αθήνα µήνυµα από τα Σκόπια ότι η νέα κυβέρνηση
επιθυµεί στρατηγική συµµαχία µε την Ελλάδα. Αυτό ήρθε µε
απεσταλµένους µέσω της διπλωµατικής οδού και µε δηµόσιες
δηλώσεις. Πρέπει να πω ότι σε όλη την προεκλογική εκστρατεία,
αντίθετα απ' ό,τι θα µπορούσε κανείς να περιµένει -αντίθετα ίσως
απ' ό,τι θα γινόταν στην Ελλάδα όπου διάφοροι καπηλεύονται τα
εθνικά θέµατα για να αποκοµίσουν ψήφους, διότι είναι εύκολο θέµα-
στη χώρα αυτή ο συναγωνισµός έγινε πάνω στο θέµα: ποιος είναι ο
καλύτερος σύµµαχος της Ελλάδας, ποιος θα εξασφαλίσει τις
καλύτερες δυνατές σχέσεις µε την Ελλάδα. Βεβαίως, θεώρησα ότι
ήταν σκόπιµο να πάω. Η πρόσκληση προερχόταν από τον ίδιο τον
πρωθυπουργό, ο οποίος µε είχε καλέσει και είχε εκφράσει τη διακαή
προσωπική του επιθυµία να είµαι ο πρώτος Υπουργός που
πηγαίνει στα Σκόπια.
Πήγα και συναποκοµίσαµε, µετά από συνεννοήσεις µε τον
πρωθυπουργό, µε τον κ. Τοµπουρκόφσκι, ο οποίος είναι
υπεύθυνος ενός ιδρύµατος το οποίο αφορά την ανάπτυξη,
βιοµηχανική, εµπορική και τεχνική της χώρας -είναι ένα είδος
υπερυπουργείου Εθνικής Οικονοµίας, το οποίο έχουν
κατασκευάσει-σηµαντικότατα κέρδη και γι'αυτούς και για µας. Θα
σας πω µερικά πράγµατα µονάχα που αποφασίσαµε.
Οι Σκοπιανοί θέλουν να συνδεθούν µε το πετρέλαιο και το αέριο της
Μαύρης Θάλασσας όχι πια µέσω διαφόρων αγωγών που στο
παρελθόν είχαν σχεδιάσει, αλλά µέσω της Θεσσαλονίκης. Θέλουν
επίσης εταιρεία ελληνική, τα διϋλιστήρια της Θεσσαλονίκης, να
αναλάβει τον εκσυγχρονισµό του δικού τους διϋλιστηρίου.
∆εύτερον, οριοθετούν µία τεράστια βιοµηχανική ζώνη στα σύνορά
µας, στη Γευγελή, στην οποία θα στραφούν όλες οι ξένες
επενδύσεις. 'Εχουν ήδη προβλεφθεί σηµαντικές ιαπωνικές
επενδύσεις. Η τεράστια αυτή βιοµηχανική ζώνη θα έχει ως έξοδο
προοπτικά το λιµάνι της Θεσσαλονίκης. Από κει θα γίνεται η
κυκλοφορία όλης της οικονοµίας των Σκοπίων.
Τρίτον, εγκαταλείπουν την Παραεγνατία. Θέλουν να συνδεθούν µε
την Εγνατία και να κυκλοφορούν µέσω αυτής. Θέλουν παράλληλα
να αναπτυχθεί και σιδηροδροµικό δίκτυο που θα τους συνδέει µε το

ελληνικό σιδηροδροµικό δίκτυο.
Θα µπορούσα να σας αναφέρω άλλα έξι, εφτά τέτοια θέµατα
σηµαντικότατα.
Ενώ, λοιπόν, έτσι ήταν τα πράγµατα, ο Υπουργός Εξωτερικών -δεν
ξέρω µετά από ποιες εµπνεύσεις- µου είπε στη διάρκεια της κατ'
ιδίαν συζήτησής µας ότι υπάρχει και ένα θέµα µειονότητας το οποίο
πρέπει να εντάξουµε στις συζητήσεις µας. Εγώ του απάντησα ότι
τέτοιο θέµα δεν υπάρχει και ότι δεν θα δεχθούµε ποτέ να υπάρξει!
Τον παρακάλεσα να µη συζητηθεί αυτό που µου είπε, να
θεωρήσουµε ότι δεν ελέχθη και ότι ήταν µία κακή έµπνευση!
'Οταν βγήκαµε έξω, παρουσία του Τύπου έγινε µία στηµένη
ερώτηση -διότι το όργανο το οποίο έκανε την ερώτηση είναι κρατικό
και ελέγχεται από την Κυβέρνηση, "Nova Macedonia"- και η
απάντηση που εδόθη είναι ότι συζητήσαµε το θέµα της µειονότητας
και θα το συζητάµε. Και βεβαίως αντέδρασα δραστικά απέναντι σε
αυτή την εξέλιξη την οποία δεν ήµουν διατεθειµένος να ανεχθώ!
'Εχω διευκρινίσει και το διευκρίνισα ακόµα και χθες, ότι αυτό δε
σηµαίνει ότι η ελληνική Κυβέρνηση -και πιστεύω και το ελληνικό
Κοινοβούλιο- δεν είναι ευαίσθητοι απέναντι στις ιδιαιτερότητες, τις
ιδιοµορφίες και τους αυτοκαθορισµούς. Κάθε 'Ελλην πολίτης έχει
δικαίωµα να κάνει ό,τι θέλει εντός των πλαισίων των νόµων. Μπορεί
να µαθαίνει γλώσσες που του αρέσουν, µπορεί να χορεύει
διάφορους χορούς, µπορεί να νοµίζει ότι είναι κάτι οτιδήποτε να
αυτοκαθορίζεται και µπορεί να κατεβαίνει και στις εκλογές. Τα άτοµα
αυτά τα ελάχιστα που υπάρχουν στους νοµούς της ∆υτικής
Μακεδονίας κατέβηκαν στις εκλογές, έκαναν µέτωπο γνωρίζετε µε
ποιους -δεν θα το επαναλάβω, διότι τελικά έκανε µεγάλη εντύπωση-
και κατέληξαν στο να πάρουν την τελευταία φορά τρεις χιλιάδες
ψήφους σε όλη την επικράτεια και χίλιες επτακόσιες ψήφους στους
γύρω νοµούς. Αυτό συνιστά µειονότητα; ∆ε νοµίζω. Και δεν
µπορούµε να δηµιουργήσουµε µειονότητα. Οι µειονότητες
υπάρχουν. Η µουσουλµανική µειονότητα στη Θράκη είναι στη
Συνθήκη της Λωζάνης. Η ελληνική µειονότητα στην Αλβανία
υπάρχει σε ένα σύνολο κειµένων µεταξύ των οποίων και στο
Αλβανικό Σύνταγµα. ∆εν µπορούµε να δηµιουργήσουµε στην
έναρξη του 21ου αιώνα νέα µειονότητα! Είναι αδιανόητο!
Επιπλέον δε, η συµπεριφορά των κρατών απέναντι σ'αυτού του
είδους τα άτοµα ή τις οµάδες οι οποίες θέλουν να αυτοκαθορισθούν
δεν είναι πλέον εθνικό προνόµοιο. ∆εν κάνει το κάθε κράτος ό,τι
θέλει. Υπάρχει ο Ο.Η.Ε., το Συµβούλιο της Ευρώπης, ο Ο.Α.Σ.Ε., η
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, όπου και µηχανισµούς ελέγχου έχουν και
µηχανισµούς τιµωρίας των κρατών που δεν σέβονται τις συνθήκες
που έχουν υπογράψει.
Είµαι στην ιδιαίτερα ευχάριστη θέση να σας ενηµερώσω ότι το θέµα
έχει λήξει. 'Εχει γίνει αποδεκτό και από τις δύο κυβερνήσεις ότι
επανερχόµαστε στο status quo ante και ότι το µόνο θέµα που
υπάρχει µεταξύ µας είναι το θέµα του ονόµατος και εποµένως
πιστεύω ότι τους επόµενους µήνες θα µπορέσουµε να κάνουµε και
άλλα βήµατα για να οικοδοµήσουµε τις οικονοµικές, κοινωνικές και
πολιτιστικές µας σχέσεις, πιστεύω και ελπίζω ότι θα οδηγήσουν σε
µία ατµόσφαιρα τέτοια που θα κάνει δυνατή και την επίλυση του
θέµατος αυτού.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Και τώρα στην επερώτηση!
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): 'Οχι, έχουµε
το Κόσοβο!
Σε ό,τι αφορά τώρα το Κόσοβο...
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Μόνο σε ένα Βουλευτή θα απαντήσετε,
κύριε Πάγκαλε;
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): 'Οχι, θα
απαντήσω και στους άλλους. Εσείς τι είσαστε, κύριε Κόρακα; Είστε
στη Νέα ∆ηµοκρατία; Ξέρω ότι συµπορεύεσθε, αλλά δεν ήξερα ότι
προσχωρήσατε!
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Είστε και ανεκδιήγητος!
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Τι είπατε;
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Είστε ανεκδιήγητος!
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Κόρακα, πάρτε πίσω αυτήν την έκφραση! 'Ηταν µία πολιτική κρίση,
αλλά αυτό το οποίο είπατε εσείς δεν είναι σωστό!
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Τι είπε ο κ.
Κόρακας, κύριε Προεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Τέλος πάντων! Να µη
γραφεί στα Πρακτικά!
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): 'Οχι τέλος
πάντων, κύριε Πρόεδρε! Τι είπε ο κ. Κόρακας;
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Είπα ότι µε την απάντησή σας αποδείξατε
για άλλη µία φορά ότι είσθε ανεκδιήγητος!
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Σας
παρακαλώ, κύριε Κόρακα, να επαναλάβετε ακριβώς αυτό που
είπατε. ∆εν τολµάτε να επαναλάβετε αυτό που είπατε! Επαναλάβετέ
το!
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Είσθε ανεκδιήγητος!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Κόρακα, δεν είναι έκφραση αυτή η οποία µπορεί να ακουσθεί µέσα
στο ελληνικό Κοινοβούλιο! Παρακαλώ πολύ να διαγραφεί από τα
Πρακτικά!
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): ∆εν αρκεί
αυτό, κύριε Πρόεδρε! ∆εν είναι δυνατό να συνεχίσουµε έτσι! ∆εν
ξέρω πώς αντιλαµβάνεσθε τα καθήκοντά σας, αλλά θεωρώ ότι δεν
µε καλύπτετε και δεν τηρείτε τον Κανονισµό!
Είναι απαράδεκτο αυτό που ακούστηκε και θέλω να "ικανοποιήσετε"
τον Κανονισµό µε τα µέτρα που θα πάρετε, όπως καταλαβαίνετε.
∆εν είναι δυνατόν να συνεχιστεί αυτό. Ο συνάδελφος όχι µόνο το
είπε, αλλά υπερηφανεύεται που το είπε και το επαναλαµβάνει.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Κόρακα, να πάρετε πίσω την έκφραση, η οποία και δεν θα γραφεί
στα Πρακτικά.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θέλω να βλάψω τη
συζήτηση. Καταλαβαίνω ότι και ο κ. Πάγκαλος κάτι τέτοιο ψάχνει.
'Εκανα απλώς µια παρατήρηση, επειδή βλέπω ότι επί είκοσι δύο
λεπτά απαντά σε ένα ερώτηµα, που έθεσε µία Βουλευτής...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Επί του θέµατος όµως,
γι' αυτό το οποίο είπατε, κύριε Κόρακα. Σας παρακαλώ!
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Θα σας πω.
Επί είκοσι δύο λεπτά, από τα τριάντα που έχει ο κύριος Υπουργός,
απαντάει στην ερώτηση, που έθεσε µία συνάδελφος από τους
τόσους που µίλησαν και τα τόσα ερωτήµατα που τέθηκαν. Και
απλώς, έκανα την παρατήρηση ως παριστάµενος Βουλευτής "µα,
µόνο..."...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Κόρακα, επί του
θέµατος. Είπατε µία φράση για τον κύριο Υπουργό των Εξωτερικών
και παρακαλώ πολύ να την πάρετε πίσω.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Είπε
"ανεκδιήγητος", κύριε Πρόεδρε. Να µπω κι εγώ στο ίδιο επίπεδο;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): 'Οχι. Σας παρακαλώ,
κύριε Υπουργέ!
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Τότε,
προστατέψτε µε.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Να τελειώσω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆εν σας τιµά αυτό,
κύριε Κόρακα. Παρακαλώ, πάρτε πίσω την έκφραση.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Απάντησε, λοιπόν, "τι είσθε εσείς;
Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας; Ξέρω ότι συµπορεύεσθε ..." κλπ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Είναι πολιτική κρίση
αυτό το οποίο είπε ο κύριος Υπουργός, δεν είναι ύβρις.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Αυτό που είπα είναι αλήθεια αλλά θέλετε να
το διασκευάσω; Αντικαθιστώ το "ανεκδιήγητος" µε το
"απαράδεκτος"!
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Αυτό µε

ικανοποιεί, κύριε Κόρακα, γιατί αν µε παραδεχόσασταν εσείς, θα
ήταν τραγικό για µένα. Αν ποτέ µε παραδεχθείτε, θα είναι για µένα
µήνυµα θανάτου!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΟΝΤΑΞΗΣ: Κι όµως, είχατε συµπορευτεί επί χρόνια.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Αυτό είναι
µια άλλη συζήτηση. 'Αµα θέλετε, την κάνουµε καµιά άλλη φορά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Θεωρείται, λοιπόν, ότι
έληξε το θέµα.
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Τώρα, να πω
για το Κόσοβο, αλλά παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, να µου δώσετε το
χρόνο, που χάθηκε. Χάσαµε τουλάχιστον τέσσερα λεπτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Θα σας δώσω το
χρόνο, που χρειάζεται, κύριε Υπουργέ.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Για το
Κόσοβο, λοιπόν.
'Οπως καταλαβαίνετε, είναι µια εξαιρετικά δυσχερής κατάσταση.
Υπάρχει από τη µια πλευρά µια αρχή: η αρχή του απαραβίαστου
των συνόρων και υπάρχει από την άλλη πλευρά µια
πραγµατικότητα. ∆ηλαδή το γεγονός ότι σ' αυτήν την επαρχία, σε
συµπαγές έδαφος, κατοικεί µια συµπαγής µειονότητα µέσα στα
πλαίσια της νέας Γιουγκοσλαβίας, η αλβανική.
Το γεγονός ότι στα σύνορα, εκείθεν των συνόρων, κατοικούν επίσης
Αλβανοί και µάλιστα Αλβανοί της ιδίας καταγωγής και του ιδίου
πολιτιστικού προτύπου -γιατί οι Αλβανοί δεν είναι όλοι ίδιοι- δεν
διευκολύνει τα πράγµατα.
Επίσης, δεν διευκολύνει τα πράγµατα το γεγονός ότι οι σερβικές
αρχές άσκησαν -πρέπει να το πούµε, διότι πρέπει να είµαστε
αντικειµενικοί και συνεπείς µε τις αρχές µας- επί σειρά ετών
καταπιεστική πολιτική εις βάρος των Αλβανών του Κόσοβου και δεν
έχασαν καµία ευκαιρία, για να µείνουν πίσω από τις περιστάσεις.
Βρισκόµαστε τώρα µπροστά σε ένα αδιέξοδο, η βία έχει εκατέρωθεν
µπει στην αµφίδροµη ανατροφοδότησή της, έχουµε µπει στο φαύλο
κύκλο των πράξεων και των αντεκδικήσεων και η διεθνής κοινότητα,
κατά την άποψή µου, πρέπει να είναι πάρα πολύ προσεκτική.
Υπάρχουν ορισµένα πράγµατα, που µας ανησυχούν ιδιαίτερα. Και
θέλω να πω ότι πιστεύω πως η Ελλάδα δεν έκανε ποτέ λάθος στις
θέσεις που πήρε, από άποψη τακτικής, σε όλη αυτήν την πορεία.
Πιστεύω ότι αυτό συνέβη όχι γιατί ήταν ιδιαίτερα ικανή η Κυβέρνηση
ή ο Υπουργός Εξωτερικών, αλλά γιατί είχαµε σωστές αρχές και τις
υπηρετήσαµε µε συνέπεια, ενώ άλλοι έβλεπαν την ευκαιρία να
κάνουν εκεί παράπλευρα παιχνίδια ή παρασύρονταν από τα
αισθήµατά τους ή από συνήθειες του παρελθόντος ή από
τετελεσµένα γεγονότα.
Αυτό που επισηµαίνουµε αυτήν τη στιγµή -και θα µείνω στην
επικαιρότητα, είναι ότι θεωρούµε πως η χθεσινή θέση της
Κυβέρνησης της Αλβανίας ότι δεν µπορεί και δεν πρέπει να
ελεγχθούν τα σύνορα της Βορείου Αλβανίας προς το Κόσοβο, είναι
εσφαλµένη. Μέχρι τώρα η Κυβέρνηση της Αλβανίας έλεγε ότι δεν
µπορεί να ελέγξει αυτήν την περιοχή. ∆εν είµαι σε θέση να τους
διαψεύσω και δεν θέλω να αµφισβητήσω την ειλικρίνειά τους. Τώρα
όµως λένε ότι δεν θέλουν να ελεγχθούν τα σύνορα από τη διεθνή
κοινότητα και νοµίζω ότι η διεθνής κοινότητα πρέπει να επιβάλει
αυτόν τον έλεγχο των συνόρων. Εάν δεν το κάνουµε αυτό, δεν θα
πάµε πουθενά. Είναι κάτι που η Ελλάδα το είχε επισηµάνει εδώ και
είκοσι οκτώ µήνες, όταν ξεκίνησε το όλο ζήτηµα. Το επαναφέραµε
συστηµατικά και επιµένουµε σ' αυτό.
Η γενική θέση είναι γνωστή και αν θέλετε είναι και εύκολη:
∆ιατήρηση και σεβασµός των συνόρων και παράλληλα αυτοδιάθεση
µέχρι το επίπεδο της αυτονοµίας. Το λέω αυτό µε αυτήν τη µορφή
γιατί  µερικοί  λένε  αυτοδιάθεση  ή  αυτονοµία;  Νοµίζω  σωστή
διατύπωση  είναι:  "αυτοδιάθεση  µέχρι  το  επίπεδο  της
αυτονοµίας".  Μία  περιορισµένη  αυτοδιάθεση  η  οποία  θα  δίνει
στους  Αλβανόφωνους  τη  δυνατότητα  να  αυτοκυβερνηθούν,  θα
δίνει  τη  δυνατότητα  να  έχουν  τους  δικούς  τους  θεσµούς.  ∆εν
θα  τους  επιτρέπει  όµως  ούτε  τη  δυνατότητα  αποχωρισµού
ούτε  εξωτερική  πολιτική  ούτε  έλεγχο  σε  στρα-
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τιωτικές δυνάµεις τέτοιες που να µπορούν να αµφισβητήσουν την
εθνική κυριαρχία της ενιαίας Γιουγκοσλαβίας.
Πρέπει να προειδοποιήσω όλους και όλες µε την ευκαιρία που µου
δίνετε ότι η Ελλάδα είναι µία χώρα συνεπής στις αρχές της. Αυτό
εννοώ όταν λέω ότι ασκούµε "µία πολιτική αρχών και όχι ευκαιριών"
και αυτό το κάνουµε µε συνέπεια. ∆εν έχουµε τη δυνατότητα από
άποψη διεθνή να φερόµαστε όπως άλλοι, όπως η Τουρκία
παραδείγµατος χάριν, η οποία κινείται στο Ναγκόρνο Καραµπάχ
εναντίον της δυνατότητας αποχωρισµού, στην Κύπρο υπέρ της
διχοτόµησης και του αποχωρισµού της Βόρειας Κύπρου, στη
Βοσνία εναντίον της δυνατότητας της Σερβικής ∆ηµοκρατίας να
αποχωρισθεί και στο Κόσοβο χωριστικά ρίχνοντας λάδι στη φωτιά
και υποδαυλίζοντας τη βία. ∆εν µπορούµε να το κάνουµε αυτό, δεν
το κάνουµε και δεν θέλουµε να το κάνουµε. Αλλά βέβαια πρέπει να
είναι σαφές ότι εάν τεθεί θέµα ανοίγµατος συνόρων στα Βαλκάνια η
Ελλάδα θα αναλάβει τις ευθύνες της και θα ελέγξει µε τρόπο
αποτελεσµατικό τα δικά της σύνορα και επίσης θα προστατεύσει
αποτελεσµατικά τους 'Ελληνες που για οποιοδήποτε λόγο
βρίσκονται πέραν των συνόρων της.
Αυτό πρέπει να είναι σαφές και πρέπει να είναι γνωστό σε όλους.
Θέλω τώρα αν µου επιτρέπετε να µπω στην ουσία της
επερωτήσεως σας που αφορούσε τις ελληνοτουρκικές σχέσεις. Εγώ
άλλωστε δεν έχω καµία αντίρρηση αν µου δώσει το Προεδρείο τη
δυνατότητα να µιλήσω και για µίαµισι ή δυο ώρες. 'Αλλωστε από τη
φύση της µία επερώτηση για τα ελληνοτουρκικά και το Κυπριακό
δεν µπορεί να απαντηθεί...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: 'Εχετε τη δυνατότητα πολλών
παρεµβάσεων, κύριε Υπουργέ, δευτερολογίας και τριτολογίας, να τα
πείτε όλα.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): 'Οπως
νοµίζετε. Εγώ είµαι στη διάθεσή σας και όσο µε αφήνετε να µιλάω
θα µιλάω. 'Οταν θέλετε να σταµατήσω θα σταµατήσω.
Κατ' αρχήν, θέλω να ευχαριστήσω τους προλαλήσαντες
συναδέλφους της Νέας ∆ηµοκρατίας κυρίως έναν ή δύο από αυτούς
διότι έχοντας διαβάσει την επερώτηση ήρθα εδώ µε την εντύπωση
ότι πρόκειται απλώς για µία από τις γνωστές υποχρεώσεις των
κοµµάτων να κρατηθούν στην επικαιρότητα, να στρέψουν την
προσοχή αλλού και να επαναλάβουν όσα λέγονται καθηµερινά στον
Τύπο. ∆εν βρήκα τίποτε που να άξιζε τον κόπο να καταβάλει κανείς
κάποια προσπάθεια να απαντήσει. Προφανώς η επερώτηση αξίζει
απάντηση διότι εντάσσεται µέσα στα κοινοβουλευτικά δεδοµένα
αλλά προσπάθησα και δεν βρήκα τίποτα που ουσιαστικά να αξίζει
τον κόπο ώστε να απαντηθεί.
'Οµως είχα κάνει λάθος διότι από τις θέσεις των συναδέλφων
προέκυψε νέα θέση της Νέας ∆ηµοκρατίας, νέα θέση για τα
ελληνοτουρκικά. Επροτάθη σαφώς να προβούµε σε δύο ενέργειες
στις οποίες δεν έχουµε προβεί και µας ασκήθηκε κριτική γι' αυτό.
Πρώτον, να αποσύρουµε το ελληνικό βέτο για τη χρηµατοδότηση
της Τουρκίας, δεύτερον, να ξεκινήσουµε αµέσως διάλογο µε την
Τουρκία. Ελέχθησαν και τα δύο, ελέχθησαν απερίφραστα και τα
λαµβάνω υπόψη µου. Εγώ σέβοµαι τις πολιτικές προτάσεις των
κοµµάτων και δεν κάνω ούτε ψυχανάλυση ούτε εκτρέποµαι σε
ανοίκειες εκφράσεις όπως µερικοί από τους προλαλήσαντες ούτε
ασχολούµαι µε το χαρακτήρα του ενός και του άλλου. Αυτά είναι
ήθη και έθιµα νυχτερινών κέντρων, δεν θα τα υιοθετήσω!
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υπουργού)
'Οµως πρέπει να σας πω ότι πρέπει να είστε συνεπείς µε τον εαυτό
σας. ∆εν µπορείτε ταυτόχρονα να καταγγέλλετε την Κυβέρνηση για
τη συµβιβαστικότητά της και τη µετριοπάθειά της και να προτείνετε
απέναντι στην Τουρκία µία κατά κράτος υποχώρηση και
αποχώρηση από το πολιτικό προσκήνιο διότι αν αποσύρουµε το
βέτο και προσέλθουµε σε διαπραγµατεύσεις, αυτό σηµαίνει ότι η
Τουρκία θα έχει επιτύχει όλους τους στόχους της εξωτερικής της
πολιτικής!
Ο στόχος της εξωτερικής πολιτικής της Τουρκίας είναι να µην
υπάρχει θέµα για τις ελληνοτουρκικές διαφορές στην Ευρώπη.
Θέλει να είναι άλλο θέµα οι ελληνοτουρκικές διαφορές και άλλο

θέµα η σχέση της Τουρκίας µε την Ευρώπη.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει ξανά το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Υπουργού)
Επίσης, θέλουν να αρχίσουµε να συζητάµε χωρίς νοµικό πλαίσιο,
χωρίς αναφορά στην τελική έκβαση των διαπραγµατεύσεων, στο
δικαστήριο της Χάγης δηλαδή. Θέλουν, χωρίς να έχουν δεσµευθεί
σε τίποτα, να αρχίσουµε να συζητάµε σε ένα ανατολίτικο κλίµα,
βάζοντας όλα τα θέµατα υπαρκτά και ανύπαρκτα, σηµερινά και
αυτά που ίσως θα φανταστούν και θα εφεύρουν αύριο και να
έρθουν να µας πουν: "Ελάτε τώρα να κάνουµε ένα παζάρι, αφού
υπάρχουν όλα αυτά τα θέµατα -όλα αυτά που έχουµε θέσει εµείς,
δηλαδή, ως θέµατα, ασχέτως το αν υπάρχουν ή όχι- ελάτε να τα
µοιράσουµε, σε µερικά να κάνετε ένα βήµα, σε άλλα να κάνουµε ένα
βήµα" και να εµπλέξουν και τη διεθνή κοινότητα σε αυτού του είδους
τη διαδικασία.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)
Θέλουν να παίξουµε, δηλαδή, το δικό τους το παιχνίδι και να
παίξουµε µε τους δικούς τους κανόνες. Ε, αυτό δεν είναι πρόταση
εξωτερικής πολιτικής. Είναι εντελώς απαράδεκτο και πολύ
λυπούµαι διότι την άκουσα ως πρότασή σας σήµερα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Υπουργέ, ο
χρόνος σας έχει τελειώσει. Αν θέλετε µπορείτε να πάρετε, είτε το
χρόνο της δευτερολογίας και της τριτολογίας σας µαζί για να
συνεχίσετε και να έχετε µόνο την πεντάλεπτη παρέµβαση που
δικαιούσθε ή θα πρέπει να υπάρξει οµόφωνη συµφωνία της
Αίθουσας για να σας δοθεί περισσότερος χρόνος.
Κύριοι συνάδελφοι, κρίνετε ότι θα πρέπει ο κύριος Υπουργός να
πάρει τη δευτερολογία και την τριτολογία του τώρα;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: 'Οχι, κύριε Πρόεδρε, να πάρει τρία λεπτά
από τις διακοπές και να συνεχιστεί οµαλά η συζήτηση.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): ∆εν µε
φτάνουν τρια λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: ∆ώστε του περισσότερο χρόνο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Θα σας δώσω πέντε
λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: ∆ώστε του δέκα λεπτά.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Μην
παζαρεύουµε τώρα, δεν υπάρχει θέµα. Στη δευτερολογία µου θα
πω ό,τι νοµίζω ότι µπορεί να λεχθεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Καραµανλής έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που έγινε
σήµερα είναι πρωτοφανές. Επί τριάντα δύο λεπτά να οµιλεί ο
Υπουργός των Εξωτερικών επί παντός επιστητού, πλην του
θέµατος. Αυτές οι τακτικές, πέραν του ότι δεν συνάδουν µε τη
δέουσα κοινοβουλευτική σοβαρότητα, δεν µπορούν να
εξαπατήσουν πια κανέναν.
Πείτε ότι είστε σε θέση αδυναµίας. Πείτε ότι δεν θέλετε να
κουβεντιάσετε αυτό το θέµα. Μη φαντάζεστε ότι µπορεί να
παραπλανήσετε κανέναν, να µιλάτε επί τριάντα πέντε λεπτά της
ώρας, να µη λέτε τίποτα εν πάση περιπτώσει για το ζουµί, για την
καρδιά της επερώτησης, για το επίµαχο θέµα και στο τέλος των
τριάντα τριών λεπτών να εφευρίσκετε, διαστρεβλώνοντας, ως
υπεκφυγή ότι αλλοιώθηκε η θέση της Νέας ∆ηµοκρατίας.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
Αυτά είναι φθήνιες. Με συγχωρείτε για τη βαρύτητα της έκφρασης,
αλλά είναι φτηνές τακτικές υπεκφυγής και ενοχής.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, λέτε ότι υποστηρίζετε το βέτο;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Να µου επιτρέψετε να τελειώσω. Γνωρίζετε
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καλά ποια είναι η θέση µας, κύριε Πάγκαλε. Το ξέρετε πολύ καλά.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Υποστηρίζετε
το βέτο και είστε εναντίον των διαπραγµατεύσεων;
( Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας )
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Εµείς υποστηρίζουµε παγίως τη δυνατότητα
εξοµάλυνσης των σχέσεών µας µε την Τουρκία και το διάλογο µαζί
της, υπό µια σειρά από όρους τους οποίους µονίµως εµείς
επισηµαίνουµε και σεις έχετε παραβεί. Σας θυµίζω τη Μαδρίτη.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): ∆ηλαδή, αν
εγκαταλείψουµε...
( Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας )
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Μου επιτρέπετε;
Κύριε Πάγκαλε, µάθετε ένα πράγµα: ∆εν µπορείτε να µιλάτε τριάντα
πέντε λεπτά και να λέτε ανοησίες και τώρα που παίρνει κάποιος
άλλος το λόγο να διακόπτετε και να µην αφήνετε τον οµιλητή να
ολοκληρώσει.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Το ποιός λέει
ανοησίες εδώ, δεν θα το κρίνετε εσείς.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Σας έκανα
µια συγκεκριµένη ερώτηση, είστε σε δεινή θέση και δεν θέλετε να
απαντήσετε.
( Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας )
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Υπουργέ, δεν έχετε
το λόγο. Σας παρακαλώ!
Παρακαλώ να µη γράφονται οι διακοπές του κυρίου Υπουργού.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών):...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριοι συνάδελφοι, σας
παρακαλώ!
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, καθίστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Κύριοι συνάδελφοι, οι συµπεριφορές του καθενός
κρίνονται και σεις, κύριε Υπουργέ, κριθήκατε προ ολίγων µόλις
λεπτών.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Να ζητήσετε το λόγο επί
προσωπικού. Σας παρακαλώ!
ΙΩΣΗΦ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Μα, ακούσατε τι είπε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Αφήστε, µην κάνετε το
συνήγορο. Σας παρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Η εξωτερική πολιτική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι πάρα πολύ σοβαρή υπόθεση και εµείς την προσεγγίζουµε µε
εξαιρετικά µεγάλη σοβαρότητα και ψυχραιµία. Γι'αυτό και θέσαµε τα
ζητήµατα αυτά στην επερώτηση και περιµέναµε έστω κάποιες
εξηγήσεις.
∆ιότι εδώ είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση έχει εκτραπεί σε µία
πολιτική άτακτης υποχώρησης. ∆εν λέω από πρόθεση. ∆εν σας
καταλόγισα ποτέ κακή πρόθεση, αλλά -δυστυχώς- τα πράγµατα
κρίνονται εκ του αποτελέσµατος.
Και αισθάνοµαι την ανάγκη σήµερα να πω ότι για τα ζητήµατα αυτά
θα πρέπει να έρθει να µιλήσει και ο Πρωθυπουργός. Και µπορεί να
µην του αρέσουν αυτά τα θέµατα ή να τα αποφεύγει, ενώ θα
έπρεπε µε δική του πρωτοβουλία να τα φέρει προς συζήτηση ...
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): ...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας):... παίρνουµε εµείς την ευθύνη να φέρουµε ...
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): ...

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας):... προς συζήτηση τα ζητήµατα εξωτερικής πολιτικής
στη Βουλή.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): ...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Πριν από τρία περίπου χρόνια αποφάσισε η
Κυβέρνηση να προχωρήσει στην περίφηµη επιλογή του
πυραυλικού συστήµατος S-300. Σήµερα ξέρουµε βέβαια, ότι η
απόφαση εκείνη δεν αποτέλεσε αντικείµενο ούτε µελέτης ούτε
συντονισµένης ανάλυσης των τεχνικών χαρακτηριστικών του
συστήµατος ούτε στοιχειώδους προγραµµατισµού και
χρονοδιαγράµµατος.
'Εγινε η εξαγγελία µε φανφαρονισµούς, µε θριαµβολογίες ως
περίπου η µεγάλη πολιτική επιλογή. Αυτό είναι το πρώτο στοιχείο
που καλείται επιτέλους, να διευκρινιστεί. 'Η αυτή ήταν µία σωστή
πολιτική την οποία στο τέλος την αφήσατε να ναυαγήσει, προφανώς
διότι δεν βρήκατε την πολιτική βούληση να την εφαρµόσετε ή δεν
βρήκατε την πολιτική ικανότητα να µη δηµιουργηθεί τέτοια µεγάλη
ένταση αντιδράσεων από τη διεθνή κοινότητα, είτε από την άλλη
πλευρά αυτή ήταν µία λάθος πολιτική. Εάν όµως, ήταν λάθος
πολιτική σηµαίνει ότι η αρχική απόφαση ήταν εσφαλµένη. 'Αρα, σε
ένα µείζον θέµα ελέγχεσθε για έναν εξαιρετικά επιφανειακό και
επιπόλαιο χειρισµό.
'Ερχοµαι στο δεύτερο θέµα που ανακύπτει: Εγώ να δεχθώ ότι
µπορεί να ήταν λάθος. Εγώ να δεχθώ ότι µία κυβέρνηση µπορεί να
κάνει και σφάλµατα. Είναι δυνατόν το σφάλµα αυτό -αν υποτεθεί ότι
ήταν σφάλµα- να διατηρείται, να συντηρείται, να προωθείται και να
υποστηρίζεται επί µία ολόκληρη τριετία; Τρία ολόκληρα χρόνια
πέρασαν. Τρία ολόκληρα χρόνια κατά τη διάρκεια των οποίων
επισήµως η ελληνική Κυβέρνηση υποστήριζε µετά πάθους την
πολιτική αυτή.
Και ερχόµαστε στο τρίτο µείζον θέµα, αυτό της διγλωσσίας: Ποιον
κορόιδευε η ελληνική Κυβέρνηση; Εµάς; Τους Κυπρίους; Τη διεθνή
κοινότητα; Τον εαυτό της; Αφού είναι γνωστό ότι εδώ και πάρα
πολλούς µήνες, προτού επισηµοποιηθεί η τελική απόφαση του
∆εκεµβρίου, ενώ επισήµως διακηρύσσατε την προώθηση της
συγκεκριµένης πολιτικής της εγκατάστασης, διαβεβαιώνατε όλον
τον κόσµο ότι, ποτέ, ούτε θα εγκατασταθούν ούτε θα αναπτυχθούν
οι πύραυλοι. 'Αρα, υπονοµεύατε την ίδια την πολιτική σας, την
επίσηµα διακηρυγµένη. Αυτό είναι µνηµείο υποκρισίας και
διγλωσσίας.
'Ερχοµαι στο τέταρτο ζήτηµα που προκύπτει. Αντιλαµβάνοµαι ότι
υπάρχουν περιπτώσεις που κανείς πρέπει να κάνει ελιγµούς ή
τακτικές υποχωρήσεις. Αλλά τουλάχιστον θα φρόντιζε µία επιµελής,
υπεύθυνη και αποτελεσµατική κυβέρνηση να εξασφαλίσει σοβαρά
ανταλλάγµατα.
Θα δεχόµουν, έστω και εκ των υστέρων, να έλεγε κανείς εκ µέρους
της Κυβέρνησης ότι διαπραγµατευτικό όπλο ήταν όλη αυτή η
πολιτική. ∆ιαπραγµατευτικό όπλο όµως, που δεν οδήγησε σε
κανένα αποτέλεσµα, σε κανένα αντάλλαγµα.
Η πέµπτη παρατήρηση είναι ότι µε αυτήν τη συµπεριφορά στείλαµε
τα πιο εσφαλµένα µηνύµατα προς την Τουρκία. Μηνύµατα
υποχώρησης, µηνύµατα κάµψης στην πίεση που ασκήθηκε.
Θα ήταν αναµφισβήτητα προτιµότερο να µην έχει γίνει αυτή η
πολιτική, ή εν πάση περιπτώσει, αν αισθανθήκατε την ανάγκη να τη
µεταβάλλετε, να είχατε αναζητήσει και τα διεθνή ερείσµατα και τις
κινήσεις εκείνες στο διάβα των ετών που πέρασαν, για να µη
δηµιουργηθεί η εικόνα -γιατί αυτή η εικόνα υπάρχει παντού και µην
αυταπατάται κανείς- ότι η Ελλάδα, κατόπιν της έντονης πίεσης που
της άσκησε κυρίως η Τουρκία, έκανε πίσω σε µια µείζονα επιλογή,
µείζονα κατά τη δική της επίσηµη διακήρυξη.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
Αποτέλεσµα είναι να δηµιουργείται η εικόνα ότι ακολουθούµε µία
πολιτική κατευνασµού. Επαναλαµβάνω ότι δεν καταλογίζω κακές
προθέσεις και ξέρω ότι είναι και περίπλοκα και σύνθετα και
δύσκολα τα θέµατα, αλλιώς δεν θα υπήρχε λόγος να τα
συζητήσουµε. Είναι όµως σαφές ότι η συµπεριφορά της Τουρκίας
βαίνει κλιµακούµενη, βαίνει αποθρασυνόµενη τα τελευταία χρόνια
και ειδικά τα τελευταία 2-3 χρόνια.
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Αυτό είναι πασιφανές. Το αντιλαµβάνεται κάθε πολίτης αυτής της
χώρας. Τουλάχιστον να συµφωνήσουµε σε µια βασική αρχή: ότι για
να αναστραφεί αυτό ή έστω να ανακοπεί, θα πρέπει να έχουµε µία
συγκροτηµένη πολιτική, µια συγκεκριµένη αποτρεπτική πολιτική,
που να έχει κάποια στοιχεία αξιοπιστίας. Γιατί µε αυτά που έκανε η
Κυβέρνηση στο χειρισµό ειδικά του συγκεκριµένου οπλικού
συστήµατος, στην ουσία πριόνισε τη δική της αξιοπιστία.
∆εν επιχαίρουµε γι' αυτό, γιατί η ελληνική Κυβέρνηση δεν είναι µόνο
η πολιτική έκφραση του συγκεκριµένου κοµµατικού φορέα. Είναι η
έκφραση της Ελλάδος και µε τις κινήσεις της, τα λάθη της, τις
άτακτες υποχωρήσεις της, δεσµεύει την Ελλάδα και δηµιουργεί, όχι
µόνο κακά προηγούµενα, αλλά δυσοίωνο µέλλον αστάθειας και
αβεβαιότητας στην περιοχή.
Βέβαια υπάρχει και ένα ακόµα ζήτηµα: Τι γίνεται από εδώ και
εµπρός; 'Αρον-άρον, πρόχειρα και ερασιτεχνικά, για να µπαλώσετε
κάπως την υποχώρηση, εξαγγείλατε µία δήθεν εναλλακτική πολιτική
εγκατάστασης των πυραύλων στην Κρήτη.
Το έχει µελετήσει κανείς αυτό; Είναι αποτέλεσµα
προγραµµατισµένης πολιτικής ή δυστυχώς είναι -όπως φαίνεται-
απεγνωσµένη προσπάθεια ανεύρεσης προσχήµατος, φύλλου
συκής για να καλυφθεί το ναυάγιο, το φιάσκο, ολόκληρης αυτής της
τριετίας;
Και αν, όπως φοβούµαι, δεν είναι αποτέλεσµα συγκροτηµένης,
µελετηµένης, συνεκτικής απόφασης και πολιτικής, θέλω από
σήµερα να σας επισηµάνω ότι κινδυνεύουµε να πάθουµε νέο
στραπάτσο µε την υπόθεση αυτή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα θέµατα αυτά είναι τόσο σοβαρά
που ξεφεύγουν από τα όρια των εύκολων εντυπώσεων και των
εύκολων ανταλλαγών.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, πόση ώρα θα µιλήσει ο κ. Καραµανλής;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆ικαιούται είκοσι λεπτά ο
κ. Καραµανλής.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα-δύο λεπτά.
Από την άλλη πλευρά όµως, είναι επίσης δεδοµένο ότι η βαρύτητά
τους, επιβάλλει να τα δούµε, όχι µε την προσπάθεια να
αποφύγουµε την κριτική ή τις ευθύνες, ή να διαστρέψουµε την
πραγµατικότητα. 'Αλλωστε σήµερα είναι βέβαιο ότι κανένας δεν
γελιέται. Οι πολίτες ξέρουν πολύ καλά τι συµβαίνει και γιατί
συµβαίνει.
Εκείνο που οφείλουµε να κάνουµε είναι να αναζητήσουµε τους
τρόπους που θα αποφεύγουµε τέτοιου είδους ολισθήµατα, γιατί
ζηµιώνουµε µ' αυτόν τον τρόπο τις εθνικές υποθέσεις και την εθνική
προοπτική.
Θέλω µε την ευκαιρία αυτή να επαναλάβω για µία ακόµη φορά ότι
είναι ανάγκη και να συµφωνήσουµε, αλλά και επιτέλους να
δηµιουργήσουµε τους µηχανισµούς επεξεργασίας και χάραξης, µιας
αληθινά ενιαίας εθνικής στρατηγικής, γνωρίζοντας ότι δεν θα
ταυτισθούν οι απόψεις µας σε όλους τους χειρισµούς και τις
τακτικές κινήσεις. Αλλά είναι βέβαιο ότι αυτό είναι βασική
προϋπόθεση, για να αποφεύγουµε ολισθήµατα, γκάφες, σαν αυτό
που είδαµε τους τελευταίους µήνες και το οποίο µας στοιχίζει
βαρύτατα και θα χρειασθεί µείζονα προσπάθεια, από οποιαδήποτε
ελληνική κυβέρνηση, να αναστρέψει τη ζηµιά αυτή. Θα χρειασθεί
διπλή προσπάθεια να αποκαταστήσουµε το τρωθέν γόητρο και την
τρωθείσα αξιοπιστία της Ελλάδας.
Σας ευχαριστώ πολύ, κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, το λόγο παρακαλώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος, κ. Τσοβόλας, έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος Υπουργός έχει
ζητήσει το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός θα

δευτερολογήσει, αφού ακουστούν οι Πρόεδροι και οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι των Κοµµάτων.
Επειδή απορούν ορισµένοι συνάδελφοι, κατά τον Κανονισµό µετά
την πρωτολογία του Υπουργού ακολουθούν αγορεύσεις των
Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων. Αγόρευσε ήδη ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας ∆ηµοκρατίας,
ακολουθεί ο κ. Τσοβόλας, αν ζητήσει το λόγο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος άλλου Κόµµατος, θα µιλήσει και εν συνεχεία θα
δευτερολογήσει ο κύριος Υπουργός. ∆ικαιούνται να
δευτερολογήσουν, κατά τον Κανονισµό, όσοι το ζητήσουν.
Ακολούθως θα τριτολογήσει ο κύριος Υπουργός και θα κλείσει η
συνεδρίαση. Αυτό ορίζει ο Κανονισµός.
Ορίστε, κύριε Τσοβόλα, έχετε το λόγο για δέκα λεπτά.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, συµπίπτει η συζήτηση της επερώτησης των
Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας για τα ελληνοτουρκικά και για την
Κύπρο, µε τη συµπλήρωση τριών ετών από την αποφράδα εκείνη
ηµέρα, όπου οι Τούρκοι για πρώτη φορά δοκίµασαν την αντοχή της
ελληνικής Κυβέρνησης του κ. Σηµίτη και παραβίασαν ελληνικό
έδαφος µε την απόβαση στις βραχονησίδες 'Ιµια, που είχε σαν
αποτέλεσµα το θάνατο των τριών αξιωµατικών του Πολεµικού
Ναυτικού.
Αποτίοντας φόρο τιµής, η ελληνική Βουλή τουλάχιστον από την
πλευρά µας, ως ∆ηµοκρατικό Κοινωνικό Κίνηµα, θέλουµε να
στείλουµε ένα µήνυµα στη νεολαία, σε όλο τον ελληνικό λαό και τον
Ελληνισµό, ότι εµείς τουλάχιστον ως ∆ηµοκρατικό Κοινωνικό
Κίνηµα -και φαντάζοµαι όλοι- θα αγωνισθούµε µαζί µε τον
Ελληνισµό, µαζί µε τον ελληνικό και κυπριακό λαό, ώστε να µην
επιτρέψουµε από εδώ και πέρα, έξω από τα ελληνικά σύνορα ή
µέσα στα ελληνικά σύνορα, να επαναληφθούν παρόµοια γεγονότα
µε προσχήµατα, µε διάφορες δικαιολογίες, είτε στα πλαίσια ενός
ψευδεπίγραφου ρεαλισµού ή κακώς εννοούµενης διεθνοποίησης.
∆υστυχώς, εκείνο το βράδυ, οι απαράδεκτοι χειρισµοί που έγιναν
απο την Κυβέρνηση του κ. Σηµίτη, από τον ίδιο τον κύριο
Πρωθυπουργό, αλλά και από τους Υπουργούς Εξωτερικών και
Εθνικής 'Αµυνας, που είναι οι ίδιοι και σήµερα, οδήγησαν στο να
µιλάνε έκτοτε οι Τούρκοι, στο να επιβάλλουν έκτοτε οι Τούρκοι και
µέχρι σήµερα, τη µη κυριαρχία στην 'Ιµια -γκρίζες ζώνες-κι έφθασαν
στο σηµείο οι Τούρκοι -και όλα αυτά που ακούσαµε πριν από τον
κύριο Υπουργό, είναι λόγια κενά περιεχοµένου, που βρίσκονται σε
πλήρη αντίθεση µε τη συγκεκριµένη κυβερνητική πολιτική που
εφαρµόζεται και στο Αιγαίο, στις ελληνοτουρκικές σχέσεις και στο
Κυπριακό- µε τόσο προκλητικό τρόπο να διεκδικούν και να
αµφισβητούν την ελληνικότητα εκατόν τριάντα νησίδων,
βραχονησίδων αλλά και νησιών.
Από εκεί και πέρα είχαµε ως αποτέλεσµα να υπογράψει η
Κυβέρνηση του κ. Σηµίτη, το γνωστό Σύµφωνο της Μαδρίτης, που
εµείς την ίδια ηµέρα εδώ σ' αυτήν την Αίθουσα στο ναό της
δηµοκρατίας, την είχαµε αποκαλέσει, δια στόµατός µου, το
Σύµφωνο της ντροπής για την Ελλάδα, για τον Ελληνισµό, για το
ελληνικό έθνος.
Γιατί για πρώτη φορά ελληνική κυβέρνηση διανοήθηκε και έκανε
πράξη να υπογράψει τέτοιο σύµφωνο- στον τέταρτο, πέµπτο και
έκτο όρο του, όπως ανακοινώθηκε επίσηµα από τη Μαδρίτη από
τον κύριο Πρωθυπουργό-αναγνώρισης έξω από τις ισχύουσες
συµβάσεις, Λοζάνης, Παρισίων, Μοντρέ, της ύπαρξης ζωτικών
συµφερόντων της Τουρκίας στο Αιγαίο. Αλλά επίσης πολιτικά η
Κυβέρνηση δέχθηκε κατά τρόπο βλαπτικό προς τα εθνικά
συµφέροντα, να αναλάβει την δέσµευση ότι δεν θα ασκήσει
µονοµερώς δικαιώµατα. Και ποιο δικαίωµα ήταν αυτό; Της
επέκτασης των χωρικών υδάτων στα δώδεκα µίλια, που
αναγνωρίζει αυτό το δικαίωµα σε κάθε χώρα του κόσµου, άρα και
στην Ελλάδα, το διεθνές δίκαιο της θάλασσας.
Και  έφθασαν  στο  σηµείο  οι  Τούρκοι  στα  πλαίσια  αυτής  της
απαράδεκτης  πολιτικής  που  εφαρµόζεται  από  τότε  που
ανέλαβε  πρωθυπουργικά  καθήκοντα  ο  κ.  Σηµίτης  και  η
Κυβέρνησή  του,  οι  Τούρκοι  να  διανοηθούν  και  να  κάνουν
πραγµατικότητα,  να  παρενοχλήσουν  και  να  παρεµποδίσουν  τη
µετάβαση  του  'Ελληνα  Υπουργού  Εθνικής  'Αµυνας  στην  Κύπρο
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και αντιστρόφως, προκαλώντας έτσι το αίσθηµα του ελληνικού
λαού, αλλά και του Ελληνισµού.
Και βέβαια το αποκορύφωµα αυτής της υποτελούς εξωτερικής
πολιτικής, το αποκορύφωµα αυτής της πολιτικής της υποχώρησης,
ήταν η αιφνίδια άνευ καµιάς πειστικής αιτιολογίας, µαταίωση της
εγκατάστασης των πυραύλων S-300 στη Κύπρο, που ήταν ο
κορµός για την προώθηση του ενιαίου αµυντικού δόγµατος Ελλάδος
και Κύπρου, που δεν ήταν απόφαση της Κύπρου ήταν συναπόφαση
ελληνικής και κυπριακής κυβέρνησης.
Εγώ δεν θα πω δικά µου λόγια, θα διαβάσω τι έλεγε ο κ. Σηµίτης, ο
κ. Πάγκαλος, ο κ. Τσοχατζόπουλος, όλη ηγεσία του νέου ΠΑΣΟΚ,
εν όψει των εκλογών του Σεπτέµβρη του 1996, στο πρόγραµµα
κυβερνητικής πολιτικής. Το προλόγισε ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ και
σηµερινός Πρωθυπουργός ο κ. Σηµίτης, µε τίτλο "Το πρόγραµµα
του ΠΑΣΟΚ για την πορεία προς τον 21ο αιώνα", µε βάση το οποίο
ζήτησε από τον ελληνικό λαό την ψήφο για να το υλοποιήσει. ∆εν
ακούσαµε καµία κουβέντα από τον κύριο Πρωθυπουργό ούτε
σήµερα από τον Υπουργό Εξωτερικών, ο οποίος να κατηγορεί
άλλους ξέρει πολύ καλά, µόνο δεν απαντάει στην ταµπακέρα. Ποιος
ήταν ο λόγος που έλεγαν -αυτά που θα σας διαβάσω τώρα, στον
ελληνικό λαό και µε βάση αυτά, του πήρε την ψήφο- και τι άλλαξε
έκτοτε και µέχρι σήµερα, που δεν είχαν τη δηµοκρατική ευαισθησία
ο κύριος Πρωθυπουργός και οι αρµόδιοι Υπουργοί να έλθουν εδώ
στη Βουλή, που είναι οι αντιπρόσωποι του λαού, αυτού του λαού
προς τον οποίον έλεγαν τα τελείως αντίθετα από αυτά που κάνουν
στο Κυπριακό, ώστε να εξηγήσουν µε πειστικό τρόπο, γιατί επί τόσα
χρόνια έλεγαν στον κυπριακό και ελληνικό λαό -και πράγµατι
ανέβηκε µε αυτά που έλεγε το ηθικό τους-ότι οι τουρκικές απειλές
αντιµετωπίζονται µόνο µε την προώθηση του ενιαίου αµυντικού
δόγµατος που αποφάσισαν Ελλάδα και Κύπρος και ότι αυτό είναι ο
µόνος τρόπος για να αντιµετωπίσουµε ή να αποτρέψουµε -επί λέξει
έλεγε- τη νέα τουρκική απειλή κατά της Κύπρου. Τι µεσολάβησε,
λοιπόν, και τώρα λέτε ότι δεν είναι αυτοσκοπός η εγκατάσταση των
πυραύλων; Λέγατε επί λέξει, κύριοι, στο πρόγραµµά σας στη σελίδα
14 "Το Κυπριακό είναι πρώτιστο εθνικό θέµα. Το ΠΑΣΟΚ
υποστηρίζει ότι το Κυπριακό πρόβληµα αποτελεί θέµα ολόκληρου
του Ελληνισµού και ότι η Ελλάδα πρέπει να στηρίζει µε κάθε τρόπο
τον αγώνα των Κυπρίων.
Το ενιαίο αµυντικό δόγµα και η αµυντική συνεργασία Ελλάδος και
Κύπρου που προώθησε η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. αποτελεί
έµπρακτη εφαρµογή της συµπαράστασης ολόκληρου του
Ελληνισµού στον αγώνα των Κυπρίων".
Στη σελίδα 18 λέγατε τα εξής: "Για την αντιµετώπιση της τουρκικής
απειλής η Ελλάδα και η Κύπρος αποφάσισαν κλπ.". Και όχι µόνο η
Κύπρος που τώρα µεθοδεύσατε, γιατί ακριβώς είστε ένοχοι και
τρέµετε τον ελληνικό λαό και τον Ελληνισµό. Και µεθοδεύσατε,
αφού κάνατε και επιβάλατε στην Κύπρο, µε τη φράση που
διατυπώσατε, κύριε Πάγκαλε, εσείς ο ίδιος, παρουσία του
Πρωθυπουργού ότι αν εγκαταστήσετε τους πυραύλους, η Ελλάδα
δεν πρόκειται να σας στηρίξει για ό,τι συµβεί.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, αυτό είναι ψευδές. Ποτέ δεν είπα αυτό το πράγµα. Να µη
λέτε τέτοια πράγµατα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Επιβάλατε
αυτήν την πίεση.
Το είπε, κύριε Υπουργέ, ο κ. Αναστασιάδης δηµόσια, ο πρόεδρος
του κόµµατος στο οποίο ανήκει ο κ. Κληρίδης, το είπε στα µέσα
ενηµέρωσης...
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Και
διαψεύστηκε από όλους.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): ... Και
ασφαλώς µεθοδεύσατε στο να πάει ο κ. Κληρίδης, µετά τη
συνάντηση που έγινε την ίδια µέρα και να πει ότι αποφάσισε µόνος
του δήθεν, λες και δεν καταλαβαίνει ο ελληνικός και ο κυπριακός
λαός. Και να βγει την ίδια µέρα το βράδυ ο κύριος Πρωθυπουργός
να κάνει µία δήλωση, η οποία είναι γεµάτη ανακρίβειες και

επικίνδυνες µάλιστα αναφορές. Και προχωρήσατε και λέγατε ότι για
την αντιµετώπιση της τουρκικής απειλής η Ελλάδα και η Κύπρος
αποφάσισαν την υιοθέτηση του δόγµατος του ενιαίου αµυντικού
χώρου. Η πρωτοβουλία αυτή συνεχίζεται, λέτε στο πρόγραµµά σας,
έχει σαφή αµυντικό χαρακτήρα και στοχεύει στην αποτροπή ή
αντιµετώπιση νέας επιθετικής ενέργειας εναντίον των δύο χωρών.
Πέρα από τις προσπάθειες σε πολιτικό επίπεδο, η ασφάλεια της
χώρας, λέγατε, εξαρτάται σε µεγάλο βαθµό από την ετοιµότητα και
ικανότητα των Ενόπλων ∆υνάµεων. Και υποσχόσασταν στον
ελληνικό λαό -στη σελίδα 19- ότι αν γίνεται κυβέρνηση αυτήν την
τετραετία -που γίνατε κυβέρνηση- ως προς τον αµυντικό σχεδιασµό
θα προβείτε σε ολοκλήρωση της δεύτερης φάσης του ενιαίου
αµυντικού δόγµατος Ελλάδος-Κύπρου, που ήταν η εγκατάσταση
των πυραύλων.
Μήπως η τουρκική επιθετικότητα σταµάτησε από τότε µέχρι
σήµερα; 'Η µήπως είστε Κυβέρνηση, η οποία είναι επιρρεπής στις
πιέσεις, αδιαφορώντας για τις καταστροφικές συνέπειες, που έχει
αυτή η πολιτική σας, στα εθνικά θέµατα Κύπρο-Αιγαίο-Σκοπιανό;
Συνέλθετε, κύριοι. Μετατρέπεστε κάθε µέρα σε θλιβερούς
υπαλλήλους της ελληνικής ιστορίας, του Ελληνισµού και της
Ελλάδος. Οδηγείστε µε αυτή την πολιτική στην υλοποίηση των
σχεδίων για συρρίκνωση της Ελλάδος και της Κύπρου.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆ιορθώστε παρακαλώ
την έκφραση "υπάλληλοι της ελληνικής ιστορίας". Χρησιµοποιήσατε
για το Κοινοβούλιο την έκφραση "υπάλληλοι". Αυτό δεν είναι σωστό.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): ∆εν είναι
σωστό αλλά το είπε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Σφυρίου,
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού
Κινήµατος έχει το λόγο.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, στο δεκάλεπτο που µου
διαθέτει ο Κανονισµός δεν είναι εφικτό να αναφερθώ σε όλα τα
θέµατα, τα οποία εθίγησαν και που αφορούν το σύνολο σχεδόν της
εξωτερικής µας πολιτικής (µε έµφαση τα ζητήµατα των
ελληνοτουρκικών σχέσεων) και δεν θέλω να κάνω ελλιπή αναφορά
σε αυτά.
Θα ήθελα όµως να προχωρήσω ευθύς αµέσως σε µία επισήµανση
ότι δεν µπορεί από το Βήµα αυτό της Βουλής να υπάρχει συνειδητή
διαστρέβλωση και µε έναν τρόπο προκλητικό, παρερµηνεία των
κειµένων και των επίσηµων ακόµα κειµένων των συµφωνιών. Και
αναφέροµαι ειδικότερα σε αυτά τα οποία άκουσα να λέει ο κ.
Τσοβόλας ότι δήθεν η "συµφωνία της Μαδρίτης αποτελεί σύµφωνο
ντροπής" διότι δήθεν ανεγνώρισε έξω από τις συµβάσεις ζωτικά
συµφέροντα της Τουρκίας.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
Μέγα ψεύδος βέβαια, διότι είναι σαφέστατο ότι το κείµενο
αναφέρεται σε "νόµιµα" συµφέροντα των χωρών. Και τα "νόµιµα"
είναι πάντοτε αυτά που περιέχονται ρητώς στις διεθνείς συνθήκες
και στις διεθνείς συµβάσεις.
Εποµένως προκειµένου να βγάλει κορώνα και να δηµιουργήσει
εντυπώσεις, είναι προφανέστατο ότι διαστρεβλώνει την αλήθεια.
Ούτε µπορεί να µην απαντήσει κανείς κατηγορηµατικά στο ψεύδος
το οποίο επικαλέστηκε ο κύριος Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ. ότι
επεβλήθη η µη κυριαρχία στα 'Ιµια. 'Οταν είναι γνωστό ότι στα 'Ιµια
και πρώτα ψάρευαν οι ψαράδες µας και πρώτα βόσκει τα ζώα του ο
βοσκός µας και τώρα ψαρεύουν οι ψαράδες µας και βοσκούσε τα
ζώα του ο βοσκός µας. Και είναι γνωστό ότι και µετά τα γεγονότα,
αµέσως υπήρχε η επιτήρηση όλης της περιοχής από τα σκάφη του
Λιµενικού Σώµατος. Και τότε έκαναν χρήση των βραχονησίδων
αυτών οι νησιώτες της ∆ωδεκανήσου, όπως κάνουν και σήµερα,
όπως έκαναν εδώ και πενήντα χρόνια περίπου µετά την επανένταξη
της ∆ωδεκανήσου στη µητέρα πατρίδα.
ΣΠΗΛΙΟΣ ΣΠΗΛΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Βουλευτής µπορεί να πάει στα
'Ιµια;
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ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Βεβαίως.
ΣΠΗΛΙΟΣ ΣΠΗΛΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Εµένα µου είπαν όχι όταν θέλησα
να πάω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, µη διακόπτετε.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ:'Ηθελα να πω, κύριοι συνάδελφοι, ότι µε τη
διαστρέβλωση της αλήθειας και µε την προσπάθεια δηµιουργίας
εντυπώσεων δεν συµβάλλουµε σε έναν υπεύθυνο πολιτικό διάλογο
για ιδιαίτερα σηµαντικά και λεπτά ζητήµατα, όπως τα θέµατα της
εξωτερικής πολιτικής και τους χειρισµούς τους οποίους πρέπει η
ελληνική πολιτεία να κάνει γύρω από αυτά τα θέµατα. Και θα ήθελα
να σταθώ επισηµαίνοντας ότι περίµενα κατά την τοποθέτηση του
Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης θα απέκρουε και θα
απαντούσε πειστικά σ' αυτά που επεσήµανε ο Υπουργός των
Εξωτερικών, ο οποίος επεσήµανε ότι από τη Ν.∆. σήµερα
διατυπώθηκε η πρόταση άρσης του βέτο και ακόµη διατυπώθηκε η
πρόταση από την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να
προχωρήσει η χώρα σε διάλογο. Ουσιαστικά ο κ. Καραµανλής
επιβεβαίωσε, είπε ναι, "εµείς για διάλογο συζητούµε, αλλά κάτω
από ορισµένες προϋποθέσεις". ∆εν µας είπε βέβαια ποιες είναι
αυτές οι προϋποθέσεις.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ: Τις είπα εγώ, κύριε συνάδελφε.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Και πολύ περισσότερο δεν απάντησε καθόλου
πειστικά σ' αυτές τις ιδιαίτερες επισηµάνσεις. Ανέφερε τη Μαδρίτη.
Και τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει δηλαδή ότι εάν για παράδειγµα η
Μαδρίτη δεν ισχύει ή παραµερισθεί, αίρονται οι επιφυλάξεις και οι
προϋποθέσεις του διαλόγου; ∆εν κατάλαβα τι ανέφερε ακριβώς
στην αποστροφή του λόγου του περί Μαδρίτης. Γιατί είναι, κύριοι
συνάδελφοι, προφανές ότι οι θέσεις, όπως διατυπώθηκαν σήµερα,
απαιτούν απαντήσεις σαφείς και κατηγορηµατικές από την πλευρά
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Τι πρότεινε περι διαλόγου; Να µας εξηγήσει ακριβώς επ' αυτού. Να
ακούσουµε και εµείς οι λοιποί συνάδελφοι των άλλων κοµµάτων να
κατανοήσουµε πώς τον εννοεί το διάλογο η Νέα ∆ηµοκρατία. Και
βέβαια ποια είναι η θέση της σ' ό,τι αφορά το θέµα του βέτο;
∆ηλαδή το χρηµατοδοτικό πρωτόκολλο θα πρέπει να προχωρήσει
αίροντας η χώρα µας το βέτο και προχωρώντας µε προϋποθέσεις
πάλι; Με ποιον τρόπο το εννοείτε, κύριοι συνάδελφοι;
Νοµίζω ότι όφειλε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σ'
αυτές τις δύο θέσεις, που διαφάνηκαν σήµερα από την τοποθέτηση
των Βουλευτών του, να δώσει σαφείς και πειστικές απαντήσεις.
Πιστεύω ότι δεν έδωσε, τα ερωτήµατα παραµένουν και θα
παραµείνουν εάν δεν σπεύσει να δώσει σαφείς εξηγήσεις γύρω από
τις θέσεις αυτές για να αποσαφηνισθεί η θέση του κόµµατος της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης γύρω από τα µείζονα αυτά θέµατα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Η κ. ∆αµανάκη έχει το
λόγο.
ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, νοµίζω ότι
έχουµε όλοι την αίσθηση ότι η Βουλή έχασε σήµερα µια σηµαντική
ευκαιρία να συζητήσει επί της ουσίας πολύ σοβαρές, σηµαντικές
εξελίξεις αναφορικά µε τις ελληνοτουρκικές σχέσεις, το Κυπριακό
και ιδιαίτερα την προµήθεια και την εγκατάσταση, αποθήκευση -θα
δούµε- των πυραύλων S-300.
Αντιλαµβάνοµαι, βέβαια, ότι ο κύριος Υπουργός Εξωτερικών δεν
µπόρεσε να αντισταθεί στον πειρασµό να αξιοποιήσει πολιτικά την
κάπως διαφορετική οµιλία της κ. Μπακογιάννη, αλλά έχω την
εντύπωση ότι είναι ανάγκη επιτέλους να συζητηθούν τα θέµατα
αυτά µε κάποια νηφαλιότητα κυρίως για να σταµατήσουµε κάτι το
οποίο, επιτρέψτε µου να πω, δικαιούµαι να το πω, κάνουµε επί
πολλά χρόνια. Καλλιεργούµε συνεχώς αυταπάτες στους 'Ελληνες
πολίτες, γύρω από τα θέµατα εξωτερικής πολιτικής, τις δυνατότητες
και τις αντοχές της Ελλάδος στα θέµατα αυτά.
Θα αναφερθώ µόνο στα θέµατα των ελληνοτουρκικών σχέσεων. Ο
χρόνος είναι λίγος και υπάρχουν και άλλοι που θέλουν να µιλήσουν.

Θέλω να πω ευθέως, κύριοι συνάδελφοι, πως όταν αναδείχθηκε η
Κυβέρνηση Σηµίτη και τον πρώτο χρόνο ιδιαίτερα της άσκησης των
καθηκόντων της, εµείς είχαµε δει θετικά το γεγονός ότι αναδείκνυε
δύο νέα στοιχεία στην εξωτερική πολιτική και ιδίως στη σχέση µε
την Τουρκία. Θέλω να είµαι πολύ σαφής. Ποια ήταν αυτά:
Πρώτον, το ότι γινόταν µια προσπάθεια, τουλάχιστον στα λόγια, να
µεταφερθεί η άσκηση πολιτικής από το πεδίο της στρατιωτικής
αντιπαράθεσης στο πεδίο των διπλωµατικών πρωτοβουλιών και
των πολιτικών χειρισµών, να αναβαθµιστεί, δηλαδή, η εξωτερική
πολιτική της χώρας στο πλέγµα εξωτερική πολιτική - στρατιωτική
αντιπαράθεση - πολιτική άµυνας κλπ.
Η δεύτερη πολύ σηµαντική, επίσης, αρχή, η οποία τουλάχιστον είχε
διακηρυχθεί, είναι ότι η Ελλάδα θα έκανε προσπάθεια να δει τα
θέµατα των ελληνοτουρκικών σχέσεων, κυρίως µέσα από τη θέση
που έχει ως χώρα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, µια αρχή µε την οποία
εγώ απόλυτα συµφωνώ και νοµίζω ότι είναι ο δρόµος που θα µας
αποµπλέξει από πάρα πολλές δυσκολίες. 'Αλλο δηλαδή να
προσπαθούµε να πείσουµε και τη διεθνή κοινότητα ότι τα θέµατα
των ελληνοτουρκικών σχέσεων, το Κυπριακό, το Κουρδικό, τα
θέµατα της προστασίας των ανθρωπίνων δικαιωµάτων στην
Τουρκία, είναι θέµατα που αφορούν την Ελλάδα εξαιτίας της
προαιώνιας -επιτρέψτε µου την έκφραση- διαµάχης που έχουµε µε
την Τουρκία και τελείως διαφορετική είναι η θέση µας, τελείως
διαφορετικά είναι τα επιχειρήµατά µας αν υποστηρίζουµε τις θέσεις
µας από τη µεριά του ευρωπαϊκού κεκτηµένου.
Αυτά, λοιπόν, ως αρχές κατ'αρχήν είχαν διακηρυχθεί και ήταν
θετικά.
Τι έγινε, όµως, στην πορεία: Στην πορεία -και νοµίζω ότι ο κύριος
Υπουργός Εξωτερικών πρέπει να το παραδεχθεί αυτό µε
νηφαλιότητα- υπήρξαν ποικίλες αντιφάσεις, χειρισµοί οι οποίοι
πραγµατικά δεν ξέραµε σε ποιες αρχές υπάκουαν, ή δεν φαινόταν
να ανταποκρίνονται σε καµία απολύτως ανάγκη, υπήρξαν
υπαναχωρήσεις, υπήρξαν ταλαντεύσεις µε αποτέλεσµα σήµερα να
βρισκόµαστε σε ένα σηµείο όπου ο ελληνικός λαός δεν ξέρει
ακριβώς µε ποιες αρχές ασκείται η εξωτερική πολιτική.
Πολύ φοβούµαι δηλαδή πως αυτό το οποίο είπε ο κύριος
Υπουργός, και µε το οποίο απολύτως συµφωνώ, ότι κάνει
προσπάθεια να ασκήσει η Ελλάδα πολιτική αρχών και όχι ευκαιριών
είναι µόνο στα λόγια. Αυτή είναι η ουσία της υπόθεσης.
Και το ερώτηµα -και επιτρέψτε µου να το θέσω ευθέως, γιατί όλοι
γνωρίζουµε περί τίνος πρόκειται- "γιατί γίνεται αυτό" έχει µια απλή
απάντηση: ∆ιότι τελικώς και αυτή η Κυβέρνηση, όπως και οι
προηγούµενες, ασκεί εξωτερική πολιτική µε εσωτερικές οπτικές, µε
εσωκοµµατικές -και το λέω καθαρά- στοχεύσεις. ∆ιότι, αν θέλετε,
είναι γνωστό ότι στα θέµατα αυτά υπάρχουν τεράστιες διαφορές,
ιδιαίτερα µέσα στα δύο µεγάλα κόµµατα, διαφορές απόψεων,
διαφορές που είναι σεβαστές, διότι ένθεν και ένθεν υπάρχουν
επιχειρήµατα. Και εγώ τουλάχιστον δεν είµαι τόσο εύκολη στο να
καταδικάζω τη µία ή την άλλη άποψη ως εθνοπροδοτική.
Υπάρχουν, όµως, αυτές οι διαφορές, οι οποίες µπλοκάρουν την
κρίσιµη στιγµή την άσκηση εξωτερικής πολιτικής και εµποδίζουν
αυτό που λέγεται "απών στο σχεδιασµό". Και δυνατότητες έχουµε
και διπλωµατία έχουµε και στην Ευρώπη είµαστε.
∆εν είναι, λοιπόν, αυτά όλα που εµποδίζουν το σχεδιασµό και την
άσκηση µακροπρόθεσµης εξωτερικής πολιτικής. Την εµποδίζουν
πολύ πιο πεζά πράγµατα, όπως παραδείγµατος χάρη το συνέδριο
του ΠΑ.ΣΟ.Κ., όπως παραδείγµατος χάρη οι εσωτερικές συζητήσεις
στη Νέα ∆ηµοκρατία. Και αυτό κάποια στιγµή πρέπει να συζητηθεί
ανοικτά και να προχωρήσουµε. Και θα µπορούσε ίσως να
συζητηθεί εάν η Κυβέρνηση είχε υιοθετήσει προτάσεις που θα
οδηγούσαν σε µια πιο νηφάλια αποτίµηση της εξωτερικής πολιτικής
όπως οι προτάσεις που είχαµε διατυπώσει και παλαιότερα για
Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής κλπ.
'Ερχοµαι τώρα στα συγκεκριµένα θέµατα. S-300. Noµίζω ότι πρέπει
να είναι σαφές, πως δεν µπορεί η Κυβέρνηση συνεχώς
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να έχει δίκιο. 'Η είχε δίκιο όταν προχωρούσε στην προµήθεια ή έχει
δίκιο τώρα που προσπαθεί να υπαναχωρήσει. ∆εν µπορεί να έχει
και τις δύο φορές δίκιο.
Και το λέω αυτό, διότι όταν είχαµε θέσει -και πρέπει να
αναγνωρίσετε ότι ο Συνασπισµός ήταν από τις ελάχιστες πολιτικές
δυνάµεις, που είχε το θάρρος να πει ότι αυτή η υπόθεση είναι
αδιέξοδη, το είχα θέσει και εγώ προσωπικά το θέµα στην Επιτροπή
Εξωτερικών Υποθέσεων- πού πάµε µε αυτήν την ιστορία του
ενιαίου αµυντικού δόγµατος και µε την προµήθεια των S-300,
περίπου υπέστην τις λοιδωρίες ένθεν και ένθεν. Πού οδηγηθήκαµε
τώρα;
Ακούω τις τελευταίες ηµέρες ότι θα εγκατασταθούν οι πύραυλοι S-
300 στην Κρήτη. Κύριε Υπουργέ, στην Επιτροπή Εξωτερικών
Υποθέσεων εµφανίστηκε ο κ. Τσοχατζόπουλος, ο οποίος αφού µας
ανέπτυξε σε µία κλειστή συνεδρίαση όλα του τα επιχειρήµατα γιατί
οι S-300 δεν ήταν το κατάλληλο σύστηµα για την Ελλάδα -γι'αυτό
και προµηθευτήκαµε patriot και όχι S-300- εκ των υστέρων περίπου
παραδέχθηκε ότι λόγω της πολιτικής απόφασης της Κυβέρνησης
έχει τώρα τους S-300 και περίπου µας ρωτούσε τι να κάνει.
Στο πολύ σαφές ερώτηµα το οποίο του απηύθυναν και άλλοι
συνάδελφοι και εγώ, εάν είναι συµβατή η τεχνολογία των S-300 µε
το IFF, το οποίο δίνει το ΝΑΤΟ και µε όλα τα θέµατα, τα οποία
υπάρχουν εξαιτίας της τεχνολογικής υποδοµής που πρέπει να
έχουν, σε αυτό το ερώτηµα δεν υπάρχει απάντηση. Ο κ.
Αποστολάκης από αυτό το Βήµα απάντησε σε δική µου ερώτηση µε
διάφορες αοριστολογίες του τύπου, "θα προσπαθήσουµε να τα
κάνουµε συµβατά".
Λέω, λοιπόν, ευθέως, γιατί εγώ θέλω να είµαι και υπεύθυνη: είναι
πράγµατι σώφρων η απόφαση για την εγκατάσταση των S-300
στην Κρήτη; Και πρόκειται για εγκατάσταση ή για αποθήκευση; ∆ιότι
ακούµε και αυτά τα αντιφατικά. 'Αλλοι λένε ότι απλώς θα πάµε να
τους αποθηκεύσουµε, γιατί δεν έχουµε τι να τους κάνουµε και είναι
µία λύση ανάγκης. Ακούω όµως και από άλλους εκ µέρους της
Κυβέρνησης ότι θα τους αξιοποιήσουµε κιόλας στα πλαίσια των
αµυντικών αναγκών της χώρας.
Μήπως πρέπει -και εγώ το θέτω ευθέως- να σκεφθούµε πολύ
σοβαρά την απόσυρση; Πολύ περισσότερο δε, πρέπει να υπάρξει
σύντοµα µία λύση, διότι από 31 του µήνα, αύριο-µεθαύριο δηλαδή
αρχίζουν να τρέχουν οι προθεσµίες για να πληρώνει η Κυπριακή
Κυβέρνηση τα όσα έχει να πληρώσει ως φύλακτρα στη Ρωσία.
Είναι γνωστό ότι αναµέναµε τις αντιδράσεις εκ µέρους της διεθνούς
κοινότητας και ιδιαιτέρως εξαιτίας των Αµερικάνων. ∆εν είναι
γνωστά αυτά στην όλη υπόθεση; Τώρα που λέµε ότι θα τους πάµε
στην Κρήτη, δεν θα υπάρξουν αντιδράσεις; Μήπως έτσι η
αντιπαράθεση κλιµακώνεται και πάει σε επίπεδο Τουρκίας-
Ελλάδας; Αυτά τα θέµατα δεν πρέπει να συζητηθούν κάποια στιγµή.
'Ερχοµαι τώρα στο θέµα του χρηµατοδοτικού πρωτοκόλλου.
Είχαµε διατυπώσει και πολύ παλιότερα και µε πολύ µεγάλη
σαφήνεια το φόβο µας ότι αυτή η πολιτική του βέτο στα θέµατα των
χρηµατοδοτήσεων οδηγείται σιγά-σιγά σε αδιέξοδο. Κάποια στιγµή
ήταν φυσικό να εξαντλήσει τη δυναµική της αυτή η λογική.
Τίθεται ένα ερώτηµα στο σηµείο αυτό. Και σε αυτό συµφωνώ µε
ορισµένους συναδέλφους της Νέας ∆ηµοκρατίας, όχι µε όλους, γιατί
κατάλαβα ότι δεν έχουν όλοι αυτήν την άποψη, το κατάλαβα ακόµα
και εγώ. Συµφωνώ, λοιπόν, µε τη λογική ορισµένων συναδέλφων
της Νέας ∆ηµοκρατίας που ρωτούν, µήπως ήταν προτιµότερο όταν
ακόµα αυτή η πολιτική είχε µία δυναµική, να την έχουµε συζητήσει
και να έχουµε συµφωνήσει ανταλλάγµατα έναντι της άρσης του
βέτο; Μήπως ήταν προτιµότερο; Σε αυτό δεν θα υπάρξει µία
απάντηση;
'Ολοι γνωρίζουµε ότι αυτό δεν έγινε, διότι πράγµατι υπήρχαν
αντιδράσεις και στα ελληνικά πολιτικά κόµµατα, ιδιαιτέρως στα
µεγάλα, στην άσκηση µιας τέτοιας πολιτικής. Αλλά πού πάµε έτσι;
Εγώ, κύριοι συνάδελφοι -και θέλω να είµαι πολύ σαφής στις θέσεις

µου-λέω ότι η Ελλάδα έχει κάθε λόγο να υποστηρίξει τον
ευρωπαϊκό προσανατολισµό της Τουρκίας, εφόσον αυτός ο
προσανατολισµός αποτελεί επιθυµία και βούληση του τουρκικού
λαού.
Μία Τουρκία, η οποία προσέρχεται στην Ευρώπη, αναγκαστικά θα
κάνει πολύ σοβαρά βήµατα σε θέµατα που και εµάς µας αφορούν,
όπως είναι τα θέµατα των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, του σεβασµού
του ευρωπαϊκού κεκτηµένου, της διαµόρφωσης µιας άλλης
πολιτικής στα θέµατα των διεθνών σχέσεων.
Νοµίζω ότι η Ελλάδα πρέπει να αντιληφθεί επιτέλους -αυτό το είπε
ο κύριος Υπουργός, αλλά πρέπει να γίνει και στην πράξη- ότι
έχουµε κάθε συµφέρον να µετατοπίσουµε το πρόβληµα από
πρόβληµα Ελλάδας-Τουρκίας, σε πρόβληµα Τουρκίας - Ευρώπης.
'Ετσι και περισσότερα ερείσµατα θα εξασφαλίσει η χώρα µας και θα
εξασφαλίσει καλύτερη προοπτική.
Αλλά πάντως, επειδή όλοι και όλες εδώ έχουµε κάθε δικαίωµα να
µιλάµε για τον πατριωτισµό µας, επιτρέψτε µου να πω πως αυτό το
οποίο εγώ τουλάχιστον έχω αντιληφθεί από όλα αυτά τα χρόνια που
είµαι εδώ, είναι ότι δεν οδηγούν πάντα οι πατριωτικές εξάρσεις σε
καλά αποτελέσµατα για την εξωτερική πολιτική της χώρας. Και καλό
είναι όταν τις ακούµε αυτές τις πατριωτικές εξάρσεις να
σκεφτόµαστε και το µετά. Θα ήµουν ευτυχής εάν κάποτε βρισκόταν
σε αυτό το Βήµα µία κυβέρνηση, που αφού µου έλεγε τι πρόκειται
να κάνει, να µου έλεγε και µερικά πράγµατα για το µετά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Κόρακας έχει το λόγο.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κατ' αρχήν να
σηµειώσω ότι ίσως για πρώτη φορά στη Βουλή είχαµε αυτό το
φαινόµενο, δηλαδή µία επερώτηση που αναπτύσσεται από πέντε
συναδέλφους επί µία ώρα περίπου και που έθετε διάφορα ζητήµατα
-µπορεί να συµφωνεί κανείς µε αυτά ή όχι- απαντήθηκε από τον
αρµόδιο Υπουργό Εξωτερικών, χωρίς να απαντηθεί.
Η κ. Μπακογιάννη έθεσε δύο ζητήµατα, που ήταν εκτός της
επερώτησης. 'Ακουσα και τους Βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας,
όταν ρώτησε ο Υπουργός Εξωτερικών, να λένε "να απαντήσετε και
σ' αυτά τα ερωτήµατα και έχετε όσο χρόνο θέλετε στη διάθεσή σας".
'Οταν τελείωσε ο χρόνος, άκουσα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
της Νέας ∆ηµοκρατίας -ενώ δεν είχε απαντήσει στα ζητήµατα, που
έθετε η επερώτηση- να λέει στον κύριο Υπουργό "έχετε και τη
δευτερολογία σας". Βρίσκοµαι πραγµατικά σε δύσκολη θέση, γιατί
ετοιµάστηκα στοιχειωδώς για να απαντήσω στα θέµατα, που έθετε
η επερώτηση, αλλά ταυτόχρονα και στον τρόπο, µε τον οποίο η
Κυβέρνηση αντιµετωπίζει τα θέµατα αυτά, τουλάχιστον σήµερα,
που όµως δεν µας είπε ο Υπουργός Εξωτερικών.
Ωστόσο θα κάνω και εγώ µερικές παρατηρήσεις και πάνω σ' αυτά
που είπαν οι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας και πάνω σ' αυτά
που στα τριάντα λεπτά είπε ο κύριος Υπουργός, εκτός επερώτησης.
Σε ό,τι αφορά τα Σκόπια, κατ' αρχήν η θέση του ΚΚΕ ήταν
ξεκάθαρη, κρυστάλλινη και είναι γνωστή από την πρώτη στιγµή,
που παρουσιάστηκε το θέµα. Καταγγείλαµε ότι αυτή η ιστορία της
ονοµατολογίας ήταν και ολέθρια για τη χώρα µας, επιζήµια για τις
σχέσεις µας µε µία γειτονική χώρα, που ήταν από τις φιλικότερες
χώρες σε µας και επικίνδυνη γενικότερα για την περιοχή, αλλά
δηµιουργούσε και ένα άλλοθι, να ασκείται η εξωτερική πολιτική µε
εθνικιστικά, συναισθηµατικά προσχήµατα ή επιχειρήµατα,
παραγκωνίζοντας την ουσία του προβλήµατος.
Νοµίζω ότι τόσα χρόνια µετά γίνεται κατανοητό ότι αν τότε το ΚΚΕ
είχε ακουστεί, εάν υιοθετούσαν οι υπεύθυνοι της τότε κυβέρνησης
τη θέση µας, ότι δηλαδή τα κύρια προβλήµατα που έχουµε µε τη
γειτονική χώρα είναι το Σύνταγµά της, που πράγµατι άφηνε
επεκτατικές προοπτικές και τα σύµβολα, εν πάση περιπτώσει, θα
είχαν λυθεί αυτά τα θέµατα και δεν θα είχαµε ρίξει µία γειτονική
χώρα, πολύ φιλική επαναλαµβάνω, στις αγκαλιές άλλων, που
καραδοκούσαν και κυρίως δεν θα υπηρετούσαµε, µε τον τρόπο που
υπηρετήσαµε, τα αµερικάνικά συµφέροντα στην περιοχή.
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Υπάρχει το θέµα, που τίθεται κατά καιρούς, για σλαβοµακεδονική
µειονότητα. Και εδώ η θέση του ΚΚΕ είναι σαφής. Για µας δεν
υπάρχει τέτοια µειονότητα. Ωστόσο υπάρχουν στη χώρα µας
'Ελληνες πολίτες, θέλετε να τους πείτε δίγλωσσους, θέλετε να τους
πείτε σλαβόφωνους, θέλετε να τους πείτε σλαβικής καταγωγής, οι
οποίοι ζουν εδώ, οι οποίοι στην πορεία της σύγχρονης Ελλάδας
έδωσαν και τη ζωή τους ακόµα για την υπεράσπιση της πατρίδας
µας και στους οποίους πρέπει να εξασφαλιστούν τα στοιχειώδη
δικαιώµατα. ∆εν λέω ότι δεν έχουν γίνει σοβαρότατα βήµατα προς
τα εκεί, αλλά τυχαίνει και εγώ ορισµένες φορές και άλλοι Βουλευτές
µας να πηγαίνουµε και να βλέπουµε ότι ακόµα υπάρχουν µερικά
προβλήµατα, τα οποία βεβαίως µπορούν και πρέπει να λυθούν.
Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να θέσω για άλλη µία φορά το
γνωστό πρόβληµα, που υπάρχει µε τους πολιτικούς πρόσφυγες,
που δεν είναι ελληνικού γένους και οι οποίοι χαρακτηρίστηκαν κατά
καιρούς ως κατάσκοποι, πράκτορες και ουσιαστικά πολλούς από
αυτούς τους σπρώξαµε εµείς στην αγκαλιά άλλων. Νοµίζω ότι θα
πρέπει και αυτό το θέµα να αντιµετωπιστεί συνολικά και οριστικά.
Σε ό,τι αφορά το Κοσσυφοπέδιο πρέπει να πούµε ότι παίζονται
πάρα πολλά παιχνίδια. Το Κοσσυφοπέδιο είναι η βραδύφλεκτη
βόµβα που την κρατάνε οι ιµπεριαλιστές για να τη χρησιµοποιήσουν
κατά τον καλύτερο τρόπο για τα συµφέροντά τους. Είναι αλήθεια ότι
η Ελλάδα στο ζήτηµα αυτό έπαιξε σε µεγάλο βαθµό, για να µην πω
αποκλειστικά το ρόλο αυτών των ιµπεριαλιστών. ∆εν θέλω τώρα να
αναφερθώ γιατί δεν µου φθάνει ο χρόνος. Θα θυµίσω, όµως, ότι το
Συµβούλιο της Ευρώπης, το ΝΑΤΟ, άλλοι τέτοιοι οργανισµοί, η
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, συνοµιλούσαν και αναγνώριζαν την εξόριστη
κυβέρνηση του Κοσσυφοπεδίου εδώ και πολλά χρόνια,
ενθαρρύνοντας όλη αυτήν την ιστορία. Ταυτόχρονα ο λεγόµενος
"Απελευθερωτικός Στρατός" είχε και έχει την έµµεση υποστήριξη
των ιµπεριαλιστικών αυτών κέντρων. Συµβαίνει, επειδή συµµετέχω
στην αντιπροσωπεία της Βουλής µας στο Συµβούλιο της Ευρώπης,
να βρίσκοµαι µπροστά στην παρακάτω κατάσταση: 'Οταν πρόκειται
για τους Κούρδους ή για άλλα ζητήµατα, όλοι αυτοί οι κύριοι όχι
απλά δεν κωφεύουν, αλλά στηρίζουν την καταπιέστρια δύναµη και
όταν πρόκειται για το Κοσσυφοπέδιο ζητούν από τη Γιουγκοσλαβία
να απαρνηθεί ουσιαστικά µία επαρχία της, η οποία έχει
προβλήµατα και να επιζητούν -υπάρχει σε ντοκοµέντα αυτό- να
αποσύρει τις στρατιωτικές της δυνάµεις από το Κοσσυφοπέδιο, να
αποσύρει τις δυνάµεις ασφαλείας κλπ. Θέσαµε πολλές φορές το
ερώτηµα πώς θα αντιµετωπίζαµε εµείς µία παρόµοια κατάσταση αν
κάτι τέτοιο συνέβαινε µε τη µουσουλµανική µεινοτότητα στη χώρα
µας.
Αυτή η θέση περί "αυτοδιάθεσης µέχρι το επίπεδο της αυτονοµίας" -
όπως είπε ο κ. Πάγκαλος- για µας είναι µια θέση επικίνδυνη. Ακόµα
προβλέπει, όπως είπε, ότι θα έχει και στρατό η κυβέρνηση του
Κοσσυφοπεδίου.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): 'Οχι.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ : Είπατε "ούτε έλεγχος στρατιωτικής δύναµης
που θα του έδινε τη δυνατότητα να αποσχιστεί".
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): 'Οχι. Κανένας
έλεγχος στρατιωτικής δύναµης. ∆υνάµεις ασφαλείας θα έχουµε.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Εµείς πιστεύουµε ότι αυτό είναι το πρώτο
βήµα -και το καταγγέλλουµε- για την πλήρη απόσχιση του
Κοσσυφοπεδίου. Ανοίγετε τους ασκούς του Αιόλου µε τον τρόπο
αυτό.
Φυσικά πρέπει να εξασφαλιστούν τα δικαιώµατα των αλβανόφωνων
του Κοσσυφοπεδίου. Φυσικά πρέπει να τους δοθεί η δυνατότητα
µιας αυτοδιοίκησης, αλλά αυστηρά µέσα στα πλαίσια της κρατικής
οντότητας που είναι η Γιουγκοσλαβία.
Επίσης δεν ξέρω τι εννοούσε ο κύριος Υπουργός λέγοντας ότι η
Ελλάδα είναι έτοιµη να υπερασπιστεί τους 'Ελληνες πολίτες µε όλα
τα µέσα που για οποιοδήποτε λόγο βρίσκονται στο Κοσσυφοπέδιο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ : Εκτός των ορίων της Ελλάδας.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Εκτός
συνόρων.

ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Εκτός συνόρων, άρα και στο
Κοσσυφοπέδιο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: 'Οχι µόνο.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Εγώ το "µε όλα τα µέσα" το εννοώ να
στείλουµε και στρατό. ∆εν ξέρω πού οδηγούµαστε. Είναι ένα
αµερικάνικο κόλπο που χρησιµοποιούνταν παλιότερα και σήµερα
και που όλοι καταγγέλλαµε και που τώρα ερχόσαστε να το
υιοθετήσετε εσείς.
Σε ό,τι αφορά τις ελληνοτουρκικές σχέσεις, είναι γεγονός ότι
βρισκόµαστε στα τρία χρόνια από την κρίση των Ιµίων. Μία κρίση η
οποία οδήγησε, κατά τη γνώµη µας, σε αµφισβήτηση την εδαφική
ακεραιότητα της Ελλάδας, όχι µόνο από πλευράς του τουρκικού
καθεστώτος, των στρατοκρατικών επεκτατικών δυνάµεων της
Τουρκίας, αλλά και από πλευράς των Ηνωµένων Πολιτειών και του
ΝΑΤΟ γενικότερα, των συµµάχων µας. Θα θυµίσω ότι µας
παρουσίασαν λίστες ολόκληρες µε βραχονησίδες που είναι
αµφισβητούµενες.
Βεβαίως, η Ελλάδα, η Κυβέρνηση δηλαδή η ελληνική, όχι µόνο δεν
αντέδρασε, όπως έπρεπε να αντιδράσει, αλλά ευχαρίστησε
επιπλέον τις Ηνωµένες Πολιτείες εδώ σ'αυτήν την Αίθουσα γι' αυτήν
τους τη στάση και συµπεριφορά. ∆εν ξέρω, έχει κανείς την
εντύπωση εδώ ότι η κρίση λύθηκε υπέρ της Ελλάδας ή υπέρ της
Τουρκίας; Ούτε υπέρ του ενός ούτε υπέρ του άλλου, αλλά υπέρ των
Ηνωµένων Πολιτειών που ενίσχυσαν ακόµη περισσότερο την
επικυριαρχία τους στη χώρα µας και στην Τουρκία.
∆εν υπάρχει, κατά τη γνώµη µας, βελτίωση στις ελληνοτουρκικές
σχέσεις γιατί τα πάντα εναποτίθενται στις Ηνωµένες Πολιτείες, στο
ΝΑΤΟ και στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Φυσικά όταν µιλάµε για Ευρωπαϊκή 'Ενωση, δεν µπορούµε να την
αποσυνδέουµε όπως κάνει και ο ΣΥΝ πλήρως από το ΝΑΤΟ. Η
συντριπτική πλειοψηφία, τα δεκατρία από τα δεκαπέντε µέλη του
ΝΑΤΟ, ή τα δεκαέξι -πόσα είναι τώρα- είναι στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση. ∆εν µπορεί, λοιπόν, τα δεκατρία µέλη της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης άλλη πολιτική να ακολουθούν µέσα στο ΝΑΤΟ και άλλη
πολιτική να ακολουθούν στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Χαρακτηριστικό παράδειγµα για το ρόλο που παίζουµε εκεί πέρα
είναι τα µέτρα εµπιστοσύνης στο Αιγαίο, πού µας οδηγούν, κλπ.
Είναι αυτή η προώθηση της πολιτικής του διαίρει και βασίλευε, που
ενισχύεται συνεχώς και επιβάλλεται. Οδηγούµαστε σε επικίνδυνες
καταστάσεις, που συρρικνώνουν όλο και περισσότερο τα
κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας µας προς όφελος της
αµερικανικής και γενικότερα της ιµπεριαλιστικής διαµεσολάβησης.
Αυτό φάνηκε καθαρά µε τους πυραύλους S-300. Αµφισβητήθηκε
ανοιχτά στην Κύπρο το δικαίωµα να επιλέξει τα όπλα µε τα οποία
θα θωρακίσει την άµυνά της.
Βεβαίως το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας είχε από την αρχή
διατυπώσει τις επιφυλάξεις και τους φόρους του ότι αυτή η
παραγγελία έγινε για προεκλογικούς λόγους. ∆υστυχώς οι φόβοι
µας αυτοί επιβεβαιώθηκαν!
Επίσης αυτή η ιστορία των S -300 καταρράκωσε τη θεωρία του
Ενιαίου Αµυντικού ∆όγµατος, το οποίο είναι υποκριτικό, επικίνδυνο
κλπ.
Πρέπει να πούµε ότι η εξέλιξη έδειξε την επικινδυνότητα αυτού του
δόγµατος, αυτή η πλήρης υποταγή, η βιασύνη να πάρουµε πίσω
όσα λέγαµε πιο µπροστά, χωρίς καν να ζητήσουµε να µας πουν τι
όπλα διαθέτει η Τουρκία στην Κύπρο. Εάν ήταν Patriot οι S-300 θα
υπήρχε πρόβληµα; Φυσικά δεν θα υπήρχε!
Πάντα υποστηρίξαµε ότι το Κυπριακό δεν είναι δυνατόν να λυθεί
παρά µόνο µε πολιτικά µέσα. Η Κυβέρνηση υποτίθεται ότι υιοθετεί
κάτι τέτοιο και εκεί στήριξε δήθεν την απόφασή της για τους
πυραύλους την τελευταία στιγµή. Αλλά πόσο αξία µπορεί να έχει
αυτό, αν σκεφθούµε το τεράστιο εξοπλιστικό πρόγραµµα στο οποίο
προχωράει η Ελλάδα και µάλιστα όταν ξέρουµε ότι το πρόγραµµα
αυτό δεν αποβλέπει στη θωράκιση της άµυνάς µας!



3864 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Σήµερα ακούσαµε µια είδηση, κύριε Υπουργέ. Τη θέτω και θέλω την
απάντησή σας.
Ακούσαµε ότι η Ελλάδα προσπαθεί να πετύχει παρέµβαση της
∆υτικοευρωπαϊκής 'Ενωσης, µέσω και της Συνθήκης του
'Αµστερνταµ κλπ., µε αποστολή δυνάµεων στην Κύπρο για την
επιχείρηση Κύπρου Πίτεσµπεργκ. Τα ραδιόφωνα το λένε σήµερα,
κύριε Υπουργέ. Βεβαίως έχοντας δεδοµένη τη σχέση ∆ΕΕ και
ΝΑΤΟ, αυτό κατά τη γνώµη µας οδηγεί σε ακόµα µεγαλύτερη
νατοποίηση του Κυπριακού.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ
το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ορίστε, κύριε Πρόεδρε,
έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αρχικά θα
ήθελα να κάνω µία παρατήρηση επί της διαδικασίας και να πω ότι
λυπούµαι για την τροπή που πήρα σήµερα η συζήτηση. Νοµίζω ότι
το σφάλµα είναι του κυρίου Υπουργού των Εξωτερικών, διότι ναι
µεν ένας από τους οµιλητές τους δικούς µας ανεφέρθη σε θέµατα τα
οποία δεν αναφέρονται στη γραπτή επερώτηση, που εν τούτοις σαν
θέµα έχει περίπου το σύνολο της εξωτερικής πολιτικής, θα
µπορούµε όµως ο κύριος Υπουργός, µε την ικανότητα που έχει να
συντοµεύει και επιγραµµατικά να εκφράζεται, να απαντήσει σε όσο
χρόνο χρειάστηκε ο Βουλευτής ο δικός µας για να θέσει τα θέµατα
αυτά και να µην καταναλώσει το σύνολο περίπου του χρόνου, για
να δώσει την αίσθηση ότι γυρεύουµε αντιπαράθεση εδώ µέσα!
Επί της ουσίας δεν προτίθεµαι να εισέλθω! Θα αναφερθώ µόνο σε
ένα θέµα το οποίο θεωρώ ιδιαίτερα σηµαντικό και επίκαιρο. Το θέµα
αυτό είναι το Κόσοβο: Eκτός επερωτήσεως, κύριε Υπουργέ.
'Αλλωστε επ' αυτού εσείς οµιλήσατε.
Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να επισηµάνω ότι η ελληνική εξωτερική
πολιτική ήδη από τις αρχές της δεκαετίας του 1990 ήταν ξεκάθαρη
σ' ό,τι αφορά τις αρχές που πρέπει να διέπουν την πολιτική
αντιµετώπιση των προβληµάτων, τα οποία δηµιουργήθηκαν µετά
την κατάρρευση του ανατολικού µπλοκ και τον εκδηµοκρατισµό των
χωρών της Βαλκανικής.
Και οι αρχές αυτές ήταν δύο: 'Ηταν η σταθερή ελληνική εξωτερική
πολιτική, η οποία δικαιώθηκε από τα πράγµατα και την οποία
συνεχίζουν και οι µετά από µας κυβερνήσεις. ∆ηλαδή θρησκευτικός
σεβασµός των συνόρων -ακόµα µάλιστα τότε λέγαµε και των
εσωτερικών συνόρων της τέως Γιουγκοσλαβίας- και προστασία των
µειονοτήτων, όπου υπάρχουν, µε βάση το διεθνές δίκαιο.
Στο θέµα του Κόσοβου που είναι ένα εξαιρετικά λεπτό και ευαίσθητο
θέµα κατ'εξοχήν έπρεπε αυτές οι δύο αρχές να γίνουν σεβαστές.
Και η αµφισβήτηση των συνόρων δεν είναι µόνο η θεωρητική
αµφισβήτηση από µια χώρα των συνόρων της άλλης. Η χειρότερη
µορφή αµφισβήτησης των συνόρων είναι η έµπρακτη. ∆ηλαδή το να
αφήνεις να περνούν ένοπλοι από τα σύνορά σου στη γειτονική
χώρα, είναι αµφισβήτηση των συνόρων, είναι πράξη διεθνώς
απαράδεκτη. Εµείς δε οι 'Ελληνες, οι οποίοι έχουµε και µια πικρή
εµπειρία κατά τη διάρκεια του εµφυλίου πολέµου, πρέπει να είµαστε
περισσότερο ευαίσθητοι.
Είναι κατά συνέπεια βέβαιο, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι αδύνατον να
δοθεί λύση στο Κόσοβο, όταν υπάρχουν κύκλοι που υποστηρίζουν
την ένοπλο εξέγερση και όταν η γειτονική Αλβανία -και είναι
ιδιαίτερα ανησυχητικό αυτό που µας ανακοίνωσε σήµερα ο κ.
Πάγκαλος, εγώ δεν το γνώριζα- η αλβανική κυβέρνηση πλέον δεν
λέει ότι δεν µπορεί να ελέγξει τα σύνορα, λέει ότι "δεν θέλει δεν
επιθυµεί" να ελέγξει τα σύνορα.
Υπό τις προϋποθέσεις αυτές, ποιος µπορεί να αρνηθεί στη Νέα
Γιουγκοσλαβία, στη Σερβία, το δικαίωµα να αµυνθεί ενόπλως
εναντίον µιας ενόπλου ανταρσίας; Τι θα έκανε οποιοδήποτε άλλο
κράτος, κύριε Πρόεδρε;
Και θα ήθελα ακόµη να επισηµάνω την υστερία από την οποια
καταλαµβάνεται πολλές φορές η ∆ύση, και η Ευρώπη, αλλά
περισσότερο η Αµερική η οποία σπεύδει να φορτώσει τις ευθύνες
πάντοτε στη µία πλευρά. Και αναφέροµαι ειδικότερα στα πρόσφατα

τραγικά γεγονότα των σαράντα πέντε σκοτωµένων που
απεκαλύφθησαν, όπου διαβάζω εγώ στον ξένο Tύπο ότι οι Γάλλοι
πρώτοι και πολλοί άλλοι στη συνέχεια είπαν ότι δεν είναι θύµατα
σφαγών, αλλά θύµατα συµπλοκών.
∆εν έχει λόγο η ελληνική Κυβέρνηση σε καµία περίπτωση να
σπεύδει να συντάσσεται µε την αντισερβική υστερία και νοµίζω ότι
σε αυτό έκανε λάθος και ο κύριος Υπουργός των Εξωτερικών, όχι
στη γενική του γραµµή, αλλά παρεσύρθη ενδεχοµένως από
ορισµένες εντυπώσεις, οι οποίες δηµιουργήθηκαν.
Η ελληνική εξωτερική πολιτική πρέπει να είναι ξεκάθαρη, κύριε
Πρόεδρε, επί του θέµατος αυτού, το δε Κόσοβο µας ενδιαφέρει
ιδιαιτέρως και γιατί είναι πολύ κοντά στην Ελλάδα και αν συµβούν
δυσάρεστες εκεί εξελίξεις, κανείς δεν γνωρίζει πού θα σταµατήσουν.
Και η Ελλάς έχει λόγο και πρέπει να έχει λόγο πολύ σηµαντικό στα
θέµατα του Κόσοβου και πρέπει να το καταλάβουν οι Ευρωπαίοι, οι
οποίοι αρχίζουν -έχω την αίσθηση- να το καταλαβαίνουν, αλλά
πρέπει να το καταλάβουν και οι φίλοι µας της υπερατλαντικής
δηµοκρατίας ότι δεν είναι δυνατόν να λύεται το πρόβληµα του
Κόσοβου µε βάση το όποιο λόµπι επικρατεί εκάστοτε στην
Ουάσιγκτον.
Κατά τα λοιπά, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να προσθέσω σε ό,τι
αφορά το θέµα των Σκοπίων µία µόνο φράση. Ο κύριος Υπουργός
είχε απόλυτα δίκιο όταν αντέδρασε βίαια για το γεγονός ότι έθεσαν
ένα ανύπαρκτο θέµα στην πρώτη επίσκεψη 'Ελληνος Υπουργού
των Εξωτερικών στη νέα αυτή δηµοκρατία. Εγώ συµµερίζοµαι
απόλυτα τα όσα είπε και πλειοδοτώ αν θέλετε και συµφωνώ και µε
τον κ. Κόρακα στο ότι αυτή η δηµοκρατία είναι φύσει και θέσει
σύµµαχος της Ελλάδος και φιλική προς την Ελλάδα. Και ήταν
τραγική ατυχία το γεγονός ότι καταφέραµε µε τη µόνη βαλκανική
χώρα µε την οποία έχουµε κοινά συµφέροντα και η οποία όντως
είναι τόσο φιλελληνική όσο την χαρακτήρισε ο κύριος Υπουργός
των Εξωτερικών, να δηµιουργήσουµε περίπου ανυπέρβλητες
διαφορές.
Το πρόβληµα του ονόµατος είναι ανάγκη να επιλυθεί και για να
επιλυθεί χρειάζεται δύο πλευρές. Και η Κυβέρνηση ελπίζω
καταλαβαίνει τι εννοώ µε την επίλυσή του και τι εννοώ όταν λέω ότι
χρειάζεται δύο πλευρές και υποθέτω ότι συµφωνεί ότι πρέπει να
βρεθεί µια λύση ανάµεσα. ∆εν µπορεί η λύση να είναι η ακραία
λύση.
Και τέλος, θέλω να πω σ' ότι αφορά την περίφηµη
Σλαβoµακεδονική µειονότητα ότι όταν για πρώτη φορά είχα
επισκεφθεί την τότε Γιουγκοσλαβία -πριν γίνω Πρωθυπουργός, πριν
από τις εκλογές που κερδίσαµε το 1989 και είχα πάει ως Αρχηγός
της Νέας ∆ηµοκρατίας- στο Βελιγράδι, µου έθεσαν αµέσως -τότε
ήταν της µόδας- το θέµα της λεγόµενης Σλαβοµακεδονικής
µειονότητας. Η απάντησή µου ήταν από την πρώτη ώρα, µου µιλάτε
για µία µειονότητα φάντασµα, µία µειονότητα που δεν υπάρχει επί
τόπου. Πώς είναι δυνατόν να παραδεχθούµε ότι υπάρχει µία
µειονότητα που επί τόπου δεν εκφράζεται;
Ο κύριος Υπουργός των Εξωτερικών το ίδιο είπε. Ε, δεν ήταν και
ιδιαίτερα ευτυχής η προσθήκη την οποία έκανε για το ποιοι άλλοι
συµµετείχαν στις εκλογές...
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Συµµετείχαν,
αλλά έπρεπε να κάνω ότι δεν τους βλέπω!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Ναι, εντάξει.
......και έδωσε αφορµή σε εκρήξεις και σε παρεξηγήσεις. Η
απάντηση πάντως κατά βάση ήταν και είναι σωστή. Μια µειονότητα,
η οποία στο έδαφος δεν υπάρχει, δεν υπάρχει. Η Ελλάδα δίνει
απόλυτη προστασία στους 'Ελληνες πολίτες, οι οποίοι είναι
ελεύθεροι όπως είπε και ο κύριος Υπουργός να εκφράζονται όπως
νοµίζουν σε οποιοδήποτε θέµα τους αφορά. Αλλά µειονότητα
σλαβοµακεδονική ανύπαρκτη δεν είναι δυνατόν να διεκδικούν οι
κύριοι των Σκοπίων και χαίρω ιδιαιτέρως διότι φαίνεται ότι αφού
έκαναν το πρώτο λάθος, σταµάτησαν.
Πέραν αυτών, κύριε Πρόεδρε, δεν επιθυµώ να προχωρήσω, διότι το
θέµα των ελληνοτουρκικών σχέσεων απαιτεί µακράν
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ανάλυση, την οποία δεν επιθυµώ σήµερα ούτε µπορώ άλλωστε στο
χρόνο που έχει αποµείνει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριοι συνάδελφοι, έχω
την τιµή να σας ανακοινώσω ότι η ∆ιαρκής Επιτροπή Οικονοµικών
Υποθέσεων καταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµων του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας: α) "Αναµόρφωση και
εκσυγχρονισµός της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης" και
β)"Κύρωση του Πρωτοκόλλου οικονοµικής συνεργασίας µεταξύ της
Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της
∆ηµοκρατίας της Αλβανίας και της Συµφωνίας ∆ανείου µεταξύ της
∆ηµοκρατίας της Αλβανίας και της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας".
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός έχει
το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, θα εκδηλώσω απλώς τη συµφωνία µου σε όσα ανέφερε ο
κ. Μητσοτάκης, ίσως µε µία πρόσθετη πληροφορία. Σε αυτό το
τραγικό γεγονός της σφαγής, φαίνεται ότι -αν τολµώ να
χρησιµοποιήσω αυτήν την έκφραση- σ'ό,τι αφορά τα επιχειρήµατά
τους και οι δύο έχουν δίκιο ή µάλλον και οι δύο έχουν άδικο όπως
θα ήταν ορθότερο να πει κανείς! ∆ηλαδή και εκτελέσεις
ανιχνεύθησαν µε το γνωστό τεστ παραφίνης και σκηνοθεσία έχει
γίνει.
Σε ό,τι αφορά τώρα τις ελληνοτουρκικές σχέσεις: Κατ'αρχήν γίνεται
το λάθος, γίνεται συστηµατικά από το Συνασπισµό -και το
επανέλαβε σήµερα η κ. ∆αµανάκη- και ενίοτε µέσα στα πλαίσια
αντιφατικών απόψεων που εκφράζουν οι εκπρόσωποι της Νέας
∆ηµοκρατίας να θεωρείται ότι οι ελληνοτουρκικές σχέσεις είναι µία
αµοιβαία διαδικασία, δηλαδή ότι θέτουν ορισµένα θέµατα οι Τούρκοι
και θέτουµε και εµείς ορισµένα θέµατα ή ότι εν πάση περιπτώσει η
συµπεριφορά των Τούρκων καθορίζεται από τη δική µας
συµπεριφορά. ∆εν είναι έτσι τα πράγµατα.
Οι ελληνοτουρκικές σχέσεις δεν είναι προϊόν µιας µακραίωνης
ιστορίας, όπως λένε κατά κόρον ορισµένοι ξένοι που είναι
απληροφόρητοι ή έχουν κακές προθέσεις και επαναλαµβάνουν
δυστυχώς µερικοί και στην Ελλάδα. Οι ελληνοτουρκικές σχέσεις
ήταν πολύ καλές µέχρι το Β' Παγκόσµιο Πόλεµο, µετά τις γνωστές
συµφωνίες Βενιζέλου, Ατατούρκ και ό,τι είχε ακολουθήσει. Μετά το
Β' Παγκόσµιο Πόλεµο, από την εποχή που η Τουρκία µπαίνει στο
ΝΑΤΟ και αρχίζει να αναζητά έναν ευρύτερο στρατηγικό ρόλο στην
περιοχή, αρχίζει µία πολιτική συστηµατικής εχθρότητας προς την
Ελλάδα.
Είχαµε τα γεγονότα της Κωνσταντινουπόλεως και την εξόντωση του
ελληνισµού είχαµε την προετοιµασία επί µακρότατο χρονικό
διάστηµα -πέραν της δεκαετίας το προετοίµαζαν οι Τούρκοι- την
απόβαση και την κατάληψη της Κύπρου όταν εδόθη η ευκαιρία.
Επειδή αναφερθήκατε στα 'Ιµια ως να είναι κάτι που προέκυψε από
την ορκωµοσία της Κυβέρνησης Σηµίτη, θα σας πω ότι έχουµε όλα
τα στοιχεία και τις πληροφορίες που δείχνουν ότι τη σχετική άποψη
σε θεωρητικό και πρακτικό επίπεδο την είχαν προετοιµάσει στην
'Αγκυρα δεκαεπτά χρόνια πριν από το γεγονός των Ιµίων. ∆ηλαδή
δεκαεπτά χρόνια πριν είχαν διατυπώσει την άποψη ότι ορισµένες
βραχονησίδες του Αιγαίου είναι αµφισβητήσιµες και είχαν
προετοιµάσει και µία σειρά από κινήσεις εάν τυχόν προέκυπτε κάτι
σε διπλωµατικό ή σε πρακτικό επίπεδο.
Αυτά είναι γνωστά και σε πολλούς από σας, διότι οι πηγές
πληροφοριών που έχω εγώ ήταν οι ίδιες που ήταν στη διάθεση των
αρµοδίων Υπουργών τον καιρό που επί τριετία ήσασταν
Κυβέρνηση, πολύ πρόσφατα.
∆εν είναι λοιπόν σωστό, είναι άδικο, αλλά αυτό δεν έχει, εάν θέλετε,
σηµασία. Είναι επιζήµιο για τα εθνικά συµφέροντα να λέτε ότι η
τουρκική συµπεριφορά προκαλείται από την Κυβέρνηση Σηµίτη και
τη συµπεριφορά της ή ότι µπορεί να αλλάξει και ότι πρέπει κανείς
να πάρει µία θέση ίσων αποστάσεων, να δει ποιος έχει δίκιο, ποιος

δεν έχει και εποµένως να καταλήξουµε -και επανέρχοµαι σε αυτό
που είπα πριν- σε ένα τραπέζι διαπραγµατεύσεων.
Εγώ είµαι οπαδός του διαλόγου. ∆εν ξέρω αν ο Θεός θα µου δώσει
τόση µακροηµέρευση, ώστε να ανακαλύψω κάποια ευχαρίστηση
στην ελληνοτουρκική φιλία, πιθανόν να µην προλάβω, αλλά θέλω
καλές γειτονικές σχέσεις µε ένα λαό που ζει δίπλα µας, που είναι
ένας µεγάλος λαός. Υπάρχει οικονοµικό συµφέρον για την Ελλάδα
σαφές και αδιαµφισβήτητο. Υπάρχει συµφέρον από κάθε άποψη να
µην είµαστε σε αυτήν τη σχέση έντασης και αµφισβήτησης. Γι'αυτό
δεν υπάρχει καµία αµφιβολία. Το θέµα είναι πώς θα το επιδιώξει
κανείς αυτό και πώς µπορεί να το επιδιώξει όταν από την άλλη
πλευρά δεν υπάρχει απλώς ένας κατάλογος απαράδεκτων
αιτηµάτων και αµφισβητήσεων, αλλά υπάρχει µία απαράδεκτη
άποψη για τη διεθνή ζωή, για τις σχέσεις των κρατών και των λαών
µεταξύ τους.
Το πρόβληµα µε την Τουρκία δεν είναι ότι ζητάνε το τάδε νησί ή το
άλλο νησί ή ότι αµφισβητούν τόσα µίλια εκεί ή τόσα µίλια στον αέρα.
Αυτό έχει συµβεί ανάµεσα σε πολλές ευρωπαϊκές και µη χώρες. Το
πρόβληµα µε την Τουρκία είναι ότι µη ούσα κράτος δικαίου, ακόµη
και τώρα και επειδή ποτέ δεν ήταν κράτος δικαίου -και η Οθωµανική
Αυτοκρατορία δεν ήταν κράτος δικαίου και το κράτος του Ατατούρκ
δεν ήταν κράτος δικαίου-δεν αντιλαµβάνεται την έννοια του δικαίου.
∆εν αντιλαµβάνεται πώς µπορεί οι διεθνείς σχέσεις να στηριχθούν
πάνω σε κανόνες δικαίου και εποµένως, εφόσον στηρίζονται σε
κανόνες δικαίου, να έχουν ως φυσιολογική έκβαση των διαφορών
την αναγνώριση δικαιοδοτικής αρµοδιότητας σε κάποιο τρίτο
όργανο κοινής αποδοχής.
Η Τουρκία και το µεγαλύτερο µέρος της Κοινότητας των Εθνών,
στην οποία η Τουρκία θέλει να συµµετάσχει, διαφέρουν σ'ό,τι
αφορά την αντίληψη για τις διεθνείς σχέσεις.
'Ολοι οι Ευρωπαίοι, όλες οι αναπτυγµένες χώρες έχουν υιοθετήσει
την άποψη ότι υπάρχει θετό δίκαιο, περιλαµβάνεται σε διεθνείς
συνθήκες και καµιά φορά σε θεσµικούς κανόνες και ότι αυτό
προσκοµίζεται, από όσους διαφωνούν, σε κάποιο όργανο που έχει
ως αρµοδιότητα και ρόλο να απονέµει το δίκιο. Αυτό προτείνουµε
στην Τουρκία. Και όχι µόνο το προτείνουµε, αλλά έχουµε περιέλθει
στη θέση, ώστε αυτό να είναι δυνατό.
'Ακουσα εδώ για πολλοστή φορά -έχω βαρεθεί να διορθώνω αυτό
το λάθος- ότι προτείνουµε, λέει, στην Τουρκία να πάει στη Χάγη.
Μα, δεν προτείνουµε στην Τουρκία να πάει στη Χάγη. Εµείς
προτείνουµε στην Τουρκία να µας αφήσει ήσυχους. Εµείς
προτείνουµε στην Τουρκία να εγκαταλείψει όλες τις απαράδεκτες
και αβάσιµες αξιώσεις της, µηδεµίας εξαιρουµένης. Αυτό
προτείνουµε στην Τουρκία.
Επειδή όµως, η Τουρκία επιµένει τους υποδεικνύουµε το δρόµο του
πολιτισµού, το σύγχρονο το δρόµο, το δρόµο της διεθνούς
κοινότητας στην οποία θέλουν να συµµετάσχουν, της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης µεταξύ άλλων. Τους λέµε: "Αφού επιµένετε, αφού έχετε
φτιάξει όλον αυτό τον κυκεώνα διεκδικήσεων που δεν στηρίζονται
πουθενά, κατά την άποψή µας, πηγαίνετε στο δικαστήριο, γιατί στο
δικαστήριο θα βρείτε την Ελλάδα".
∆εν χρειάζεται η Ελλάδα να πάει στο ∆ιεθνές ∆ικαστήριο της Χάγης.
Η Ελλάδα έχει αποδεχθεί τη γενική δικαιοδοσία του ∆ικαστηρίου της
Χάγης. Οποιοσδήποτε και για οποιονδήποτε λόγο µπορεί να
προσφύγει στο ∆ικαστήριο της Χάγης και να διεκδικήσει κάτι από
την Ελλάδα. Αυτό λέµε στην Τουρκία. Και αυτό τώρα εσείς το κάνετε
αντικείµενο συζήτησης και κριτικής. Σε τι απευθύνεται η κριτική σας;
∆εν έχω καταλάβει.
Κι αν µου πείτε "µα, γιατί χρειάζεται συµφωνία για την
υφαλοκρηπίδα;" είναι γιατί εκεί το ∆ίκαιο της Θαλάσσης δεν έχει
ακόµα υπογραφεί από την Τουρκία και δεν είναι εφαρµόσιµο κατά
µίαν εκδοχή -κατά µίαν άλλη είναι, αν και δεν έχει υπογραφεί από
την Τουρκία- και εποµένως, εκεί χρειάζεται ίσως να βρούµε ποιοι
κανόνες είναι αυτοί πάνω στους οποίους θα στηριχθούµε.
Μιλήσατε για το βέτο. Εγώ ειλικρινά θα λυπηθώ πάρα πολύ
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εάν προκύψει από αυτήν τη συζήτηση ότι η Νέα ∆ηµοκρατία
εγκαταλείπει την υποστήριξη προς την Κυβέρνηση, την οποία
εχορηγούσε µέχρι αυτή τη στιγµή, για να υπάρξει το βέτο µας επί
της χρηµατοδότησης της Τουρκίας. Εάν, δηλαδή, η Νέα ∆ηµοκρατία
έρχεται και λέει αυτήν τη στιγµή στην Κυβέρνηση "χρηµατοδοτήστε
την Τουρκία".
∆εν θα χαρακτηρίσω αυτήν τη συµπεριφορά, όπως δεν
χαρακτηρίζω τη συµπεριφορά της κ. ∆αµανάκη, η οποία είπε προ
ολίγου απερίφραστα -είναι η πάγιά τους θέση- "µη θέτετε βέτο στην
Τουρκία".
Εάν όµως εξελιχθήκατε και έχετε αυτή τη νέα θέση, θέλω κατ' αρχήν
να το επισηµάνω στην κοινή γνώµη και στον ελληνικό λαό και
δεύτερον, πρέπει όλοι να αποκτήσετε συνείδηση αυτού του
πράγµατος γιατί δεν νοµίζω ότι προηγήθηκε µεταξύ σας καµία
τέτοια συζήτηση.
Θέλω ακόµη να σας πω ότι λυπούµαι πάρα πολύ γιατί η θέση σας
τώρα είναι όχι να προσφύγουµε στα διεθνή δικαιοδοτικά όργανα
αλλά να βγούµε µαζί µε τους Τούρκους από το διεθνές δικαιοδοτικό
σύστηµα και να πάµε σε ένα τραπέζι διαπραγµατεύσεων χωρίς
όρους και προϋποθέσεις όπου εκεί βεβαίως θα ισχύσει κατ'
ανάγκην -διότι υπάρχει και δεν µπορεί κανείς να το αµφισβητήσει- ο
συσχετισµός δυνάµεων. Είναι αυτό που συστηµατικά...
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ: Ποιος είπε "χωρίς όρους", κύριε Υπουργέ;
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Α, λέτε να
πάµε µε διαπραγµατεύσεις; Ποιους όρους, δηλαδή;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ: Να πάµε σε διάλογο, εφόσον συντρέξουν
οι όροι και οι προϋποθέσεις.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Τι εννοείτε
"όροι και προϋποθέσεις;" Αυτό είναι πολύ γενικό. Η Κυβέρνηση...
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ: Θα σας τους πω και πάλι, κύριε Υπουργέ.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Με
συγχωρείτε, εγώ επιθυµώ το διάλογο και θα σας πω ποιοι είναι οι
όροι και οι προϋποθέσεις της Κυβέρνησης για να δούµε αν
συµφωνούµε, οπότε δεν υπάρχει θέµα.
Η Κυβέρνηση έχει θέσει ως όρο και προϋπόθεση την αποδοχή από
την Τουρκία της εγκατάλειψης κάθε αναφοράς άµεσης ή έµµεσης
στη βία ή στην απειλή. ∆εύτερον, την αποδοχή του διεθνούς
νοµικού πλαισίου και τρίτον, την αποδοχή της προσφυγής στο
∆ικαστήριο της Χάγης, αν ο διάλογος δεν καταλήξει.
ΠΕΤΡΟΣ ΜΟΛΥΒΙΑΤΗΣ: Ο σεβασµός της εδαφικής ακεραιότητας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, µη
διακόπτετε.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Καλά, αυτό
είναι αυτονόητο, κύριε Μολυβιάτη. ∆ηλαδή, µας κατηγορείτε ότι δεν
το θέτουµε;
ΠΕΤΡΟΣ ΜΟΛΥΒΙΑΤΗΣ: 'Οχι.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Λοιπόν, αν
συµφωνούµε προς τι κάνετε επερώτηση και επιτίθεσθε εναντίον
µου;
ΠΕΤΡΟΣ ΜΟΛΥΒΙΑΤΗΣ: Μα, είναι άλλα τα θέµατα.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Και θα σας
πω τώρα γιατί παραπονιέµαι και γιατί δηµιουργώ θέµα.
∆ιότι, όταν η Αντιπολίτευση πλειοδοτεί, εµένα αυτό δεν µε ενοχλεί.
Μπορεί να µε ενοχλεί εσωτερικά, αλλά έχω µάθει το πολιτικό
κόστος να το βάζω σε δεύτερη µοίρα. Μπορεί να χάνω ψήφους,
επειδή διάφοροι λένε ότι δεν είµαι αρκετά λεβέντης και αρκετά
πολεµοχαρής, αλλά διεθνώς µε ωφελεί διότι, όταν θα πάω να
αναµετρηθώ και να διαπραγµατευθώ, θα πω "ακούστε να δείτε, δεν
είµαι µόνος σε εκείνη τη χώρα, υπάρχει µία Βουλή, υπάρχουν
πολιτικές, ιδού τι λένε οι άλλες πολιτικές δυνάµεις και λάβετέ το
υπόψη σας". ∆εν το κάνω µόνο εγώ αυτό. 'Ολοι οι Υπουργοί
Εξωτερικών το κάνουν.
Εάν, όµως, έρθετε εσείς και πείτε -και χαίροµαι που φαίνεται ότι δεν

το λέτε- "κάντε διαπραγµάτευση µε τους Τούρκους, άρετε το βέτο",
τότε είµαι σε δύσκολη θέση, διότι βέβαια θα µου πουν "αφού το λένε
και οι άλλοι, τότε κάντο και εσύ".
Τώρα για το βέτο: Τι είναι το βέτο; Είναι µία επίδειξη δυνάµεως, που
την κάνω για να προσπορισθώ εγώ πολιτικά οφέλη; Το λέω, γιατί
είναι δικής µου εµπνεύσεως και αποδέχοµαι την πατρότητα. Είναι
κάτι το οποίο το κάνουµε, γιατί το βρήκαµε και δεν το αφήνουµε,
όπως άκουσα εδώ;
Το βέτο στη χρηµατοδότηση είναι το δικαίωµα µιάς χώρας να
αρνηθεί µια κοινοτική πολιτική, έστω και µόνη, αν κρίνει ότι έχει
συµφέροντα µεγάλης σηµασίας. ∆εν είναι η Ελλάδα η µόνη χώρα η
οποία αποµονώνεται πάνω σε ένα θέµα. Υπάρχουν κοινοτικές
πολιτικές µεγάλης εκτάσεως και µεγάλης σηµασίας, οι οποίες επί
δεκαετίες δεν προχώρησαν, γιατί µία χώρα εύρισκε ότι δεν έπρεπε
να τις αφήσει να προχωρήσουν.
Μόνο εδώ είµαστε πανικόβλητοι. Εδώ έχουµε ένα πλέγµα
κατωτερότητας, αυτό που λέει ο λαός µε τη φράση "µας βλέπουν
και οι ξένοι". Θα το έχετε όλοι ακούσει. Αν τσακώνεται κάποιος στο
δρόµο και περνάει ένας τουρίστας, λένε οι άνθρωποι του λαού µας
"µας βλέπουν και οι ξένοι", λες και ο καυγάς δεν είναι αυτός
καθαυτός αρκετά δυσάρεστος και το γεγονός ότι σε βλέπει ένας
ξένος, έχει οποιαδήποτε σηµασία.
Εδώ έχουµε αυτό το πλέγµα κατωτερότητας, ότι κάνουµε κάτι το
οποίο µας αποµονώνει, ότι πρέπει να είµαστε µε τους άλλους, ότι
δεν πρέπει ποτέ να διαφοροποιούµαστε.
Το βέτο λειτούργησε κατ' αρχήν -και το ξέρετε πολύ καλά- για να
επιτύχουµε την έναρξη διαπραγµατεύσεων της Κύπρου µε την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση. ∆εν ήταν ευχερές το εγχείρηµα. Η ιστορία αυτή
ξεκίνησε το 1986 µε την εισαγωγή -χάρη και στη βοήθεια -µπορώ
να το πω τώρα, γιατί έχει φύγει πλέον από την ενεργό πολιτική, του
κ. Γκένσερ, που προήδρευε τότε στο Συµβούλιο- της άποψης ότι "το
Κυπριακό επηρεάζει τις σχέσεις της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης µε την
Τουρκία" προχώρησε παραπέρα µε την εισαγωγή από τον κ.
Μητσοτάκη, στα συµπεράσµατα του ∆ουβλίνου ότι υπάρχει το θέµα
αυτό και ήταν πλέον διαπίστωση των Αρχηγών Κρατών και
Κυβερνήσεων. Εξελίχθηκε σε κοινοτική πολιτική, οικοδοµήθηκε µια
ολόκληρη σχέση της Κοινότητας µε την Κύπρο και καταλήξαµε στην
έναρξη διαπραγµατεύσεων, την οποία αποσπάσαµε -δυστυχώς έτσι
είναι τα κοινοτικά πράγµατα- επειδή δε φερόµεθα καλά. Αν είχαµε
φερθεί καλά και είχαµε τότε παραχωρήσει τη χρηµατοδότηση της
Τουρκίας και την τελωνειακή ένωση εκ των προτέρων, όπως λένε
µερικοί που είναι οπαδοί της καλής συµπεριφοράς έναντι πάντων,
δεν θα µας έδιναν ποτέ την έναρξη διαπραγµατεύσεων µε την
Κύπρο. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
'Εκτοτε συνέβη νέο γεγονός. 'Ηρθε η Τουρκία στα 'Ιµια και
εξεδήλωσε, -όχι τη νέα της άποψη- απεκάλυψε τις προθέσεις της
γύρω από την εδαφική ακεραιότητα της χώρας. Επειδή στην
τελωνειακή ένωση υπάρχει προοίµιο, στο οποίο προβλέπεται ότι
πρέπει η χώρα η οποία συνδέεται µε την Ευρωπαϊκή 'Ενωση να
έχει καλές σχέσεις µε όλα τα κράτη-µέλη της 'Ενωσης,
επικαλούµενοι εµείς το προοίµιο αυτό, που είναι κανόνας της
τελωνειακής ένωσης, είναι ρητό κείµενο της τελωνειακής ένωσης,
είπαµε ότι δεν συντρέχει πια ο λόγος αυτός για την Τουρκία και δεν
πρέπει να ισχύσει η χρηµατοδότηση.
Ποιος σας έβαλε φωτιά στα µπατζάκια σας και ήρθατε σήµερα µε
αυτό το θέµα; Ακούσαµε την κ. Γιαννάκου-Κουτσίκου να λέει ότι και
το Κοινοβούλιο µας πιέζει να το άρουµε. Μα, το Κοινοβούλιο έχει
παγώσει τα πάντα. Το Κοινοβούλιο και συνδράµοντας το ελληνικό
βέτο και αυτοτελώς, έχει παγώσει τα πάντα.
Μας είπε ότι υπάρχουν κάποια συµφέροντα, τα οποία έχουν σχέδια
για την Τουρκία και δρουν στο Κοινοβούλιο. Μα, αυτά όλα είναι
γνωστά. Θα πάµε δηλαδή να ψάχνουµε να βρίσκουµε συµφέροντα
στους διαδρόµους; Υπάρχει ρητή και απερίφραστη πλειοψηφία
εναντίον της χρηµατοδότησης της Τουρκίας στο Κοινοβούλιο.
Θα σας πω ποιες είναι οι εξελίξεις, γιατί πρέπει να είσθε ενήµεροι
για την επικαιρότητα. Αυτήν τη στιγµή κανείς δεν
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συζητά για τη χρηµατοδότηση της Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση. 'Ολοι περιµένουν κατ' αρχήν να δουν, τι θα προκύψει από
την παρούσα φάση ασταθείας. Επιπλέον, όπως ξέρετε, η Κοινότητα
έχει µπροστά της σοβαρότατα προβλήµατα, πρόβληµα συνοχής
κατ' αρχήν και επίλυσης του χρηµατοδοτικού µέλλοντός της και της
Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, πρόβληµα θεσµών, η διεύρυνση έχει
περιέλθει σε τελείως δευτερεύουσα µοίρα, και βεβαίως η διεύρυνση
προς την Τουρκία ως µέλλουσα και εντελώς περιφερειακή
προοπτική έχει τελείως εγκαταλειφθεί.
Γιατί φέρνετε σήµερα και καθιστάται επίκαιρο στην Εθνική
Αντιπροσωπεία, κάτι το οποίο δεν συζητείται και δεν θα συζητηθεί
για µακρό χρονικό διάστηµα;
Γιατί πρέπει εµείς να τρέξουµε να κινηθούµε, να ταράξουµε τα νερά
όπως κάνουµε αυτήν τη στιγµή και να ξαναφέρουµε εµείς στην
επικαιρότητα το θέµα της χρηµατοδότησης της Τουρκίας;
Κολοσσιαίο λάθος. Με συγχωρείτε, αλλά πρόκειται περί
κολοσσιαίου λάθους και σε ό,τι µε αφορά, δεν θα σας ακολουθήσω.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του Υπουργού Εξωτερικών κ.Πάγκαλου)
Τι να πράξω τώρα κύριε Πρόεδρε; Εγώ είµαι στη διάθεσή σας. Σας
είπα και πριν, θέλετε πολύ, θέλετε λίγο, θέλετε καθόλου;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Θέλουµε να
συντοµεύσετε.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών):Ωραία, θα
προσπαθήσω να συντοµεύσω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆ύο λεπτά ακόµη, κύριε
Υπουργέ, για να ολοκληρώσετε.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Υπάρχει
γενικότερη απογοήτευση στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, σχετικά µε την
Τουρκία. Να σας πω κάτι που συνδέεται µε την προοπτική
ενδεχόµενης διενέργειας συµβουλίου σύνδεσης µε την Τουρκία.
'Οπως ξέρετε, δεν συνήλθε το προηγούµενο εξάµηνο από τους
Αγγλους, δεν συνήλθε από τους Αυστριακούς, εκκρεµεί.
Οι Τούρκοι έχουν πει και φαίνεται ότι αυτό πηγάζει κατά κύριο λόγο
από το σηµερινό Πρωθυπουργό και το περιβάλλον του στο οποίο
ανήκει και ο Υπουργός Εξωτερικών ότι δεν δέχονται συζήτηση µε
την Ευρωπαϊκή 'Ενωση πολιτικών θεµάτων. Και τα πολιτικά θέµατα,
προφανώς, δεν είναι µόνο τα έχοντα σχέση µε την Ελλάδα και την
Κύπρο, είναι και οι σχέσεις της Τουρκίας µε τη Συρία, πώς βλέπει
την επαφή της µε το ιρακινό πρόβληµα, τι κάνει στον Καύκασο, τι
γίνεται µε τους Κούρδους κλπ. Η Ευρωπαϊκή 'Ενωση, βεβαίως, όχι
µόνο εµείς αλλά κυρίως οι µεγάλες χώρες, δεν θέλουν να
εκχωρήσουν το πρωτότυπο και πρωτοφανές αυτό καθεστώς
σύνδεσης στην Τουρκία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Αυτό µας διευκολύνει.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Τους είπαν,
αυτονοήτως, χωρίς να χρειάζεται καν να το θυµίσουµε εµείς, ότι
αυτό δεν γίνεται, "δεν έχει ξαναγίνει και δεν πρόκειται να γίνει ούτε
µε σας. ∆εν µπορεί τη στιγµή που στα πλαίσια της συνάντησης
ΑΚΕ, που θα γίνει σε µερικές µέρες στο Ντακάρ, να λέµε στους
ατυχείς πρωθυπουργούς των Αφρικανικών χωρών: "ακούστε να
δείτε, για να έχετε σχέσεις µε την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, πρέπει να
τηρείτε αυτούς τους κανόνες, ανθρώπινα δικαιώµατα, κράτους
δικαίου κλπ., και να έρχεται η Τουρκία, ευρωπαϊκή υποτίθεται χώρα,
υποψήφια προς ένταξη και να µη δέχεται αυτού του είδους τη
συζήτηση, την οποία βεβαίως κάνουµε και µεταξύ µας, γιατί και
µεταξύ µας θέτει η µια στην άλλη χώρα τέτοια ζητήµατα, δηλαδή
θέµατα συµµόρφωσης προς τους καλώς εννοουµένους κανόνες
διεθνούς και εσωτερικής συµπεριφοράς.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας του Υπουργού Εξωτερικών κ.Πάγκαλου)
Βέβαια, υπάρχουν πολλά θέµατα που µένουν αναπάντητα, κύριε
Πρόεδρε. Μπορώ να σας πω δυο λόγια για τους S-300, αν θέλετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, θα
τριτολογήσετε. Κάτι που θεωρείτε κρίσιµο, κρατήστε το να το
αναφέρετε στην τριτολογία σας.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ο

κ.Λουκάκος έκανε µια οµιλία, η οποία πραγµατικά χρήζει
σχολιασµού, γιατί ήταν επί της ουσίας.
( Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του Υπουργού Εξωτερικών κ.Πάγκαλου)
Ολοκληρώνω σε δυο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Υπάρχει ένα πρόβληµα
µε τους χρόνους εδώ όπως ξέρετε. ∆ώστε την απάντηση στον
κ.Λουκάκο και συνεχίστε στην τριτολογία σας.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Να δώσω
αυτήν την απάντηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ναι, αλλά
δευτερολέπτων απάντηση.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Είπε ο
κ.Λουκάκος, ποιος έκανε λάθος; Είναι προφανές: η άποψη της
Κυβέρνησης, όπως διαµορφώθηκε τελικά και η άποψη της
κυπριακής ηγεσίας είναι ότι έγινε λάθος όταν παρεγγέλθησαν οι
πύραυλοι. Αυτό είναι προφανές, διότι όπως είπατε πολύ λογικά και
ο ίδιος, αν δεν είχαµε κάνει λάθος εκτίµηση, δεν θα έπρεπε να
αναστείλουµε την εγκατατάσταση των πυραύλων.
∆εύτερον, µε ρωτήσατε αν θα εγκατασταθούν οι πύραυλοι στην
Κρήτη. Σας απαντώ, ναι. Θα προτιµούσα να σας απαντήσω: "θα
εγκατασταθούν". Αλλά επειδή έχει ήδη συζητηθεί ο γεωγραφικός
χώρος, σας απαντώ και επί του γεωγραφικού χώρου, γιατί αν δεν
τον αναφέρω, θα πουν ότι υπάρχει ζήτηµα.
Τέλος, µε ρωτάτε αν ισχύει ο ενιαίος αµυντικός χώρος και σας
απαντώ και εκεί "ναι". Σας θυµίζω ότι ο ενιαίος αµυντικός χώρος,
κυρίως, είναι µια δήλωση που έκανε ο Ανδρέας Παπανδρέου και
την οποία επανέλαβε ο κ.Μητσοτάκης µετά ταύτα ως
Πρωθυπουργός.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Εγώ;
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Εγώ είµαι εναντίον αυτής της
ιστορίας.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): 'Οχι, όχι, µε
συγχωρείτε, ακούστε τι θέλω να πω.
Κύριε Πρόεδρε, σε µερικά πράγµατα έχετε συµπέσει µε τον Ανδρέα
Παπανδρέου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Σε πολλά, αλλά όχι σε αυτό.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Να σας πω
επί ποίου θέµατος µιλώ. Μιλώ για το casus belli. Εάν δεν κάνω
λάθος, έχετε πει και σεις ...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Αυτό εντάξει και εάν µένατε εκεί,
θα είχε γλυτώσει η Ελλάδα.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Θεωρώ ότι ο
πυρήνας και η βαθύτερη ουσία του ενιαίου αµυντικού δόγµατος
είναι αυτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Αυτό είναι η µόνη ουσία, όλα τα
άλλα είναι ποµφόλυγες.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Πέραν
τούτου θα µου επιτρέψετε να πω ότι υπάρχει και ένα θέµα να
δοθούν στην Κύπρο τα µέσα προς την άµυνά της. Και αυτό θα
συνεχισθεί. Μέσα στα πλαίσια αυτά, εάν θέλετε να έχετε µία
ευρύτερη συζήτηση, καλέστε τον Υπουργό Εθνικής Αµύνης. Θα µου
επιτρέψετε να σας πω ότι θεωρώ πως τα θέµατα εθνικής αµύνης
καλύτερα να µη συζητούνται σε τέτοιο επίπεδο αλλά στην αρµόδια
επιτροπή ή ακόµα καλύτερα σε συνεργασία που θα έχουν στελέχη
των κοµµάτων µε τον Υπουργό Εθνικής Αµύνης, ο οποίος πλέον
χειρίζεται το θέµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι, θέλω
να απολογηθώ για την παραβίαση εκ µέρους µου του Κανονισµού,
αλλά στον κύριο Υπουργό Εξωτερικών έπρεπε να δοθεί
περισσότερος χρόνος, για να απαντήσει σε κάποια ζητήµατα, για τα
οποία, ενδεχοµένως, εάν έµεναν αναπάντητα, θα µπορούσαν να
συναχθούν άλλα συµπεράσµατα. Αυτός είναι ο λόγος και µόνον.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: ∆εν είχε κανείς αντίρρηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Εγώ όµως έχω
αντίρρηση µε τον εαυτό µου, εάν παραβιάζω τον Κανονισµό.
Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από
τα δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας εβδοµήντα
έξι µαθητές και τρεις συνοδοί-καθηγητές του Λυκείου Φιλιατρών του
Νοµού Μεσσηνίας.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
Ο κ. Μολυβιάτης, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
∆ηµοκρατίας, έχει το λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΜΟΛΥΒΙΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήµουν ειλικρινά ευτυχής, εάν
µπορούσα από το Βήµα αυτό να απευθύνω τα συγχαρητήριά µου
προς την Κυβέρνηση για την εξωτερική της πολιτική. Και το λέω
αυτό, διότι πιστεύω ότι τα µεγάλα θέµατα της εξωτερικής µας
πολιτικής πρέπει να είναι έξω και πάνω από την καθηµερινή
κοµµατική αντιπαράθεση, αλλά και διότι στον αιώνα που λήγει για
πρώτη φορά υπάρχουν κοινοί στραγητικοί στόχοι στην εξωτερική
µας πολιτική και αυτό συµβαίνει από τότε που τα υπόλοιπα
κόµµατα και κυρίως το ΠΑ.ΣΟ.Κ. απεδέχθησαν τη βασική
στρατηγική επιλογή της παρατάξεώς µας για το δυτικό
προσανατολισµό της χώρας.
Παρά ταύτα, οι χειρισµοί της Κυβερνήσεως στο τακτικό επίπεδο
είναι τέτοιοι, ώστε µε αναγκάζουν να κάνω τη θλιβερή διαπίστωση
ότι όλα τα µεγάλα θέµατα της εξωτερικής µας πολιτικής βρίσκονται
σε µία σοβαρή οπισθοδρόµηση.
Η θέση της χώρας µας στην Ευρώπη έχει αποδυναµωθεί, οι
ελληνοτουρκικές σχέσεις σηµειώνουν βαριά επιδείνωση, η λύση του
Κυπριακού είναι σήµερα πιο αποµεµακρυσµένη παρά ποτέ και η
ενταξιακή πορεία της Κύπρου στην Ευρώπη συναντά συνεχώς
µεγαλύτερα εµπόδια.
Στο λίγο χρόνο που έχω, θα ήθελα να επικεντρωθώ κυρίως στις
ελληνοτουρκικές σχέσεις, που είναι και το κύριο πρόβληµα -νοµίζω-
της εξωτερικής µας πολιτικής.
Θα ήθελα όµως πολύ σύντοµα να κάνω δύο, τρεις παρατηρήσεις.
Για το Σκοπιανό, κύριε Υπουργέ, εγώ συµφωνώ για τη στρατηγική
σηµασία των σχέσεων Ελλάδος και Σκοπίων, που ανέπτυξε και ο
κύριος επίτιµος Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας. 'Ηθελα όµως να
σας ρωτήσω το εξής: Εάν πιστεύατε ότι το θέµα του ονόµατος είναι
δευτερεύον, καλώς υπογράψατε την ενδιάµεση συµφωνία. ∆ιότι µε
την ενδιάµεση συµφωνία η Ελλάς απογύµνωσε τελείως τη
διαπραγµατευτική της θέση και δεν χρειάζεται να το αναλύσω αυτό.
Εάν όµως αποδίδετε σηµασία στο θέµα του ονόµατος, τότε κακώς
υπογράψατε την ενδιάµεση συµφωνία.
Για το βέτο, κύριε Υπουργέ, της Ελλάδος στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση,
ασφαλώς παρερµηνεύσατε τη θέση που εξέφρασαν οι οµιλητές της
Νέας ∆ηµοκρατίας. Κανείς δεν σας λέει να αποσύρετε το βέτο.
Ασκούµε όµως κριτική στον τρόπο µε τον οποίο χειριστήκατε το
θέµα. Και τούτο κυρίως διότι, ενώ σκοπός του βέτο ήταν να ασκηθεί
πίεση στην Τουρκία, το βέτο έγινε µπούµερανγκ και συσπείρωσε
τους υπόλοιπους δεκατέσσερις εναντίον της Ελλάδος. Αυτό
ασφαλώς δεν αποτελεί ένδειξη διπλωµατικής δεξιοτεχνίας της
εξωτερικής πολιτικής της Κυβερνήσεως.
'Οµως, κύριε Υπουργέ, ποιο ήταν το αντικείµενο του βέτο; 'Ηταν να
πεισθεί η Τουρκία να προσφύγει στη Χάγη για το θέµα των Ιµίων.
Εγώ πρέπει να σας οµολογήσω ότι δεν αντιλαµβάνοµαι αυτήν τη
λογική. Αν το µεταφέρουµε αυτό στο ιδιωτικό πεδίο, είναι σαν να λες
σε κάποιον, ο οποίος διεκδικεί το σπίτι σου, ότι θα σε πληρώσω,
εάν θα πας στα δικαστήρια για να µου πάρεις το σπίτι. Εάν ο
σκοπός του βέτο ήταν να πεισθεί η Τουρκία να άρει τη διεκδίκησή
της επί των Ιµίων, αυτό θα είχε κάποια καλύτερη λογική, αλλά όχι ο
σκοπός τον οποίο θέσατε.
Για τους S-300, κύριε Υπουργέ, πιστεύω ότι η ευθύνη της
Κυβέρνησής σας είναι άµεση. ∆ιότι το συµβόλαιο της προµηθείας
των S-300 υπεγράφη τον Ιανουάριο του 1997, όταν
Πρωθυπουργός ήταν ο κ. Σηµίτης και Υπουργός των Εξωτερικών

σείς, κύριε Πάγκαλε, και είχατε τη δυνατότητα να µαταιώσετε την
υπογραφή του συµβολαίου, εάν διαφωνούσατε. ∆ιότι, εφόσον
πράγµατι ισχύει το δόγµα του ενιαίου αµυντικού χώρου, ισχύει και η
συναπόφαση. Εάν δεν ίσχυε η συναπόφαση, τότε θα µπορούσε η
µία χώρα να εµπλέξει σε πόλεµο την άλλη, χωρίς καν µια άλλη
χώρα να το πάρει είδηση.
Εποµένως απαντήσατε στο ερώτηµα που θα σας έθετα, εάν κάνατε
λάθος τότε ή εάν συνυπογράψατε µια πολιτική, στην οποία δεν
πιστεύατε. Απαντήσατε ότι κάνατε λάθος.
Εγώ εκεί που θα σας επικρίνω κύριε Υπουργέ, είναι στον τρόπο µε
τον οποίον προσπαθήσατε να απαγκιστρωθείτε από αυτό το λάθος.
∆εν πετύχατε ούτε τις προϋποθέσεις που εσείς, η ελληνική
Κυβέρνηση, είχατε θέσει για να µην εγκατασταθούν οι πύραυλοι στη
Κύπρο, ούτε κάποιο άλλο αντάλλαγµα.
Απλώς, και λυπούµαι που θα το πω, ετράπητε εις άτακτον φυγήν.
∆ιότι µόλις ανακοινώθηκε η απόφαση ότι οι πύραυλοι δεν θα
εγκατασταθούν στην Κύπρο, ακολούθησε µία οµοβροντία
δηλώσεων της γερµανικής προεδρίας, του εκπροσώπου της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, και του 'Αγγλου απεσταλµένου κ. Χάνλεϊ, ο
οποίος παίζει και ρόλο κλειδί. 'Ολοι αυτοί µας είπαν ότι, πρώτον, η
Τουρκία δεν οφείλει καµία χειρονοµία προς την Κύπρο και την
Ελλάδα έναντι της µη εγκαταστάσεως των πυραύλων.
∆εύτερον, ότι η Κύπρος δεν θα µπει στην Ευρώπη, εάν δεν λυθεί το
Κυπριακό και τρίτον, µας υπέδειξαν και ποια είναι η λύση του
Κυπριακού, η συνοµοσπονδία, η λύση δηλαδή την οποία ζητάει η
Τουρκία.
∆ηλαδή, εάν είχαν πάει οι πύραυλοι στην Κύπρο, κύριε Υπουργέ, τι
χειρότερο θα είχαµε υποστεί; 'Ολοι µας λένε ότι ούτε η Κύπρος θα
µπεί. Και ότι πρέπει να υποστηρίξετε τη λύση της συνοµοσπονδίας,
η οποία είναι και η χειρότερη λύση. ∆ιότι συνοµοσπονδία σηµαίνει
ότι η Τουρκία θα κατέχει το βορρά και θα ελέγχει το νότο.
Ως προς την Κρήτη, κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω εάν θα πάνε οι
πύραυλοι εκεί ή όχι. Θέλω να σας πω όµως ότι είναι µια
πρωτοφανής ενέργεια να προµηθεύεται µία χώρα και δη η Ελλάς
µείζον και πανάκριβο οπλικό σύστηµα, όχι µε βάση τα στρατιωτικά
κριτήρια που θα εξυπηρετούσαν την άµυνα της χώρας, διότι οι
πύραυλοι συνεξετάστηκαν µε τους PATRIOT και απερρίφθησαν,
αλλά για να καλύψει τα διπλωµατικά της σφάλµατα και τις πολιτικές
της σκοπιµότητες. Αυτό είναι άνευ προηγουµένου.
'Ερχοµαι τώρα, κύριοι συνάδελφοι, στις ελληνοτουρκικές σχέσεις.
Εγώ πιστεύω ότι έχει η Κυβέρνησή σας λανθασµένη στρατηγική
σύλληψη της ουσίας του ελληνοτουρκικού προβλήµατος. Και αυτό
το λέω για τον εξής λόγο.
Η θέση της Ελλάδος, κύριε Υπουργέ, είναι ότι πρέπει να διατηρηθεί
το status quo. Και η θέση της Τουρκίας είναι ότι πρέπει να
ανατραπεί το status quo και να εγκατασταθεί στο Αιγαίο ένα
καθεστώς συγκυριαρχίας.
Λογικά αυτό θα έπρεπε να έχει ως συνέπεια ότι η Ελλάς παραµένει
ως ογκόλιθος αµετακίνητη στη θέση της, ότι δεν δέχεται τίποτα το
οποίο να υπονοµεύει, να ανατρέπει το status quo. Και η Τουρκία
έπρεπε να είναι εκείνη η οποία θα προσπαθούσε µε τις ενέργειες,
µε τις δηλώσεις της, µε τις πράξεις της, να υπονοµεύσει τη θέση
µας.
Στην πράξη γίνεται ακριβώς το αντίθετο. Η Τουρκία παραµένει
αµετάβλητη και σταθερή στη θέση της, ενώ εµείς παίρνουµε
συνεχώς πρωτοβουλίες και κάνουµε κινήσεις, οι οποίες -όχι εκ
προθέσεως- ως αποτέλεσµα έχουν την υπονόµευση της θέσεώς
µας.
Αναφέροµαι, κύριε Υπουργέ, στη βήµα προς βήµα πολιτική σας -
µακαρία τη λήξη, ελπίζω-αναφέροµαι στον κίνδυνο της Μαδρίτης,
αναφέροµαι επίσης, κύριε Υπουργέ, στη θέση σας περί
παραποµπής όλων των προβληµάτων στη Χάγη.
Μη µου πείτε ότι αυτό είναι αυτονόητο δικαίωµα, διότι έχουµε
αποδεχθεί τη γενική δικαιοδοσία της Χάγης και εάν την αποδεχθεί
και η Τουρκία, ούτως ή άλλως θα έχει το
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δικαίωµα να το κάνει.
Η Χάγη είναι µια από τις πολλές διαδικασίες που προβλέπει το
∆ιεθνές ∆ίκαιο για την επίλυση των προβληµάτων. ∆εν είναι η µόνη.
Και λυπούµαι να σας πω ότι κατά τη γνώµη µου κακώς την έχετε
καταστήσει σηµαία της πολιτικής σας. Είµαι βέβαιος ότι θα έχετε
διαβάσει τη δήλωση αναγνωρίσεως εκ µέρους της Ελλάδος της
γενικής δικαιοδοσίας της Χάγης, την οποία υπέγραψε ο συνάδελφός
σας κ.Παπούλιας.
Εκεί, κύριε Υπουργέ, αναφέρεται ότι η δικαιοδοσία της Χάγης ισχύει
για θέµατα νοµικής φύσεως. Και, εν πάση περιπτώσει, η Ελλάς
απέκλεισε µε ρητή της επιφύλαξη θέµατα τα οποία αφορούν την
ασφάλειά της και την άµυνά της.
'Οταν όµως εσείς, κύριε Υπουργέ, προσκαλείτε την Τουρκία να
προσφύγει στη Χάγη για το θέµα της οχυρώσεως των νήσων, δεν
φοβάσθε ότι εκτίθεσθε στον κίνδυνο να θεωρηθείτε ότι
απεµπολήσατε αυτήν την επιφύλαξη, ότι απεµπολήσατε αυτήν τη
ρήτρα;
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Πότε έγινε
αυτό;
ΠΕΤΡΟΣ ΜΟΛΥΒΙΑΤΗΣ: 'Εγινε, κύριε Υπουργέ, µε τη συνέντευξη
που δώσατε στη Μιλλιέτ και το οποίο ουδέποτε διαψεύσατε. Λέτε
εδώ στη συνέντευξη: "Εξοπλισµός των νησιών. Στο θέµα αυτό
παίζει µεγάλο ρόλο η αµοιβαία έλλειψη εµπιστοσύνης. 'Ισως κάποια
µέρα ...κλπ.
Και αυτό είναι ένα θέµα, το οποίο µπορεί η Τουρκία να το φέρει στο
∆ιεθνές ∆ικαστήριο".Είναι δήλωσή σας στην Μιλλιέτ την οποία
απ'ό,τι ξέρω δεν διαψεύσατε.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Μπορεί να το
φέρουν. Από εµένα εξαρτάται εάν θα το φέρουν;
ΠΕΤΡΟΣ ΜΟΛΥΒΙΑΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σας είπα ότι µε τη
δήλωσή σας αυτή κινδυνεύετε να θεωρηθείτε ότι απεµπολείτε τη
ρήτρα που έχει διατυπώσει η Κυβέρνησή σας, όταν απεδέχθη την
αναγνώριση. Εάν το φέρει η Τουρκία, θα το απορρίψετε, διότι
έχουµε διατυπώσει επιφύλαξη.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Υπάρχουν
δεκάδες δηλώσεις µου που δεν έχετε διαβάσει µε τόση προσοχή
όσο τη Μιλλιέτ. Θα σας απαντήσω µετά επ' αυτού.
ΠΕΤΡΟΣ ΜΟΛΥΒΙΑΤΗΣ: Καλώς.
Εν πάση περιπτώσει, αυτά που σας ανέφερα αποτελούν
µονοµερείς διολισθήσεις από την πάγια θέση της Ελλάδος χωρίς
κανένα απολύτως αντάλλαγµα. Και δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί η
Τουρκία πρέπει να µένει αµετακίνητη και εµείς να κάνουµε αυτές τις
µονοµερείς υποχωρήσεις.
Τι πήρατε ως αντάλλαγµα; Τη διεθνή υποστήριξη;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ: Τι χάσαµε;
ΠΕΤΡΟΣ ΜΟΛΥΒΙΑΤΗΣ: Υπονοµεύσαµε τη θέση µας, κύριε
Ροκόφυλλε -αυτό χάσαµε- ότι δεν δεχόµεθαµεταβολή του status
quo.
'Ισως, κύριε Υπουργέ, να αποβλέπατε -διότι εγώ σας αποδίδω
καλές προθέσεις- να εξασφαλίσετε διεθνή υποστήριξη για την
Ελλάδα. Αλλά η διεθνή υποστήριξη -και εγώ είµαι ο τελευταίος που
θα µειώσω τη σηµασία των διεθνών στηριγµάτων- δεν είναι
αυτοσκοπός. Επιδιώκει κανείς τη διεθνής υποστήριξη, για να
προωθήσει τις θέσεις του. ∆εν εγκαταλείπει τις θέσεις του για να
εξασφαλίσει τη διεθνή υποστήριξη. Παράδειγµα η βήµα προς βήµα
πολιτική σας, που την εξαγγείλατε κατά την επίσκεψη του κυρίου
Πρωθυπουργού στην Ουάσιγκτον. Την υπεστήριξαν οι ΗΠΑ αυτήν
την πολιτική. Αλλά το στήριγµα αυτό υπήρξε εφήµερο, διότι µόλις η
Τουρκία απέρριψε αυτήν την πολιτική, έπαψαν να τη στηρίζουν και
οι ΗΠΑ.
Επειδή µιλήσατε για τη θέση της Νέας ∆ηµοκρατίας, εγώ θα ήθελα
να σας πω το εξής. Η Νέα ∆ηµοκρατία πιστεύει ότι η εξοµάλυνση
των ελληνοτουρκικών σχέσεων είναι προς το συµφέρον και των δύο
λαών, αλλά και προς το συµφέρον της ειρήνης, της σταθερότητας
και της ασφάλειας στην περιοχή µας. ∆εν αρκεί όµως αυτό να το
θέλει µόνο η µία πλευρά. Πρέπει να το θέλουν και οι δύο πλευρές.
Πρέπει επίσης να καταστεί σαφές υπό ποίους όρους θα γίνει αυτή η
εξοµάλυνση. Ποιο είναι το τίµηµα και ποιος θα το πληρώσει. 'Ολα
αυτά, κύριε Υπουργέ, µπορούν να διευκρινιστούν, εάν η Κυβέρνησή
σας καταστρώσει επιτέλους µια ενιαία και µακροπρόθεσµη
στρατηγική µε συνεργασία όλων των πολιτικών δυνάµεων του

τόπου. Μέσα στα πλαίσια αυτής της στρατηγικής να καθορίσει
σαφείς και σταθερές θέσεις, τις οποίες να υποστηρίξουµε όλοι µαζί,
κύριε Υπουργέ. Να µπορέσει η Κυβέρνησή σας επιτέλους να
µιλήσει µε µία φωνή, διότι, εάν η Κυβέρνηση δεν µπορεί να πείσει
τα µέλη της και τα στελέχη του κόµµατός της, πώς θα πείσει τους
τρίτους; Να αποκατασταθεί επίσης ένας καλύτερος συντονισµός
µεταξύ Αθηνών και Λευκωσίας.
Να ενισχυθεί επιτέλους χωρίς άλλες καθυστερήσεις η αποτρεπτική
δύναµη της χώρας. Και τότε, κύριε Υπουργέ, να είστε βέβαιος ότι θα
µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε την Τουρκία µε
αποφασιστικότητα, µέχρις ότου υπάρξουν και στην Τουρκία φωνές
λογικής και ειρήνης. Μέχρι τότε νοµίζω ότι πρέπει να µείνετε
αµετακίνητοι.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Βασίλειος Μαγγίνας
έχει το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µερικές παρατηρήσεις
θέλω να κάνω. Και θα ήθελα ξεκινώντας να προεκτείνω την
αναφορά του µόλις κατελθόντος κ. Μολυβιάτη σε σχέση µε τη
συνέντευξη του κυρίου Υπουργού στη "Μιλλιέτ".
Κύριε Υπουργέ, σαφέστατα θα σας θέσω δύο ερωτήµατα και
παρακαλώ, αν έχετε την καλοσύνη, να απαντήσετε.
'Εχετε συµφωνήσει να θέσετε υπό την κρίση του ∆ιεθνούς
∆ικαστηρίου της Χάγης θέµατα που αφορούν την ασφάλεια και τα
κυριαρχικά µας δικαιώµατα; Αυτό είναι το ένα.
Το δεύτερο -γιατί είπα και στην πρωτολογία µου ότι µε πολλή
ευκολία περίπου εγκαταλείψατε το θέµα των χωρικών υδάτων στο
κείµενο της Μαδρίτης- ερώτηµα είναι το εξής: Προτίθεται η
Κυβέρνηση να επιφέρει οποιαδήποτε µεταβολή στο πλέγµα
χωρικών υδάτων και εναερίου χώρου;
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Τόσο
σοβαρές ερωτήσεις!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ: Σοβαρές δεν τις χαρακτήρισα εγώ, αν και
τις θεωρώ.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Τουλάχιστον
από τον κ. Μολυβιάτη δεν διδάσκεστε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ: Ακούστε. Κατ'επανάληψη, κύριε Υπουργέ,
διαρκούσης αυτής της διώρου και πλέον συζητήσεως έχετε
προκαλέσει ένα κλίµα, το οποίο είναι τουλάχιστον ανοίκειο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Εγώ έχω
προκαλέσει; Ο Αρχηγός σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ: Το αντιπαρέρχοµαι. 'Εχετε στιγµές,
φράσεις, λόγους..
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, κύριε
Μαγγίνα, σας παρακαλώ θερµά...
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ: 'Οταν το αντιπαρέρχοµαι, µη
δηµιουργείτε...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης):...ας µην ανεβάσουµε
τώρα τους τόνους.
Κύριε Μαγγίνα, συνεχίστε, παρακαλώ.
Σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, µη διακόπτετε, για να ολοκληρωθεί
οµαλά η συζήτηση.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ: Το θέµα των Σκοπίων, κύριε Υπουργέ, το
περάσατε πάρα πολύ απλά λέγοντας...
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Μαγγίνα...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ.
Κύριε Μαγγίνα, να απευθύνεστε στο Προεδρείο. Μην κάνετε
διάλογο κατευθείαν και προκαλείτε και απαντήσεις.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ: Καλώς.
Το  θέµα  των  Σκοπίων,  κύριε  Πρόεδρε,  ο  κύριος  Υπουργός  το
αντιπαρήλθε  µε  πολλή  ευκολία.  Και  είπε,  ας  µη  συζητήσουµε
γι'αυτό,  ας  µη  συζητήσουµε  για  εκείνο,  κλπ.  ∆εν  ανεφέρθη
καθόλου  ο  κύριος  Υπουργός  στην  απόφαση  της  πρώτης,  µετά
το  1993,  κυβερνήσεως  του  ΠΑ.ΣΟ.Κ.  υπό  τον  Ανδρέα
Παπανδρέου  και  στο  αναποτελεσµατικό  και  βλαπτικό  εµπάργκο
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το οποίο επιβάλατε τότε, την εποχή εκείνη.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Είπαµε να
µην το κάνουµε αυτό, κύριε Μαγγίνα. Να σας πω για το Σαµαρά...
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ: Κύριε Υπουργέ, ακούστε. Να πείτε ό,τι
θέλετε, αλλά αφήστε µε να ολοκληρώσω πέντε σκέψεις.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Πρέπει να
ξέρετε και εσείς τι θέλετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, µετά την
ολοκλήρωση των δευτερολογιών, θα τριτολογήσετε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ: 'Οσον αφορά στην ενδιάµεση συµφωνία,
σας είπε ο κ. Μολυβιάτης. Πράγµατι, εάν το όνοµα δεν σας
ενδιαφέρει, καλώς την κάνατε. Εάν, όµως, το όνοµα σας ενδιαφέρει
-και πρέπει να σας ενδιαφέρει, είναι εθνικό χρέος σας να σας
ενδιαφέρει, ασχέτως του πώς ακριβώς θα διατυπωθεί- τότε ήταν µία
κακή συµφωνία.
'Οσον αφορά την τελευταία επίσκεψή σας στα Σκόπια, την οποία
περίπου χαρακτηρίσατε ιστορικού επιπέδου, θέλω να πω, κύριε
Υπουργέ, ότι καλώς επράξατε και πήγατε.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ο κ.
Μητσοτάκης το είπε. ∆εν το είπα εγώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ: Το πρόβληµα είναι ότι δεν την
προετοιµάσατε, σωστά. Χωρίς αυτό να µας προκαλεί καµία έκπληξη
όπως δυστυχώς δεν προετοιµάζετε πάρα πολλά, τα οποία γίνονται
µε τη φροντίδα του Υπουργείου των Εξωτερικών. Είναι, όµως,
καταπληκτικό, πολύ σηµαντικό, το γεγονός ότι πράγµατι σήµερα
από αυτήν την επερώτηση υπάρχει είδηση. Υπάρχει η είδηση της
οµολογίας του λάθους σας. Αυτό σας τιµά.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Το έχω πει
άλλες δέκα φορές. ∆εν διαβάζετε εφηµερίδες;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ: Είναι γενναίο. Καλά κάνατε και είπατε ότι
πράγµατι η απόφαση για τους S-300 ήταν ένα λάθος.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Το λέω
συνέχεια.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ: Βέβαια, ήταν εξίσου µεγάλο λάθος το
γεγονός ότι εµπαίξατε για µακρύ χρονικό διάστηµα τον ελληνικό λαό
και δηµιουργήσατε πλείστα όσα προβλήµατα, µέχρι να φθάσετε στο
τέλος να µην εγκατασταθούν οι πύραυλοι στην Κύπρο. 'Οσον
αφορά στην εγκατάστασή τους στην Κρήτη, πιστεύω να συµφωνείτε
ότι ουδείς επείσθη ότι οι πύραυλοι θα εγκατασταθούν στην Κρήτη.
Αυτό όµως δεν το θίγω περαιτέρω. Θα περιµένουµε, να δούµε πώς
θα εξελιχθεί το θέµα.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Αλλά κάνετε
εν τω µεταξύ τη ζηµιά σας µε αυτά που λέτε τώρα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ: ∆εν κάνω καµία ζηµιά. Αναζητώ ίσως
περίσσευµα γενναιότητος, όπως για την οµολογία του λάθους,
µήπως προχωρήσετε και πείτε κάτι περισσότερο. Εγώ δεν λέω
τίποτε. Λέω απλώς ότι δεν επείσθην από τα λεγόµενά σας, ότι τους
πυραύλους θα τους εγκαταστήσετε στην Κρήτη.
Εν πάση περιπτώσει, κλείνω, κύριε Υπουργέ, αναφερόµενος σε δύο
θέµατα, τα οποία θίξατε και είπατε, "πως έγιναν έτσι", "πως
ελέχθησαν έτσι".
Πρώτον, όσον αφορά το θέµα του βέτο, µε λίγα λόγια, σας είπα ότι
το βέτο το χάνετε. Είναι βέβαιο ότι το χάνετε. Και το γνωρίζετε πολύ
καλά.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Τίποτε δεν
µπορεί να σας σταµατήσει. Είσθε ακάθεκτος!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ: Αν µπορείτε λοιπόν, κύριε Υπουργέ,
ανταλλάξετέ το µε κάτι. Κάνετε κάποιους χειρισµούς, σε τρόπο ώστε
και να φανείτε ότι πράγµατι υποβοηθείτε την ευρωπαϊκή
προσέγγιση της Τουρκίας, γεγονός που θα έχει πολλαπλά θετικές
επιπτώσεις και για να µην υποστείτε, εν πάση περιπτώσει, να µην
υποστεί η χώρα την ταπείνωση ότι ξεπεράστηκε το πρόβληµα,
χρηµατοδοτήθηκε η Τουρκία, προσεγγίζει η Τουρκία παρά τις

σθεναρές αντιδράσεις τις δικές σας.
'Οσον αφορά στο διάλογο, είπα πάρα πολύ καθαρά -νοµίζω ότι
αναφέρατε και εσείς- κάποιες προϋποθέσεις. ∆εν νοµίζω ότι
διαφωνούµε επ'αυτού. Είναι θέµα εδαφικής ακεραιότητας -να µην
υπάρχει καµία αµφισβήτηση επ'αυτού-και θέµα αποδοχής των
κανόνων του ∆ιεθνούς ∆ικαίου και των ∆ιεθνών Συνθηκών, για να
µπορέσει να ξεκινήσει µια τέτοια προσπάθεια.
Τέλος, κύριε Υπουργέ, επειδή είπατε ότι πηγαίνοντας στο εξωτερικό
αισθάνεσθε καλά, όταν εµείς πλειοδοτούµε, θέλω να σας πω ότι
εµείς δεν κινούµεθα µε αυτήν τη λογική. Ασφαλώς και θέλουµε να
επιτυγχάνετε σε κάθε προσπάθεια, την οποία επιχειρείτε. Αλλά ο
στόχος µας δεν είναι η πλειοδοσία. Ο στόχος µας είναι να
επιλύονται µε τον πλέον πρόσφορο, µε τον πλέον συµφέροντα
τρόπο οι επιδιώξεις του ελληνικού έθνους. Και µε αυτήν την έννοια
ασφαλώς και είµαστε οι πρώτοι και οι καλύτεροι βοηθοί σας.
Και πρέπει να σας πω -γιατί φαίνεται ότι επιλεκτικά θυµάσθε- ότι
είσθε οι τελευταίοι ως κυβερνών κόµµα, που έχετε δικαίωµα να
κατηγορήσετε τη Νέα ∆ηµοκρατία για τη στάση που έχει τηρήσει σε
όλες τις προσπάθειές σας γύρω από την εξωτερική πολιτική και όχι
µόνο, αλλά και σε προσπάθειες σε άλλα πολύ σηµαντικά θέµατα.
Απλώς, πηγαίνετε λίγα χρόνια πίσω και σκεφθείτε, ιδιαίτερα στην
εξωτερική πολιτική, αλλά και σε άλλους τοµείς, ποια ήταν η
συµπεριφορά του τότε Αρχηγού του κόµµατός σας, αλλά και
αργότερα, γύρω από θέµατα τέτοια, όταν η Νέα ∆ηµοκρατία
εχειρίζετο τα θέµατα της εξωτερικής πολιτικής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Θέλετε να µιλήσετε, κύριε
Υπουργέ;
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): 'Οχι, κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Η κ. Γιαννάκου έχει το
λόγο.
ΜΑΡΙΕΤΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, θα µπορούσα απλώς να
σας ζητήσω να διαβάσετε τι είπα. Με εκπλήξατε, ειλικρινά. Εγώ δεν
είπα σε καµία περίπτωση ότι, εάν έχετε δοκιµάσει και δεν έχετε βρει
κανέναν τρόπο και κανένα µέσο, το όποιο βέτο -το οποίο
εκφυλίζεται σιγά-σιγά- να το ανταλλάξετε µε άλλα πράγµατα, που
είναι προς το εθνικό συµφέρον της χώρας, να το άρετε. Εάν το έχετε
δοκιµάσει και δεν µπορεί να γίνει, ασφαλώς µπορείτε να
διατηρήσετε το βέτο. ∆εν είπα τίποτε λοιπόν απ'αυτά που είπατε.
Με εκπλήξατε επίσης, γιατί ισχυρισθήκατε ότι, επειδή αυτήν τη
στιγµή δεν συζητάει κανένας γι' αυτό το θέµα πώς το φέρνουµε
εµείς εδώ. Νοµίζω ότι είναι δικαίωµά µας να φέρουµε ό,τι θεωρούµε
προς συζήτηση κύριε Υπουργέ. Και εσείς το έχετε κάνει στο
παρελθόν. Νοµίζω πως πρέπει να παραµερισθούν τα ταµπού γύρω
από τις συζητήσεις για την εξωτερική πολιτική.
Και εσείς, κάλλιον παντός άλλου, γνωρίζετε ότι πρόθεση της Νέας
∆ηµοκρατίας και ιδιαίτερα πολλών εξ ηµών είναι να είµαστε
συµπληρωµατικοί στις προσπάθειες που κάνει το Υπουργείο των
Εξωτερικών.
Επίσης, να σας θυµίσω ότι, εάν εµείς κάθε φορά υπερθεµατίζουµε,
µάλλον θα µας κατηγορήσετε ως εθνικιστές, όπως το έχετε κάνει σε
πολλές περιπτώσεις στο παρελθόν.
Η εξωτερική πολιτική, κύριε Υπουργέ, είναι µία συνεχής
διαπραγµάτευση. Εσείς έχετε υπάρξει διαπραγµατευτής, το ξέρετε
καλύτερα απ' όλους. Εξωτερική πολιτική, επίσης, χωρίς ξένους δεν
γίνεται. Πού είδατε αυτήν τη θεωρία ότι δεν µας νοιάζει τι λένε οι
ξένοι;
Η εξωτερική πολιτική είναι µία συνεχής διαπραγµάτευση µε ξένους,
µέσω της οποίας προσπαθούµε να διατηρήσουµε το εθνικό
κεκτηµένο και προωθούµε νέα συµφέροντα, γιατί έχουµε
συµφέροντα και στην περιοχή και αλλού.
Επίσης, κύριε Υπουργέ, δεν µου είπατε τίποτα γι'αυτές τις
αντιφατικές δηλώσεις, αφού υποτίθεται ότι και το δόγµα του ενιαίου
αµυντικού χώρου που διατηρείται όπως είπατε, διατηρεί και τους
δεσµούς   των  δύο   κυβερνήσεων  σε  καλύτερο  επίπεδο.
∆ηλώνει σαφώς ο Υπουργός 'Αµυνας ότι θα υπάρξουν νέα
εξοπλιστικά συστήµατα για την Κύπρο, που θα καλύψουν την
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έλλειψη των S-300. Ο κ. Κληρίδης δηλώνει ότι παγώνει τα
εξοπλιστικά προγράµµατα. ∆ήλωσε µάλιστα χθες ότι "δεν θα
διακυβεύσω το µέλλον της Κύπρου προς χάριν της ένταξης στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση".
Θέλω να µου πείτε, εάν ξέρετε, κύριε Υπουργέ, αποτελεί αλλαγή
πλεύσης σε σχέση µε τον ευθύ και απόλυτο στόχο που είχαµε και
είχαν για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Επιθυµεί άλλος
συνάδελφος να δευτερολογήσει; Κανείς.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κατ'αρχήν να
απαντήσω, γιατί ετέθη και από άλλο συνάδελφο ότι εγώ πιστεύω ότι
οι δηλώσεις του Προέδρου Κληρίδη δηλώνουν το αυτονόητο,
δηλαδή ότι η Κύπρος δεν προτίθεται να δεχθεί µείωση της εθνικής
της κυριαρχίας ή διχοτόµηση του νησιού για να γίνει µέλος στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Αυτό υπήρχε ως άποψη, υπάρχει και
επαναλαµβάνεται.
Επειδή, όµως, ετέθη από πολλούς συναδέλφους το θέµα του
χειρισµού των S-300, δεν έκανα καµία πράξη θάρρους. Από την
αρχή αυτής της ιστορίας είπα απερίφραστα ότι οι πύραυλοι δεν
έπρεπε να είχαν παραγγελθεί και έχω πει και τους λόγους.
Μπορείτε να ψάξετε, να τους βρείτε. ∆εν έχει νόηµα να
επαναλαµβάνουµε συνεχώς τα ίδια και τα ίδια, επειδή κάποιοι
συνάδελφοι σκέφθηκαν ότι πρέπει να ξαναγίνει αυτή η συζήτηση για
λόγους που δεν έχουν καµία σχέση µε την καλώς εννοούµενη
επικαιρότητα. ∆εν είναι πλέον επίκαιροι οι S-300.
Αλλά είναι σαφές ότι αυτή η πράξη, η απόσυρση δηλαδή των
πυραύλων από την Κύπρο, δεν έγινε για δύο λόγους. Και αυτό το
είπαν ρητά και ο Πρόεδρος Κληρίδης και ο Πρωθυπουργός κ.
Σηµίτης.
Πρώτον, δεν υποκύψαµε σε πιέσεις της Τουρκίας. Οι οποιεσδήποτε
απόψεις της Τουρκίας µας ήταν αδιάφορες σε όλη τη διάρκεια αυτής
της συζήτησης.
∆εύτερον, δεν δεχθήκαµε συζήτηση για τους πυραύλους µε όσους
ήθελαν να συζητήσουν µαζί µας γι'αυτό το θέµα, που να µην
περιελάµβανε µία γενικότερη αντίληψη για την κατάσταση στην
Κύπρο και, συγκεκριµένα, για την ανάγκη να µειωθεί η ένταση και οι
εξοπλισµοί στο νησί. ∆εν υπήρξε δηλαδή συζήτηση do ut des, αυτό
θα κάνω και αυτό θα κάνεις, αλλά ως αποτέλεσµα αυτού του είδους
της συζήτησης προέκυψαν µία σειρά από θέσεις. Θα σας αναφέρω
τον Πρόεδρο Κλίντον, θα σας αναφέρω τον Πρωθυπουργό κ.
Μπλερ, θα σας αναφέρω δηλώσεις των Υπουργείων Εξωτερικών
της Γερµανίας, της Γαλλίας, ενός πλήθους άλλων χωρών και της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης στο σύνολό της, οι οποίες δηλώσεις αυτές, µε
έναν τρόπο που δεν έχει γίνει ποτέ µέχρι τώρα στο παρελθόν,
θέτουν το θέµα της αποστρατιωτικοποίησης του νησιού και της
ανάγκης να υπάρξουν διαπραγµατεύσεις προς αυτήν την
κατεύθυνση.
Eίναι προφανές ότι αυτές οι δύο στοχεύσεις της κοινής µας
εξωτερικής πολιτικής, δηλαδή η ασφάλεια του νησιού και η πρόοδος
προς την αποστρατιωτικοποίηση εξαιτίας αυτού του πυραυλικού
συστήµατος, είχαν φανεί αντιφατικές σε πολλούς από τους
συνοµιλητές µας. Αυτή είναι η πραγµατική ιστορία. Και αυτό δεν το
βλέπουµε ούτε ως ανταλλάγµατα ούτε, εν πάση περιπτώσει κύριοι
συνάδελφοι, µε ενδιαφέρει εµένα εάν θα πει ο ελληνικός λαός ότι
είναι πιο γενναίοι οι νεοδηµοκράτες και αν ήταν, θα κρατούσαν τους
πυραύλους και θα γινόταν ο χαµός, αν υπάρχουν τέτοιου είδους
απόψεις.
∆εν προσεγγίζεται η εξωτερική πολιτική µε τέτοια κριτήρια και πολύ
λυπάµαι, αν κάποιοι το κάνουν έτσι.
Σε ό,τι αφορά τώρα τη συνέντευξη στη "Μιλλιέτ", την οποία ανέφερε
ο κ. Μολυβιάτης, χαίροµαι ιδιαίτερα που διαβάζει τον τουρκικό
Τύπο. Βρήκα άλλον έναν που διαβάζει τον τουρκικό Τύπο. Κάθε
πρωί, αφού ταλαιπωρηθώ διαβάζοντας τον ελληνικό Τύπο περνάω
σε µία ακόµα πιο επώδυνη φάση, γιατί πρέπει να κάνω µία

επισκόπηση του τουρκικού Τύπου. Σας διαβεβαιώ ότι είναι ακόµα
χειρότερα τα πράγµατα. Εκεί αναφερόµουν σε ένα επιχείρηµα της
Τουρκίας. ∆εν θυµάµαι πώς ακριβώς έχει γίνει η συνέντευξη. Η
Τουρκία τι λέει; Λέει "εντάξει οι 'Ελληνες µας λένε να πάµε στη
Χάγη". Είναι σε δεινή θέση από αυτήν την πρότασή µας. Πριν τι
έλεγαν οι Τούρκοι; 'Ελεγαν "εµείς προτείνουµε διάλογο, οι 'Ελληνες
δεν δέχονται διάλογο" και αυτοµάτως είχαν δίκιο, διότι κάποιος, που
προτείνει το διάλογο απέναντι σε κάποιον που δεν δέχεται το
διάλογο, έχει δίκιο.
Εµείς τους κάναµε µία πρόταση και τους είπαµε "δεν µπορούµε να
κάνουµε διάλογο χωρίς προϋποθέσεις, ζούµε σε έναν άλλου είδους
κόσµο. ∆εχθείτε την αποφυγή της βίας, δεχθείτε το δικαιοδοτικό
πλαίσιο, δεχθείτε τη Χάγη". Αυτό είναι το πρώτο βήµα, κύριοι
συνάδελφοι, και δεν είναι σε αντίθεση µε την πολιτική βήµα προς
βήµα η αποδοχή αυτών των γενικών κανόνων συµπεριφοράς. Από
κει και πέρα, το δεύτερο βήµα µπορεί να είναι η υφαλοκρηπίδα για
παράδειγµα, µπορεί να είναι µια συζήτηση για οτιδήποτε. Υπάρχει
µία ιεράρχηση των θεµάτων. Από τη στιγµή όµως που θέτουν
εδαφικά προβλήµατα, είναι απαραίτητο να θέσουµε αυτό το πρώτο
βήµα.
Σε αυτό οι Τούρκοι λένε: "οι 'Ελληνες κάνουν ζαβολιά, προτείνουν
τη Χάγη, ενώ οι ίδιοι αποκλείουν από τη Χάγη την ασφάλεια και την
άµυνα". Τους απαντάµε εµείς ότι αυτό κατ' αρχήν το έχουν κάνει
σχεδόν όλες οι χώρες που έχουν αποδεχτεί τη γενική δικαιοδοσία
του ∆ικαστηρίου της Χάγης, µεταξύ άλλων και οι Ηνωµένες
Πολιτείες.
∆εύτερον, ότι και αυτή η ένσταση κρίνεται ως προς την έκταση της
εφαρµογής της. Μπορεί δηλαδή µία χώρα να πάει στο δικαστήριο
µία άλλη χώρα και να πει "αυτό που λέω εγώ δεν είναι θέµα
ασφάλειας και άµυνας". Αυτό έχουν πάντα το δικαίωµα να το
κάνουν οι Τούρκοι. Η υπόδειξη δεν γίνεται για να διευκολύνουµε
τους Τούρκους, γίνεται για να εξελιχθεί η γενικότερη συζήτηση,
γίνεται για όλους αυτούς, των οποίων η γνώµη µας ενδιαφέρει κυρία
Κουτσίκου. Απορώ, πώς λέτε ότι εγώ ανέπτυξα την άποψη ότι δεν
µας ενδιαφέρει η διεθνής κοινή γνώµη. 'Εχω αναπτύξει, όπως
ξέρετε, ένα τεράστιο σύστηµα διεθνών σχέσεων, πρωτοφανές στην
ιστορία του ελληνικού Υπουργείου Εξωτερικών, που πολλές φορές
µάλιστα προκαλεί και τη θυµηδία του Τύπου, ο οποίος σκεπτόµενος
µε τα αθηναϊκά επαρχιώτικα κριτήρια λέει "τι τον καλέσατε αυτόν
από την Αφρική; Τι σας προσφέρει;" Κάτι προσφέρει.
'Εχω κάνει, λοιπόν, όλη αυτήν την εξωτερική πολιτική, γιατί πιστεύω
αναµφισβήτητα, όπως είπατε και σεις, ότι όλων η γνώµη µας
ενδιαφέρει, όλων τη γνώµη πρέπει να την επιδιώκουµε και να την
καλλιεργούµε. ∆εν είναι ανάγκη όµως να έχουµε πλέγµα. Βεβαίως,
veto βάζεις από τη στιγµή που αποµονώνεσαι. Αν δεν
αποµονωθείς, δεν υπάρχει veto. Veto και εποµένως δυνατότητα να
επενεργήσεις επί της αποφάσεως και επί µίας πολιτικής έχεις από
τη στιγµή που αποµονώνεσαι. Αλλιώς, είναι γενικές θέσεις, τις
συµµερίζονται πολλοί, υπάρχει συσχετισµός δυνάµεων και γίνεται
γενική συζήτηση.
Είναι ανάγκη να πω ακόµα κάτι για το Cardif. Ελέχθη συχνά ότι
συµφωνήσαµε στο Cardif. 'Εχω εδώ ένα κείµενο στα αγγλικά και θα
το καταθέσω, δεν ξέρω πώς γίνεται, για τα Πρακτικά της Βουλής,
µήπως χρειάζεται να δώσουµε και µια επίσηµη µετάφραση. Τι
ελέχθη στο Cardiff; Θα το πω στα αγγλικά και στα ελληνικά, για
τους συναδέλφους, αν και οι περισσότεροι είναι αγγλοµαθείς.
'Εχουµε πει:"The European Council invites the commision to carry
for ward this strategy" -τη στρατηγική για την Τουρκία- "including the
tab ling of any proposals necessary for its effective implementation".
Eίναι τελείως γενικό. Λέει "Recalling the need for financial support
for the European strategy, the European Council notes the
commitions intension to reflect its own ways and means of
underpenion the implementations of the European strategy".
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Θεόδωρος Πάγκαλος,
καταθέτει για τα Πρακτικά την µετάφραση του προαναφερθέντος
κειµένου η οποία έχει ως εξής:
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"Συµπεράσµατα της Προεδρίας - Κάρντιφ 15 και 16 Ιουνίου 1998
∆ΙΕΥΡΥΝΣΗ
62. Σηµειώνοντας ότι το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο του Λουξεµβούργου
εξέτασε τις υποψηφιότητες που αναφέρονται στην "Ατζέντα 2000"
και έλαβε τις αναγκαίες αποφάσεις για την έναρξη της όλης
διαδικασίας της διεύρυνσης, το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο εκφράζει την
ικανοποίησή του για την ουσιαστική πρόοδο που επιτελέστηκε
έκτοτε ως προς την προετοιµασία της διεύρυνσης.
63. Αυτό που προέχει για την 'Ενωση είναι να εξακολουθήσει να
λειτουργεί η διαδικασία διεύρυνσης για τις χώρες που αναφέρονται
στα συµπεράσµατα του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου του
Λουξεµβούργου, στα πλαίσια της οποίας οι χώρες αυτές δύνανται
να προωθούν ενεργά την υποψηφιότητά τους και να προχωρούν
προς την ανάληψη των υποχρεώσεων του µέλους,
συµπεριλαµβανοµένων των κριτηρίων της Κοπεγχάγης. Κάθε
υποψήφια χώρα θα κριθεί βάσει των ίδιων κριτηρίων και θα
προχωρήσει στην υποψηφιότητά της µε το δικό της ρυθµό, ανάλογα
µε το βαθµό προετοιµασίας της. Πολλά θα εξαρτηθούν από τις
προσπάθειες των ίδιων των υποψήφιων χωρών να εκπληρώσουν
τα κριτήρια. 'Ολες θα επωφεληθούν από τη σύσφιξη των σχέσεων
µε την 'Ενωση, µεταξύ άλλων, µέσω του πολιτικού διαλόγου και
στρατηγικών ειδικά διαµορφωµένων για να τις βοηθήσουν να
προετοιµαστούν για την προσχώρηση.
64. Το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο σηµειώνει µε ικανοποίηση την εκ
µέρους της Επιτροπής επιβεβαίωση ότι στο τέλος του 1998 θα
υποβάλει τις πρώτες της τακτικές εκθέσεις για την πρόοδο κάθε
υποψήφιας χώρας ως προς την προσχώρηση. Στην περίπτωση της
Τουρκίας, οι εκθέσεις θα έχουν ως βάση το άρθρο 28 της
Συµφωνίας Σύνδεσης και τα συµπεράσµατα του Ευρωπαϊκού
Συµβουλίου του Λουξεµβούργου.
65. Το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο εκφράζει την ικανοποίησή του για την
εκκίνηση της ∆ιαδικασίας Προσχώρησης που έγινε στις Βρυξέλλες
στις 30 Μαρτίου. Πρόκειται για εξελικτική και άνευ αποκλεισµών
διαδικασία. Στις 28-29 Μαϊου έγινε ακόµη µία συνάντηση των
Υπουργών ∆ικαιοσύνης και Εσωτερικών Υποθέσεων των 15
κρατών µελών της ΕΕ µε τους οµολόγους τους των 10 υποψήφιων
κρατών της Κεντρικής και Ανατολικής Ευρώπης και της Κύπρου, θα
πραγµατοποιούνται δε και άλλες υπουργικές συναντήσεις ανάλογα
µε τις ανάγκες.
66. Το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο προτρέπει την Επιτροπή να
προωθήσει γρήγορα την παροχή βοήθειας στα πλαίσια της
ενταξιακής εταιρικής σχέσης. Η προενταξιακή βοήθεια θα αυξηθεί
σηµαντικά. Εν προκειµένω, το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο
προσυπογράφει σε γενικές γραµµές το νοµοθετικό πλαίσιο που
προτείνει η Επιτροπή και καλεί το Συµβούλιο να συνεχίσει τις
εργασίες του. Οι προτεραιότητες για τα σχέδια που θα
χρηµατοδοτηθούν από τα µέσα αυτά θα πρέπει να αντιστοιχούν
στις προτεραιότητες για τη γεωργία, το περιβάλλον και τις
µεταφορές που έχουν τεθεί στις ενταξιακές εταιρικές σχέσεις.
Απαραίτητο στοιχείο θα είναι ο ουσιαστικός συντονισµός µεταξύ
των µέσων αυτών και του PHARE, καθώς και των ενεργειών που
χρηµατοδοτούνται από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, την
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης και άλλους
διεθνείς χρηµατοπιστωτικούς φορείς. Το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο
σηµειώνει ότι η βάση της χρηµατοδότησης για τις χώρες που
περιλαµβάνονται στη διαδικασία της διεύρυνσης ορίστηκε στο
Λουξεµβούργο.
67. Αφότου άρχισαν στις 31 Μαρτίου 1998 οι διαπραγµατεύσεις
προσχώρησης µε την Κύπρο, την Ουγγαρία, την Πολωνία, την
Εσθονία, την Τσεχική ∆ηµοκρατία και τη Σλοβενία, το Ευρωπαϊκό
Συµβούλιο σηµειώνει ότι έχουν ολοκληρωθεί οι πολυµερείς και
διµερείς εργασίες εξέτασης επτά κεφαλαίων του κεκτηµένου. Το
Ευρωπαϊκό Συµβούλιο σηµειώνει επίσης µε ικανοποίηση ότι άρχισε
η αναλυτική εξέταση του κεκτηµένου µε τη Βουλγαρία, τη Λετονία,
τη Λιθουανία, τη Ρουµανία και τη Σλοβακία.
68. Το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο σηµειώνει επίσης µε ικανοποίηση την
από από 4 Μαρτίου 1998 ανακοίνωση της Επιτροπής για την
υλοποίηση της Ευρωπαϊκής Στρατηγικής για την προετοιµασία της

Τουρκίας για την προσχώρηση. Το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο
συµφωνεί ότι, θεωρούµενη ως σύνολο, η ανακοίνωση αυτή παρέχει
τα θεµέλια για την ανάπτυξη της σχέσης µας σε υγιή και εξελικτική
βάση. Το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο καλεί την Επιτροπή να
προχωρήσει στην εφαρµογή αυτής της στρατηγικής, που
συµπεριλαµβάνει και την κατάθεση όσων προτάσεων κρίνονται
αναγκαίες για την ουσιαστική της υλοποίηση. Η Στρατηγική θα
µπορεί συν τω χρόνω να εµπλουτιστεί λαµβανοµένων υπόψη και
των ιδεών της ίδιας της Τουρκίας. Το Συµβούλιο καλεί περαιτέρω
την Προεδρία, την Επιτροπή και τις αρµόδιες τουρκικές αρχές να
συνεχίσουν την επιδίωξη του στόχου της εναρµόνισης της
τουρκικής νοµοθεσίας και πρακτικής µε το κεκτηµένο, και ζητεί από
την Επιτροπή να εκθέσει τα σχετικά µε την επιτελεσθείσα πρόοδο
σε κάποιο προσεχές Συµβούλιο Σύνδεσης. Υπενθυµίζοντας την
ανάγκη να υποστηριχθεί οικονοµικά η Ευρωπαϊκή Στρατηγική, το
Ευρωπαϊκό Συµβούλιο σηµειώνει την πρόθεση της Επιτροπής να
µελετήσει τρόπους και µέσα υποστήριξης της υλοποίησης της
Ευρωπαϊκής Στρατηγικής και να καταθέσει κατάλληλες προτάσεις
για το σκοπό αυτό.
69. Το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο σηµειώνει µε ικανοποίηση την πρώτη
σύνοδο της Ευρωπαϊκής ∆ιάσκεψης που έγινε στο Λονδίνο στις 12
Μαρτίου 1998, καθώς και τα συµπεράσµατα στα οποία κατέληξε. Οι
αρχές για τη συµµετοχή στη ∆ιάσκεψη και η αρχική της σύνθεση
είχαν καθοριστεί στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο του Λουξεµβούργου").
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Είναι ότι
καλούµε την επιτροπή να σκεφθεί µε ποιους όρους και µε ποια
µέτρα θα µπορέσει να αρχίσει η προετοιµασία της υλοποίησης της
ευρωπαϊκής στρατηγικής. Είναι πάρα πολύ έµµεσο. Αυτή η φράση
περιλαµβάνει την ικανοποίηση όλων των όρων που έχουµε θέσει
στο Λουξεµβούργο, όλων των όρων που τίθενται στην Κοπεγχάγη,
όλων των όρων που έχουν επανειληµµένα τοποθετηθεί και από την
επιτροπή και από τις διαδοχικές προεδρείες της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης προς την Τουρκία. Πώς προκύπτει -και το
επαναλαµβάνετε εδώ- ότι συνεφωνήθη αυτόµατη χρηµατοδότηση
της Τουρκίας; Πουθενά δεν προκύπτει αυτό.
'Εχω την εντύπωση ότι απάντησα σε όλα, κύριε Πρόεδρε. Απλώς
να κάνω µία παρατήρηση για το θέµα των Σκοπίων. Αφού µε
καταγγείλατε και ασκήσατε κριτική -ενδεχόµενα δικαιολογηµένη-
διότι έδωσα πολύ χρόνο για τα Σκόπια, ήρθε ο κ. Μαγγίνας και
επεξέτεινε το θέµα περαιτέρω.
Βρίσκοµαι στη δύσκολη θέση να διαιτητεύω τις µεταξύ σας
αντιθέσεις και να διαλέγω εγώ σε ποιον θα απαντήσω και σε ποιον
δεν θα απαντήσω. Επειδή θέλω να είµαι καλός µε όλους, στην
πρώτη φάση υπεχώρησα στα επιχειρήµατα της κ. Μπακογιάννη και
στη δεύτερη φάση θα αναγκαστώ να εγκαταλείψω τον κ. Μαγγίνα...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κρατάτε ισορροπίες,
κύριε Υπουργέ.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κρατάω
ισορροπίες, γιατί θέλω να έχω αρίστη σχέση µε τους συναδέλφους
της Νέας ∆ηµοκρατίας αλλά και µε όλους γενικά τους συναδέλφους.
∆εν ξέρει κανείς τι γίνεται, µπορεί να γίνουν και συµµαχικές
κυβερνήσεις αύριο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Μολυβιάτης έχει το
λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΜΟΛΥΒΙΑΤΗΣ: Θα είµαι συντοµότατος, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εγώ αντιλαµβάνοµαι την ανάγκη που έχετε να
εξωραϊσετε το χειρισµό και τις συνέπειες του θέµατος των S - 300.
Αναφερθήκατε στα ψηφίσµατα του Συµβουλίου Ασφαλείας και στις
δηλώσεις του Λευκού Οίκου, του Βρετανού Πρωθυπουργού κ.α.
Ειλικρινά  λυπάµαι,  διότι  είναι  ολοφάνερο  πόσο  σχετική  είναι  η
πραγµατική  αξία  και  των  ψηφισµάτων  του  Συµβουλίου
Ασφαλείας  και  των  δηλώσεων  των  διαφόρων  ηγετών.  Αυτό
φάνηκε,  όπως  είπα  και  στην  οµιλία  µου,  από  τις  θέσεις  που
πήρε  και  η  Γερµανική  Προεδρεία  και  ο  εκπρόσωπος  της
Ευρωπαϊκής  Ενώσεως.  Αυτός  µάλιστα  κακώς,  διότι  ανεφέρθη
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σε θέση της Ευρωπαϊκής Ενώσεως, η οποία δεν υπάρχει.
Υπάρχουν χώρες που λένε ότι δεν θα µπει η Κύπρος, εάν δεν λυθεί
το Κυπριακό, αλλά η Ευρωπαϊκή 'Ενωση δεν έχει πάρει αυτήν τη
θέση. Και νοµίζω ότι κακώς δεν του απαντήσατε, δεν τον βάλατε
στη θέση του.
Μιλάω για τον Μάουρε, τον Αυστριακό, ο οποίος µίλησε ως
εκπρόσωπος της Ευρωπαϊκής Ενώσεως και είπε ότι η Κύπρος δεν
θα µπει, εάν δεν λυθεί το Κυπριακό. ∆εν έχε δικαίωµα να το πει
αυτό και νοµίζω ότι έπρεπε...
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): To
ανασκεύασαν.
ΠΕΤΡΟΣ ΜΟΛΥΒΙΑΤΗΣ: 'Επρεπε να τον βάλετε στη θέση του, γιατί
δεν µπορεί ο κάθε υπάλληλος να ανατρέπει...
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Το
ανασκεύασαν.
ΠΕΤΡΟΣ ΜΟΛΥΒΙΑΤΗΣ: Εν πάση περιπτώσει.
Αυτό που θα ήθελα να σας πω, κύριε Υπουργέ, για τα
ελληνοτουρκικά, είναι το εξής: Είναι βέβαιο ότι αυτήν τη στιγµή δεν
υπάρχουν ούτε οι όροι ούτε οι προϋποθέσεις για να επιχειρηθεί
κάποια προσπάθεια, κάποια πρωτοβουλία εξοµαλύνσεως των
τουρκικών σχέσεων. Και ξέρετε πολύ καλά ότι ένας από τους
λόγους είναι ότι δεν υπάρχει συνοµιλιτής στην Τουρκία, πέραν όλων
των άλλων προϋποθέσεων.
Εποµένως, εφόσον βρισκόµαστε σε µία κατάσταση
αποτελµατώσεως, στασιµότητας, νοµίζω ότι η στοιχειώδης
διαπραγµατευτική, αν θέλετε, τακτική η δική µας είναι να µη
µετακινηθούµε πλέον καθόλου από τη βασική µας θέση, ότι δηλαδή
δεν δεχόµεθα τίποτα το οποίο έστω και εµµέσως να αφήνει να
εννοηθεί ότι µπορεί να δεχθούµε ανατροπή τους status quo.
Κάποτε η Κυβέρνηση ήταν ευτυχής, διότι πέτυχε µία κινητικότητα
στα ελληνοτουρκικά. Μα, η κινητικότητα δεν φτάνει. ∆εν φτάνει να
κινείσαι, πρέπει να ξέρεις και πού πας. Απεδείχθη ότι αυτή η
κινητικότητα δεν απέδωσε τίποτα για την Ελλάδα. Πιστεύω, κύριε
Υπουργέ, ότι αυτό έχει γίνει συνείδηση πλέον στην Κυβέρνησή σας,
έστω και αργά. Πιστεύω ότι αυτήν την εποχή τουλάχιστον πρέπει να
µείνει η Κυβέρνηση αµετακίνητη στις θέσεις της. ∆ιότι, αν κάποτε
υπάρξουν οι προϋποθέσεις κάποιου διαλόγου, κάποιας
συνεννοήσεως µε την Τουρκία, να µην έχουµε εγκαταλείψει τις
θέσεις µας πριν καν αρχίσει ο διάλογος. Αυτά ήθελα να πω, κύριε
Υπουργέ.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, να κάνω µία διευκρίνιση;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Να την κάνετε τη
διευκρίνιση, αν και ο τελευταίος λόγος ανήκει στους επερωτώντες!
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών) : Απλώς για
να το γνωρίζουν οι κύριοι συνάδελφοι.
Υποθέτω ότι αναφέρεστε στη δήλωση για συνοµοσπονδία του Gref
von und ΒuRudscham.
Με επισκέφθηκε ο Γερµανός εκπρόσωπος για το Κυπριακό,
αξιολογότατος διπλωµάτης, από αυτούς τους υπηρεσιακούς
υφυπουργούς που έχουν στο γερµανικό υπουργείο, χθες και
κάναµε µία µακρότατη συζήτηση. Βεβαίως του επιτέθηκα και του
είπα, τι θα πει συνοµοσπονδία και πώς σας πέρασε από το κεφάλι
σας αυτή η ιδέα! Μου είπε ότι αυτός θεωρεί ως µοντέλο τέτοιου
είδους την Ελβετία.

ΠΕΤΡΟΣ ΜΟΛΥΒΙΑΤΗΣ: Το είπε και ο Χάνι αυτό!
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Του είπα,
λοιπόν, ότι εδώ δεν πρόκειται για τέτοιο φαινόµενο, το οποίο θα
µπορούσε κανείς να συζητήσει, γιατί η Ελβετία είναι µία θαυµάσια
χώρα. ∆εν υπάρχει καθόλου ούτε η ιστορική συνέχεια που οδήγησε
στην ελβετική Συνοµοσπονδία. Πέραν του γεγονότος ότι οι Ελβετοί
λένε Συνοµοσπονδία παγκοσµίως, ενώ στην πραγµατικότητα είναι
Οµοσπονδία.
Του είπα τα εξής παραδείγµατα:
Πρώτον, ότι η Συνοµοσπονδία η ελβετική δεν έχει το δικαίωµα του
αποχωρισµού εξου και το γνωστό πρόβληµα του ζητά µε την
τροµοκρατία και τις ανταρτικές δράσεις στη δεκαετία του 1960.
∆εύτερον, δεν υπάρχει στην Ελβετία ξένος στρατός και η τουρκική
θέση µέχρι τώρα είναι ότι ο ξένος στρατός δεν θα αποχωρήσει
ποτέ.
Τρίτον, βεβαίως δεν υπάρχει κανενός είδους περιορισµός στις
κινήσεις του πληθυσµού, την κοινή ζωή και την κοινή οικονοµική
δράση, ενώ είναι σαφές µε βάση και τα όσα είχε πει ο Ντενκτάς
κατά καιρούς ότι αυτοί θέλουν να διατηρήσουν σύνορα, έλεγχο
διαβατηρίων και πάσης φύσεως περιορισµούς.
ΠΕΤΡΟΣ ΜΟΛΥΒΙΑΤΗΣ: Τον µεταπείσατε;
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Νοµίζω πως
ναι! Τα άκουσε µε προσοχή. ∆εν ξέρω αν τον µετέπεισα, γιατί
βεβαίως δεν του ζήτησα να κάνει αυτοκριτική, αλλά νοµίζω ότι τα
άκουσε µε προσοχή. Του είπα, ότι εδώ µιλάµε για άλλα πράγµατα,
να µη µιλάει για όρους και όταν χρησιµοποιείται ο όρος
συνοµοσπονδία, αυτό εννοεί, εννοεί τη διχοτόµηση, δεν εννοεί την
εξέλιξη προς κάποια ευρωπαϊκού τύπου οµαλή, χαλαρή
οµοσπονδιακή δοµή, όπως είναι στην πραγµατικότητα η Ελβετία,
που είναι Οµοσπονδία στην πράξη και ονοµάζεται Συνοµοσπονδία,
γιατί έτσι καθιερώθηκε ιστορικά.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ' αριθµόν
12/12.11.1998 επερώτησης των Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας
προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τις ελληνοτουρκικές
σχέσεις και την επίλυση του Κυπριακού προβλήµατος.
'Εχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Τετάρτης 20 Ιανουαρίου 1999
και ερωτάται το Σώµα, εάν τα επικυρώνει.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς τα Πρακτικά
της Τετάρτης 20 Ιανουαρίου 1999 επεκυρώθησαν.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεσθε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 14.40' λύεται η συνεδρίαση
για τη ∆ευτέρα 1 Φεβρουαρίου 1999 και ώρα 18.30' µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: Συζήτηση σύµφωνα µε τα άρθρα 45, 51
παρ. 4 και 137 του ΚτΒ, επί της Εκθέσεως της ∆ιακοµµατικής
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, της συσταθείσης µε οµόφωνη
απόφαση της Ολοµέλειας της Βουλής, για τη µελέτη του
προβλήµατος των Τροχαίων Ατυχηµάτων και την Οδική Ασφάλεια
στην Ελλάδα, σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη.
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